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مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری و توسعه کیش عنوان کرد:

مدیران ضمن نظارت بر 
عملکرد کارشناسان در امور 
اجرایی، نگاه توسعه ای را نیز 

تقویت کنند 

استقبال چینی ها از
 سرمایه گذاری در جزیره جهانی 

قشم

تجارت و بندر چابهار 
اضلاع بالقوه توسعه

 تعاملات

عزم جدی منطقه آزاد ماکو
 بر جهش تولید و افزایش 

صادرات

در جریان هفدهمین کمیسیون مشترک ایران و فدراسیون روسیه صورت گرفت:

اتحادیه بین المللی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی کریدور شمال ـ جنوب تشكیل شد
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ســرویس خبر- از چنــدی پیش 
شــایعاتی دربــاره حضــور چینی ها در 
پروژه های نهضت ملی مسکن مطرح شده 
اســت. این روزها بحــث ورود چینی ها و 
نیروهای خارجی به پروژه های مســکونی 
بســیار داغ شده و این در حالی است که در 
کشور بســیاری از پیمانکاران و سازندگان 
بــه دلیل کمبود پروژه و یا دعوت نکردن از 
آن ها برای حضــور در پروژه های نهضت 
ملی مســکن اعلام نارضایتی می کنند. در 
حال حاضــر بیش از ۲ میلیون و ۲۴۴ هزار 
پروژه نهضت ملی مسکن در سراسر کشور 
در حال ســاخت اســت. این واحدها در 
شکل های مختلف از جمله واگذاری زمین، 
انبوه ســازی، خودمالکی و واگذاری زمین 
به گروه های ســاخت و همچنین واگذاری 
زمین برای اجرای طرح جوانی جمعیت در 
حال اجرا هســتند و از این تعداد واحد، ۶۷ 
هزار واحد مســکونی مختص به واگذاری 
زمیــن در طرح جوانی جمعیــت و ۲۸۸ 
هــزار واحد واگــذاری زمین به گروه های 
ســاخت یک تا ســه نفره است. همچنین، 
۶۶۴ هزار واحد نیــز با نظارت وزارت راه 
و شهرســازی توسط انبوه ســازان در حال 
ســاخت اســت. تعداد زیادی از پروژه ها 
نیز در قالب نوســازی بافت های فرسوده و 
همچنین مســکن های روستایی و شهری 

در حال ســاخت بوده کــه همین امر خود 
نشــان می دهد که بازار ساخت وســاز داغ 
است اما از ظرفیت انبوه سازان و پیمانکاران 
داخلی بــه ویژه در پروژه های نهضت ملی 
مسکن آنطورکه باید استفاده نمی شود. در 
این شرایط، خبر از حضور نیروهای چینی 
به گوش می رســد که البته به تازگی هادی 
عباســی معاون مسکن و ســاختمان وزیر 
راه وشهرسازی به طور کامل حضور چینی ها 
در پروژه های نهضت ملی مســکن را رد و 
اعلام کرد که همکاری چینی ها با شهرداری 
است و ارتباطی به وزارت راه وشهرسازی 
ندارد.وی گفت: حضور چینی ها و مشارکت 
با آن ها در ساخت مسکن کاملا منتفی است؛ 
سیاســت دولت، اســتفاده از ظرفیت های 
ســرمایه گذاران داخلــی و بین المللــی 
در حوزه مســکن اســت. امــا در بخش 
پیمانکاری و ســاخت، مطلوبیت وزارت 
راه و شهرســازی، استفاده از توان نیروهای 
داخلی است. همچنین مهرداد بذرپاش وزیر 
راه وشهرسازی هم در این خصوص گفت: 
چینی ها پیشنهادات متعددی در وزارتخانه 
به ما دادنــد و در چندین مورد با هم توافق 
کردیم. هدفگذاری ما بیشتر آوردن سرمایه 
خارجی در بخش ساختمان و مسکن است 
و به دنبال جذب سرمایه خارجی هستیم.در 
برخی تکنولوژی ها چینی ها دستاوردهایی 

داشته اند ولی ما در حوزه ساختمان و مسکن 
در تکنولوژی رشــدهای خوبی داشتیم و 
نیازمندی و وابســتگی مان حداقلی است و 
بیشتر از آنکه به تکنولوژی نیاز داشته باشیم 
به منابع مالی نیاز داریم تا بتوانیم پروژه ها را 
سرعت بیشتری بدهیم.شهرداری تهران هم 
اعلام کرده که طرف چینی فقط درخواست 
ســرمایه گذاری در این طرح را مطرح کرده 
که مذاکراتی بعد از عید با آن ها انجام خواهد 
شد. در موضوع مسکن به دلیل تکنولوژی 
ساخت پیشرفته، فراهم بودن مصالح ساخت 
و توانمندی مهندسی بالا به طرف خارجی 
نیــاز نداریم و تنها موضوعی که با چینی ها 
مذاکره کردیم و در حال بررسی است، بحث 
سرمایه گذاری برای ساخت مسکن در بافت 
فرسوده است. در همین رابطه حسن محتشم 
عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان مسکن 
تهران گفت: اســتفاده از  تــوان و ظرفیت 
تکنولوژی هــای ایرانی در طی ســال های 
گذشته به ویژه در حوزه ساخت وساز بسیار 
حائز اهمیت و همواره زبانزد بوده اســت؛ 
به طوری که تا به امروز پروژه های بسیاری 
را در حوزه های مختلف ساختمانی شاهد 
بوده ایم.دولت در خصوص چینی ها همواره 
اســتفاده از ظرفیت های سرمایه گذاری و 
تکنولوژی را مطرح می کند در صورتی که 
انبوه ســازان و سازندگان داخلی تا به امروز 
در چندین جلســه اعلام کرده اند که حاضر 
به سرمایه گذاری در پروژه های مسکونی و 
نهضت ملی مسکن هستند؛ بنابراین استفاده 
از این ظرفیت سرمایه گذاری در این حوزه 

چندان اهمیتی ندارد.
تکنولوژی مســکن ایــران از 

چینی ها بالاتر است
همچنین ایــرج رهبر، رئیس انجمن 

انبوه سازان مسکن تهران در این خصوص 
گفــت: ورود چینی هــا موضــوع تازه ای 
نیست. از گذشــته تا به حال تجربه خوبی 
از همکاری با چینی ها نداشــتیم. در دوران 
ساخت بزرگراه تهران-شمال چینی ها ورود 
کردند اما بعدا به علت اختلافات با کارفرما از 
ایران رفتند. ما در کشور مشکل کمبود نیروی 
انســانی نداریم. ورود خارجی ها همیشه با 
بهانــه ورود تکنولوژی به کشــور مطرح 
می شود. در حوزه مسکن، تکنولوژی ایرانی 
از چینی ها بالاتر است و از نظر مهندسی در 
رتبه دوم یا سوم جهان قرار داریم. اکنون در 
کشور با مشکلاتی در حوزه های مدیریتی، 
زمین، تامین منابع مالی و ... مواجه هســتیم 
و هیچ کــدام از این مســائل مــا به نیروی 
انســانی داخلی یا خارجــی بازنمی گردد.
بنابراین اســتفاده از تکنولوژی و استفاده از 
ظرفیت های سرمایه گذاری طبق تجربه های 
گذشته بهانه بوده است؛ چراکه ما تا به امروز 
چندین جلسه با دولت در خصوص استفاده 
از ظرفیت های ســرمایه گذاری انبوه سازان 
برگــزار کرده ایم اما اهمیت چندانی در این 
حوزه داده نشــده اســت.با توجه به آنکه 
استفاده از تکنولوژی های روز دنیا در تمامی 
بخش ها بسیار حائز اهمیت بوده و در حوزه 
مسکن هم با توجه به آنکه باید ظرف مدت 
۴ سال ۴ میلیون واحد مسکونی ساخته شود 
بنابرایــن کاهش مدت زمان ســاخت این 
پروژه ها بسیار حائز اهمیت است به شرط 
اینکه دولــت از ظرفیت هایی که در داخل 
کشــور به ویژه در حوزه مهندســی وجود 
دارد اســتفاده کند تا شاهد استفاده از توان 
و تکنولوژی های داخلی و همچنین استفاده 
از ظرفیت های سرمایه گذاری در این بخش 

باشیم.

حضور نیروی کار چینی در پروژه های 
نهضت ملی مسکن؛ شایعه یا واقعیت؟
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گزیده

قدرت اقتصادی بریکس از گروه هفت 
عبور کرد

سنت شکنی گمرک برای مثبت کردن تراز

ســرویس خبر - در راستای اجرای 
مصوبه دی ماه ســال جاری هیات وزیران، 
امکان ثبت سفارش خودروهای وارد شده به 
مناطق آزاد تجاری و ویژه اقتصادی پیش از 
تاریخ این مصوبه )۱۹ دی ماه( به ســرزمین 
اصلی در ســامانه جامع تجارت فراهم شده 
است؛ بر این اســاس تا اطلاع ثانوی صرفاً 
کاربران دارای کارت بازرگانی فعال، امکان 
ثبت ســفارش و واردات از ایــن محــل را 
خواهند داشت.هیات وزیران در ۱۹ دی ماه 
سال جاری "آیین نامه اجرایی بند )ث( تبصره 
)۷( ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور" را تصویب کرده که براساس آن، 
محمد مخبــر- معاون اول رئیس جمهور- 
متن این آیین نامه را به وزارت صنعت معدن 
و تجارت، وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد تجاری، 
مناطق صنعتی و ویژه اقتصادی، ســازمان 
ملی استاندارد ایران، سازمان حفاظت محیط 
زیســت، گمرک جمهوری اسلامی ایران و 
فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران 
را ابلاغ کرد.هیئت وزیران در جلسه ۱۹ آذر 
۱۴۰۲ به پیشــنهاد وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )با همکاری وزارت امور اقتصادی 
و دارایی( و به استناد بند )ث( تبصره )۷( ماده 
واحده قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشور 
آیین نامه آیین نامه اجرایی بند )ث( تبصره 
)۷( ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 

کشور را به شرح زیر تصویب کرد:
"مــاده ۱- خودروهایی که تا پیش از 
ابــلاغ این آیین نامه، مجاز به تردد در مناطق 
آزاد تجاری و مناطق صنعتی و ویژه اقتصادی 
هستند، مشروط به پرداخت کلیه عوارض و 

بدهی های مربوط و حقوق ورودی )مشتمل 
بر حقوق گمرکی و سود بازرگانی مصوب(، 
دارا بودن معاینه فنی متصل به سامانه سیمفا 
و با رعایت قوانین، مجاز به پلاک گذاری ملی 

و واردات به سرزمین اصلی خواهند بود.
خودروهای مستثنی شده از حکم بند 
)۱( تفاهم نامه مشترک شورای عالی مناطق 
آزاد تجاری و مناطق صنعتی و ویژه اقتصادی 
و گمرک جمهوری اسلامی ایران به شماره 
۱۴۳۰/۱۰/۱۴۰۰۲  تاریخ ۱۰ خرداد ۱۴۰۰ 

مشمول حکم این ماده نیست.
ماده ۲- مبنای تعیین ارزش خودرو و 
حقوق ورودی بر اساس تبصره )۶( اصلاحی 
ماده واحده قانون چگونگی محاسبه و وصول 
حقوق گمرکی، سود بازرگانی و مالیات انواع 
خودرو و ماشین آلات راهسازی وارداتی و 
ساخت داخل و قطعات آن ها موضوع ماده 
)۱۲( قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی 

صنعت خودرو مصوب ۱۴۰۲ است.

مــاده ۳- پلاک گذاری ملی و واردات 
خودرو موضوع این تصویب نامه به سرزمین 
اصلی توسط اشــخاص حقیقی و حقوقی 
منــوط به اخذ تأییدیــه آلایندگی، ایمنی و 
خدمات پــس از فروش از ســازمان های 
حفاظت محیط زیســت و ملی اســتاندارد 
ایــران و وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
رعایت ماده )۱۰( قانون ساماندهی صنعت 
خودرو و با ثبت ســفارش و یا ثبت آماری 

بلامانع است. "
امکان ثبت  سفارش خودروهای 
وارد شــده تا پیــش از ۱۹ دی ماه در 

سامانه جامع تجارت
حال در راستای اجرای مصوبه شماره 
۱۹۰۰۵۸/ت۶۱۳۸۵هـــ  تاریخ ۱۹ دی ماه 
۱۴۰۲ هیات وزیــران با موضوع آیین نامه 
اجرایــی بند )ث( تبصــره )۷(  ماده واحده 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کشــور، امکان 
ثبت سفارش خودروهای وارد شده به مناطق 

آزاد تجاری و ویژه اقتصادی قبل از تاریخ ۱۹ 
دی ماه ۱۴۰۲ به ســرزمین اصلی در سامانه 

جامع تجارت فراهم شده است.
 گفتنی اســت که بدین منظور، محل 
تامیــن ارز جدید ذیل عملیات ارزی بدون 
انتقال ارز با عنوان »از محل بند ۹ ماده ۳۸ آیین 
نامه اجرایی مقررات صادرات و واردات - 
بند )ث( تبصره )۷( ماده واحده قانون بودجه 
سال ۱۴۰۲« ایجاد شد.تمام کدهای تعرفه 
هشت رقمی ذیل گروه های ۸۷۰۱، ۸۷۰۲، 
۸۷۰۳ و ۸۷۰۴ مشــمول اســتفاده از محل 
تامین ارز مذکور است. وضعیت نمایندگی 
برای کدهای تعرفه انتخاب شده می بایست 
»از محل بنــد )ث( تبصره )۷( ماده واحده 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۲« انتخاب شود و 
اخذ تاییدیه خدمات پس از فروش برای این 
وضعیت نمایندگی در فرآیند ثبت سفارش 
الزامی اســت. مطابــق تصویب نامه هیئت 
وزیران خودروهای ساخت آمریکا یا برند 
آمریکایی و خودروهای با برند لامبورگینی، 
فراری، پورشــه، هامــر، مازراتی، بوگاتی 
)خودروهای مستثنی شده از حکم بند )۱( 
تفاهم نامه مشــترک »شورای عالی مناطق 
آزاد تجــاری و ویژه اقتصادی« و »گمرک 
ایران«( مشــمول استفاده از مصوبه مذکور 

نشده و امکان ثبت سفارش ندارند.
 مجوز »دبیرخانه شورای عالی مناطق 
آزاد تجاری و ویژه اقتصادی« جهت بررسی 
معاینه فنی و عوارض خودروهای مذکور در 

فرآیند ثبت سفارش کارسازی شده است.
تا اطلاع ثانــوی صرفاً کاربران دارای 
کارت بازرگانی فعال، امکان ثبت ســفارش 

و واردات از این محل را خواهند داشت.

برای ورود خودروها از مناطق آزاد به سرزمین اصلی؛

ثبت سفارش و واردات خودرو فقط با کارت بازرگانی امکان پذیر است

سرویس خبر- به گفته رئیس جمهور روسیه، گروه بریکس تا سال ۲۰۲۸ به 
میزان ۳۶.۶ درصد از تولید ناخالص داخلی جهان را بر حسب برابری قدرت خرید 
)PPP( تشکیل خواهد داد.  ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه در سخنرانی خود 
در مجمع فدرال مسکو گفت که کشورهای بریکس از نظر سهم در تولید ناخالص 
داخلی جهانی از نظر شاخص برابری قدرت خرید از گروه هفت پیشی می گیرند.

بر اساس برآوردهای ارائه شده توسط رئیس جمهور روسیه، سهم بریکس تا 
ســال ۲۰۲۸ به ۳۶.۶ درصد افزایش خواهد یافت، در حالی که سهم گروه هفت به 
۲۷.۸ درصد کاهش خواهد یافت. پوتین گفت: ۱۰ ســال پیش، وضعیت متفاوت 
بود و با اشــاره به اینکه در ســال ۲۰۲۲ کشورهای بریکس از نظر تولید ناخالص 
داخلی )۳۱.۵ درصد در مقابل ۳۰.۳ درصد( از گروه هفت پیشــی گرفتند در ســال 
۱۹۹۲ این رقم ۱۶.۵ درصد اعلام شد.  گروه بریکس از اقتصادهای نوظهور که قبلا 
برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی را تشکیل می داد، پس از پیوستن ایران، 
اتیوپی، مصر و امارات متحده عربی در ژانویه سال جاری میلادی، دستخوش توسعه 
گسترده ای شد. عربستان سعودی نیز دعوت شده و قرار است به عضویت آن درآید. 
بســیاری دیگر نیز برای پیوســتن ابراز علاقه کردند، در حالی که برخی از آنها قبلا 
به طور رسمی درخواست ارسال کرده اند. بر اساس داده های صندوق بین المللی پول، 
سهم گروه هفت )شامل کانادا، فرانسه، ژاپن، ایتالیا، ایالات متحده، بریتانیا و اتحادیه 
اروپا( از تولید ناخالص داخلی جهانی بر حسب برابری قدرت خرید طی چند سال 
گذشته در حال کاهش بوده است و از ۵۰.۴۲ درصد در سال ۱۹۸۲ به ۳۰.۳۹ درصد 
در سال ۲۰۲۲ رسید. موسسه مستقر در واشنگتن انتظار دارد این رقم در سال جاری 

به ۲۹.۴۴ درصد کاهش یابد.

سرویس خبر- رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی ایران از بدعت 
گمرک در ارزیابی تراز تجاری کشور خبر داد و گفت: گمرک به تازگی آمار صادرات 
نفتی را هم در کنار صادرات غیرنفتی آورده و این یک سنت جدید به شمار می آید 
زیرا در چهار دهه گذشته ملاک عمل صادرات غیرنفتی بوده است. محمد لاهوتی، 
رئیس کمیســیون توســعه صادرات اتاق بازرگانی ایران از منفی بودن تراز تجاری 
کشــور در ســال جاری گفت و توضیح داد: براساس آمار گمرک در ۱۱ ماهه سال 
۱۴۰۲، ارزش تجارت خارجی کشور در بخش صادرات حدود ۴۴ میلیارد و ۸۹۰ 
میلیون دلار بوده، البته در احتساب این رقم صادرات نفت و خدمات فنی و مهندسی 
منظور نشده است. در همین حال براساس آمار یادشده ارزش واردات کشور در ۱۱ 
ماهه امسال به ۵۹ میلیارد دلار رسیده و در نتیجه اینها صادرات غیرنفتی و واردات 
کشــور با ۱۵ میلیارد دلار ناترازی تجاری روبه رو بوده است. لاهوتی تصریح کرد: 
در یک دهه گذشته این بزرگ ترین تراز منفی شکل گرفته میان صادرات و واردات 
کشور بوده است. رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی ایران اظهار کرد: در 
چنین شرایطی گمرک به تازگی آمار صادرات نفتی را هم در کنار صادرات غیرنفتی 
آورده که این یک سنت جدید به شمار می آید. در چهار دهه گذشته به طور معمول 
ملاک عمل صادرات غیرنفتی بوده اســت اما به هر حال با محاســبه آمار صادرات 
نفتی تراز تجاری کشور مثبت می شود.وی اضافه کرد: گرچه همه این درآمدها در 
مجموع درآمدهای ارزی کشــور به شمار می آید اما از آنجا که سیاست  ما مبتنی بر 
فاصله گیری از اقتصاد نفتی بوده آمار صادرات غیرنفتی اهمیت بیش تری دارد، با این 
حال اما ارزش صادرات غیرنفتی ایران در ۱۱ ماهه ســال ۱۴۰۲ حدود ۸.۸ درصد 
کاهش سالانه داشته و آنچه بیش تر سبب ساز این کاهش شده، سیاست های ارزی 
کشور است که بر صادرات سایه انداخته است. از جمله این سیاست ها موضوع رفع 
تعهد ارزی در صادرات محصولات کشاورزی و صنعتی است. نرخ ارز مبادله شده 
در سامانه نیما در این گونه کالا به صرفه نیست.سختگیری هایی که در وضع عوارض 
و مالیات های علی الحساب در سال جاری صورت گرفت، عوارض صادراتی که به 
برخی کالاها تحمیل شد، محدود کردن صادرکنندگان در فروش ارز آنها به صورت 
توافقی و ممانعت از روش هایی غیر از ســامانه نیما و مکلف کردن ارز حاصل از 
صادرات به عرضه شدن در سامانه نیما نیز دیگر عواملی بود که به کاهش صادرات 
ایران در سال ۱۴۰۲ دامن زد. رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی ایران 
خاطرنشان کرد: میان سیاستگذار ارزی و صادرکنندگان در زمینه نرخ ارز چالش هایی 
وجود دارد و تا زمانی که سیاســت  را به ســمت نزدیک شدن نرخ آزاد و نرخ نیما 
هدایت نکنیم این چالش ها برقرار خواهد بود و هر ساله شاهد کاهش صادرات کشور 
خواهیم بود آن هم در شرایطی که نیاز به افزایش صادرات داریم. سیاستگذار ارزی و 
سیاستگذار تجاری باید در نقطه ای بر سر پذیرش نرخ واحد برای ارز به توافق برسند 
و یا فاصله این دو نرخ کاهش یابد؛ فاصله ای که امروز میان نرخ ارز در سامانه نیما و 
بازار آزاد وجود دارد بسیار زیاد است و پیامدهای آن غیرقابل جبران به نظر می رسد. 
رئیس کنفدراســیون صادرات ایران در نهایت پیش بینی کرد که اگر این چالش ها 

برطرف نشود در سال آینده نیز همچنان با کاهش صادرات روبه رو خواهیم بود.
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گزیده

ســرویس خبر- مشاور ريیس جمهور و دبیر شورايعالی مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادى گفت: میزبانی از میلیون ها نفر از ايرانیان و گردشــگران بین المللی يکی 
از نعمت هاى مناطق آزاد ايران است. حجت الله عبدالملکی در بیست و هشتمین 
نشست معاونان فرهنگی، اجتماعی و گردشگرى سازمان هاى مناطق آزاد و هفتمین 
نشست ستاد هماهنگی خدمات سفر 1403، اظهار کرد: دو راهبرد جهانی سازى و 
مردمی ســازى مناطق آزاد از اهمیت بالايی برخوردار هستند.عبدالملکی ادامه داد: 
ســرمايه گذاران و فعالان اقتصادى، ســاکنان و جامعه محلی و تمامی ايرانیان، سه 
طیف اصلی مردمی هستند که در حوزه مردمی سازى مورد توجه مناطق آزاد کشور 
قرار دارند که توسعه گردشگرى می تواند منافعی براى تمامی اين گروه ها به همراه 
داشته باشد. همزمانی بهار طبیعت و بهار قرآن فرصت خوبی براى رونق گردشگرى 
فرهنگی است تا با برگزارى جشن هاى عفیفانه، ضمن رعايت حرمت ماه مبارک 
رمضان، خاطرات خوبی در اذهان مردم از ســفر به مناطق آزاد کشور ثبت شود. به 
گفته مشاور ريیس جمهور؛ مناطق آزاد ايران از نظر گردشگرى نیز داراى ظرفیت 
هاى بین المللی است که بايد براى توسعه تعاملات بین المللی و معرفی بهتر جاذبه 
هاى گردشگرى آنها برنامه ريزى کرد.عبدالملکی با تاکید بر اهمیت برنامه ريزى 
براساس اولويت ها و طبق برنامه زمان بندى براى ارائه خدمات به گردشگران در ايام 
نوروز، افزود: با احصاء مشکلات پیش رو، بايد شرايط براى ايجاد زيرساخت هاى 
فورى جهت میزبانی شايســته از گردشگران مناطق آزاد کشور فراهم شود.حضور 
حداکثرى آحاد مردم در انتخابات 11 اسفندماه از جنبه هاى مختلف داراى اهمیت 
بالايی اســت. با وجود مشکلاتی که طول 45 سال گذشته در بخش هاى مختلف 
وجود داشته، اما نظام جمهورى اسلامی ايران در حوزه تامین زيرساخت ها، شاخص 
تولید، رشد اقتصادى، پیشرفت و استقلال اقتصادى، وضعیت خوبی را داراست که 
با میزان مشارکت مردم عرصه هاى مختلف بويژه انتخابات نسبت مستقیمی دارد.

وى با بیان اينکه عدم حضور در انتخابات به معناى اعتراض گزاره اى اشتباه است، 
افزود: با عنايت به جايگاه قانون گذارى و نظارتی مجلس شوراى اسلامی، حضور 
مــردم در انتخابات براى انتخاب نمايندگان قوه مقننه در حوزه اقتصادى نیز داراى 
اهمیت بالايی است.مشاور ريیس جمهور خاطرنشان کرد: بودجه سالانه کشور و 
تمامی طرح هاى ملی و اقتصادى کشور پس از تصويب توسط نمايندگان خانه ملت 
توسط قوه مجريه، اجرايی خواهد شد.عبدالملکی در ادامه گفت: تجربه تاريخی نظام 
جمهورى اسلامی ايران نشان می دهد که هر زمان مشارکت آحاد مردم در انتخابات 
بیشتر بوده، کانديداهاى شايسته ترى در جايگاه نمايندگی مردم قرار گرفته اند.وى 
در پايان با تاکید بر اينکه ارزش هر برگه راى به میزان اوراق بهادار است، خاطرنشان 
کرد: براى حل چالش ها و بويژه مسائل اقتصادى در راستاى گام دوم انقلاب اسلامی 
نیازمند تصمیمات انقلابی است که حضور نمايندگانی شايسته و با قانون گذارى 
مناسب، امکان پذير می شود. بیست و هشتمین نشست معاونان فرهنگی، اجتماعی و 
گردشگرى سازمان هاى مناطق آزاد و هفتمین نشست ستاد هماهنگی خدمات سفر 
1403 با حضور حجت الله عبدالملکی، مشاور ريیس جمهورى و دبیر شورايعالی 
مناطق آزاد کشــور، عادل پیغامی، ريیس هیات مديره و مديرعامل سازمان منطقه 
آزاد قشــم، غلامرضا خلیلی نیا، معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگرى و محمد 
فرزاد میرزايی، مدير گردشگرى و میراث فرهنگی دبیرخانه شورايعالی مناطق آزاد، 
مصطفی فاطمی، مديرکل گردشگرى داخلی وزارت میراث فرهنگی و با شرکت 
معاونان فرهنگی، اجتماعی و گردشگرى سازمان هاى مناطق آزاد کشور و مديران و 

مسوولان دستگاه هاى اجرايی خدمات رسان در قشم برگزار شد.

دبیر شورایعالی مناطق آزاد عنوان کرد:
همزمانی بهار قرآن و بهار طبیعت، 

فرصتی برای گردشگری فرهنگی

سرویس خبر-  مدير گردشــگرى و میــراث فرهنگی دبیرخانه شورايعالی 
مناطق آزاد کشــور گفت: جزيره قشــم در نوروز 1402 به اندازه 13 استان کشور، 
میزبان گردشــگران بود. محمد فرزاد میرزايی در جلسه بیست و هشتمین نشست 
معاونان فرهنگی، اجتماعی و گردشگرى سازمان هاى مناطق آزاد کشور و هفتمین 
نشست ستاد هماهنگی خدمات سفر 1403 با بیان اين مطلب افزود: در ايام نوروز 
سال جارى بیش از 2 میلیون شب اقامت در جزيره قشم ثبت شد.میرزايی ادامه داد: 
طی سال هاى برنامه ريزى هايی جهت حضور فعال معاونان و مديران مرتبط با حوزه 
گردشــگرى مناطق آزاد در ستادهاى مختلف صورت گرفته تا بتوان از اين طريق 
براى جبران غفلت هاى سال هاى گذشته تلاش کرد.  پیوست هاى فرهنگی، جاذبه 
هاى گردشگرى و هم مرز بودن با ساير کشورها در کنار قوانین ترددى ويژه مناطق 
آزاد، زمینه ساز رونق صنعت گردشگرى در مناطق آزاد کشور هستند. جهت میزبانی 
حدود 10 میلیون نفر گردشگر در تمامی مناطق آزاد کشور در ايام نوروز پیش بینی 

هاى لازم صورت گرفته است.

مدیر گردشگری شورایعالی مناطق آزاد مطرح کرد:
مزیت های مناطق آزاد زمینه ساز رونق 

صنعت گردشگری

سرویس خبر - وزير جهاد کشاورزى 
در ديدار با حجت الله عبدالملکی از آمادگی 
اين وزارتخانه براى همراهی و پشــتیبانی 
برنامه هاى جهش سرمايه گذارى در مناطق 

آزاد و ويژه اقتصادى خبر داد.
به گزارش خبرنگار مناطق آزاد به نقل 
از روابط عمومی و امور بین الملل دبیرخانه 
شورايعالی مناطق آزاد و ويژه اقتصادى، در 
اين ديدار که جمعی از معاونین وزارتخانه 
وزارت جهــاد کشــاورزى نیــز حضور 
داشتند، محمد علی نیکبخت با بیان اينکه 
مشارکت مردم در مناطق ساحلی از ديگر 
نقاط کشور بیشــتر است، گفت: می توان 
براى تســهیل گرى در حوزه شیلات و نیز 
جلب مشارکت مردمی در نواحی ساحلی 
در حوزه شیلات و آبزى پرورى اقدامات 

اساســی و تاثیرگذار انجام داد و به نوعی 
تهديدها را به فرصت تبديل کرد.

عبدالملکــی نیز در اين ديدار ضمن 

تاکیــد بر نقاط همکارى مشــترک اظهار 
داشــت: کلیه مناطق آزاد و ويژه اقتصادى 
آمادگی کامل دارند تا از برنامه هاى تولید و 

صادرات وزارت جهاد کشاورزى حمايت 
کنند و تجارب خود را در اختیار مديران و 

معاونین اين وزراتخانه قرار دهند.
وى ادامــه داد: با توجــه به رويکرد 
تولیدمحــور بودن وزارت کشــاورزى، 
بســته هاى مختلفــی در زمینــه تولیــد 
محصولات کشاورزى در مناطق طراحی 
شــده است که با جذب سرمايه گذاران در 
اين حوزه می تــوان زمینه هاى همکارى 

مشترک را افزايش داد.
دبیر شــورايعالی مناطق آزاد و ويژه 
اقتصــادى در پايــان بر ايجــاد کارگروه 
اجرايی در دبیرخانه شورايعالی تاکید کرد 
و گفت: اين کارگروه با همکارى مسئولین 
مربوطه در مناطق آزاد، موارد مطرح شــده 

در نشست را پیگیرى و احصا کنند.

وزیر جهاد کشاورزی:

آماده پشتیبانی از برنامه جهش اقتصادی مناطق آزاد هستیم

ســرویس خبر- معــاون فرهنگی، 
اجتماعی و گردشگرى دبیرخانه شورايعالی 
مناطــق آزاد کشــور گفــت: بــا اقدامات 
زيرساختی صورت گرفته مناطق آزاد کشور 
بیــش از 12 برابر ظرفیــت جمعیتی خود، 
میزبان گردشــگران در ايام مختلف ســال 
بودند. غلامرضا خلیلی نیا در جلسه بیست و 
هشتمین نشست معاونان فرهنگی، اجتماعی 
و گردشگرى سازمان هاى مناطق آزاد کشور 
و هفتمین نشست ستاد هماهنگی خدمات 
ســفر 1403، با بیان اين مطلب، اظهار کرد: 

حضور بیش از 200 هزار گردشــگر در ايام 
تعطیــلات عید مبعث و دهه فجر در جزيره 
قشم، نشان می دهد که اين منطقه از ظرفیت 
ها و توانمنــدى هاى خوبی جهت میزبانی 

گردشگران برخوردار است.
خلیلی نیا ادامه داد: هم زمانی ماه رمضان 
و ايام تعطیلات نوروز، اتفاق مبارکی است و 
امسال نیز مانند سال گذشته پیش بینی هاى 
لازم جهت میزبانی شايســته از گردشگران 
نوروزى با حفظ حرمت ماه مبارک صورت 
گرفته اســت. معاون فرهنگی، اجتماعی و 

گردشــگرى دبیرخانه شــورايعالی مناطق 
آزاد کشــور اضافه کرد: امضاى تفاهم نامه 
گردشگرى میان چهار منطقه آزاد کشور در 
نمايشــگاه بین المللی گردشگرى و صنايع 
وابســته تهران اقدام بسیار مثبتی براى رونق 
گردشگرى در مناطق آزاد بود که امیدواريم 
در آينده نزديک تفاهم نامه مشــابهی میان 

تمامی مناطق آزاد کشور به امضا برسد.
خلیلی نیا با اشــاره بــه برنامه ريزى 
هــاى صورت گرفته جهت بهبود وضعیت 
گردشــگرى مناطــق آزاد کشــور، افزود: 

برقرارى ارتباط نزديک و مستقیم میان مناطق 
آزاد کشــور می تواند موجب رونق صنعت 

گردشگرى اين مناطق شود.
وى در پايــان با بیان اينکه مناطق آزاد 
در نمايشگاه بین المللی گردشگرى و صنايع 
وابســته در تهران حضور موفقی داشــتند، 
خاطرنشــان کرد: حضور فعال مناطق آزاد 
کشور در نمايشگاه هاى ملی و بین المللی، 
به معرفی بیشتر و بهتر ظرفیت ها و توانمندى 
هاى اين مناطق در حوزه هاى مختلف بويژه 

گردشگرى کمک می کند.

ســرویس خبر- معــاون فرهنگی، 
اجتماعی و گردشگرى دبیرخانه شورايعالی 
مناطــق آزاد کشــور گفــت: بــا اقدامات 
زيرساختی صورت گرفته مناطق آزاد کشور 
بیــش از 12 برابر ظرفیــت جمعیتی خود، 
میزبان گردشــگران در ايام مختلف ســال 
بودند. غلامرضا خلیلی نیا در جلسه بیست و 
هشتمین نشست معاونان فرهنگی، اجتماعی 
و گردشگرى سازمان هاى مناطق آزاد کشور 
و هفتمین نشست ستاد هماهنگی خدمات 
ســفر 1403، با بیان اين مطلب، اظهار کرد: 

حضور بیش از 200 هزار گردشــگر در ايام 
تعطیــلات عید مبعث و دهه فجر در جزيره 
قشم، نشان می دهد که اين منطقه از ظرفیت 
ها و توانمنــدى هاى خوبی جهت میزبانی 

گردشگران برخوردار است.
خلیلی نیا ادامه داد: هم زمانی ماه رمضان 
و ايام تعطیلات نوروز، اتفاق مبارکی است و 
امسال نیز مانند سال گذشته پیش بینی هاى 
لازم جهت میزبانی شايســته از گردشگران 
نوروزى با حفظ حرمت ماه مبارک صورت 
گرفته اســت. معاون فرهنگی، اجتماعی و 

گردشــگرى دبیرخانه شــورايعالی مناطق 
آزاد کشــور اضافه کرد: امضاى تفاهم نامه 
گردشگرى میان چهار منطقه آزاد کشور در 
نمايشــگاه بین المللی گردشگرى و صنايع 
وابســته تهران اقدام بسیار مثبتی براى رونق 
گردشگرى در مناطق آزاد بود که امیدواريم 
در آينده نزديک تفاهم نامه مشــابهی میان 

تمامی مناطق آزاد کشور به امضا برسد.
خلیلی نیا با اشــاره بــه برنامه ريزى 
هــاى صورت گرفته جهت بهبود وضعیت 
گردشــگرى مناطــق آزاد کشــور، افزود: 

برقرارى ارتباط نزديک و مستقیم میان مناطق 
آزاد کشــور می تواند موجب رونق صنعت 

گردشگرى اين مناطق شود.
وى در پايــان با بیان اينکه مناطق آزاد 
در نمايشگاه بین المللی گردشگرى و صنايع 
وابســته در تهران حضور موفقی داشــتند، 
خاطرنشــان کرد: حضور فعال مناطق آزاد 
کشور در نمايشگاه هاى ملی و بین المللی، 
به معرفی بیشتر و بهتر ظرفیت ها و توانمندى 
هاى اين مناطق در حوزه هاى مختلف بويژه 

گردشگرى کمک می کند.

سرویس خبر- مديرکل گردشگرى 
داخلــی وزارت میــراث فرهنگی گفت: 
فرهنــگ و میراث فرهنگــی، نقطه قوت 
گردشــگرى ايران است و بايد براى حفظ 
برند گردشگرى فرهنگی و جلوگیرى از 
هويت ســازى جعلی ساير کشورها براى 

احیا و معرفی آنها برنامه ريزى کرد.
مصطفی فاطمی در جلســه بیست 
و هشــتمین نشســت معاونان فرهنگی، 
اجتماعی و گردشــگرى ســازمان هاى 
مناطق آزاد کشور و هفتمین نشست ستاد 
هماهنگی خدمات سفر 1403، با بیان اين 
مطلب افزود: سیاست ايران هراسی توسط 
برخی کشورها، مانع مهمی در مسیر رونق 
صنعت گردشگرى کشور است که بايد با 
برنامه ريزى نسبت به معرفی بهتر ظرفیت 
هاى فرهنگی و گردشــگرى ايران تلاش 

کرد.
فاطمی ادامه داد: مناطق آزاد کشور با 
توجه به مزيت هاى متعددى که در حوزه 
گردشــگرى و ظرفیت هاى فرهنگی دارا 
هســتند می توانند يارى رســان صنعت 

گردشگرى در نقاط مختلف کشور باشند.
جانشین ســتاد هماهنگی خدمات 
ســفر 1403 اضافه کرد: آسیب شناسی و 
احصاء مسائل میزبانی گردشگران در ايام 
تعطیلات نوروز در ســال هاى گذشــته 
جهــت جلوگیرى از ايجاد مشــکلات و 
بحــران هاى احتمالــی و پیش بینی لازم 
جهت تامین زيرســاخت هاى لازم براى 
اسکان و اقامت گردشگران صورت گرفته 

است.

به گفته وى؛ بــا پیش بینی صورت 
گرفته با هدف تصمیــم گیرى و تصمیم 
ســازى در صــورت وقوع بحــران هاى 
احتمالی، مرکز پايش و مديريت ســفر در 

مناطق آزاد کشور ايجاد می شود.
مديرکل گردشگرى داخلی وزارت 
میراث فرهنگی با اشــاره به برنامه ريزى 
انجام شــده جهت برگــزارى آيین ثبت 
جهانی مراسم افطار در سال جارى، تصريح 
کرد: با توجه به متقارن بودن تعطیلات عید 

نوروز و ماه رمضان، بايد تدابیرى انديشیده 
شــود که ضمن حفظ حرمت ماه مبارک 
شرايط براى میزبانی شايسته از گردشگران 

فراهم باشد.
بنابر اين گزارش، بیست و هشتمین 
نشســت معاونان فرهنگــی، اجتماعی و 
گردشگرى سازمان هاى مناطق آزاد کشور 
و هفتمین نشست ستاد هماهنگی خدمات 
ســفر 1403 با حضور مصطفی فاطمی، 
مديرکل گردشگرى داخلی وزارت میراث 
فرهنگــی، غلامرضا خلیلی نیــا، معاون 
فرهنگی، اجتماعی و گردشگرى دبیرخانه 
شــورايعالی مناطق آزاد کشــور، محمد 
فرزاد میرزايی، مدير گردشگرى و میراث 
فرهنگی دبیرخانه شورايعالی مناطق آزاد، 
ادريس راموز، معاون فرهنگی، اجتماعی 
و گردشگرى ســازمان منطقه آزاد قشم، 
محمد محسنی، مديرکل میراث فرهنگی، 
گردشــگرى و صنايع دستی هرمزگان و 
جمعی از معاونــان و مديران مناطق آزاد 
کشور و اعضاى ســتاد اجرايی خدمات 

سفر استان هرمزگان برگزار شد.

معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگری دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد کشور:

تفاهم نامه توسعه گردشگری میان تمام مناطق آزاد کشور امضا می شود

در دیدار عبدالملکی و دریادار ایرانی؛

زمینه های همکاری مشترک مناطق آزاد و نیروی دریایی ارتش بررسی شد

مدیرکل گردشگری داخلی وزارت میراث فرهنگی:

مرکز پایش و مدیریت سفر در مناطق آزاد کشور ایجاد می شود



کیش4

گزیده

برگزاری همایش گرامیداشت روز مهندس 
درجزیره کیش

آغاز به کار شرکت هواپیمایی تازه تاسیس 
آوا در فرودگاه بین المللی کیش

پایش عملکرد واحدهای بهداشتی درماني 
در کیش  

ســرویس خبر - مشکل مجوزهای 
صیادی درنشست مدیرعامل سازمان منطقه 
آزاد کیش با مدیرکل بنادر اســتان هرمزگان 
بررســی و راهکارهای جهت رفع مشکل 

پیشنهاد و مورد موافقت قرار گرفت.
به گــزارش خبرنگار مناطــق آزاد، 
دراین نشست که با حضوررحیم سرهنگی 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش، حسین 
عباس نژاد مدیرکل بنادر ودریانوردی استان 
هرمزگان، مهدی امام دادی مدیراداره بنادر 
ودریانوردی کیــش، ابراهیم فرجادی زاده 
رییس امورایثارگــران وارتباطات مردمی 
ســازمان منطقــه آزاد کیــش و جمعی از 
کیش بــه ویژه مجوزهــای صیادی بحث خصوص موضوعات ومشکلات صیادان نماینــدگان صیادان کیش برگزار شــد در 

وبررسی شد.
دراین نشست مدیرعامل سازمان منطقه 
آزاد کیش با بیان اینکه موضوع کار و معاش 
صیادان کیــش از جمله موضوعات مهمی 
بوده است که در دستور پیگیری قرارداشته 
تا با رفع مشکل، محدودیت تردد وفعالیت 
این قشر زحمتکش برطرف شود گفت: در 
پی همکاری و مســاعدت مدیرکل بنادر و 
دریانوردی استان هرمزگان و مدیراداره بنادر 
و دریانوردی کیش و پیگیریهای ســازمان 
منطقه آزاد کیش دراین نشست مقرر شد با 
صــدور مجوزهای صیادی، صیادان جزیره 
کیش در چارچوب قوانین زیست محیطی 

به فعالیت خود ادامه دهند.

ســرویس خبر- رشــد و موفقیت 
ســرمایه گذاری در کیش منوط به همکاری 
دو سویه شرکت ســرمایه گذاری و بخش 

خصوصی است
در نشست مدیرعامل شرکت سرمایه 
گــذاری و  توســعه کیش بــا اعضا انجمن 
ســرمایه گذاران و کار آفرینان جزیره، موانع 
و مشکلات این حوزه مورد بحث و بررسی 

قرار گرفت.
به گزارش  خبرنگار مناطق آزاد به نقل 
از روابط عمومی شــرکت سرمایه گذاری و 
توسعه کیش در این نشست که در دفتر انجمن 
سرمایه گذاران و کار آفرینان برگزار شد، امین 
میرزایی مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری و  
توســعه کیش با اشاره به نقش مهم سرمایه 
گذاران در دســتیابی به اهداف توســعه ای 
گفت: از مشکلات و موانع بر سر راه سرمایه 
گذاران مطلع هستم که برخی در کوتاه مدت 
قابل حل است و بخشی نیاز به زمان بیشتری 
دارد.میرزایی افزود: جمع ســرمایه گذاران 
با تجربه و دلســوز کیــش، همچنان پس از  
گذشت ۳۰ سال با تمام چالش ها در جزیره 
حضور دارند که این امر نشان دهنده تعهد و 

دغدغه آنها در زمینه توسعه است.وی تعامل 
بخش خصوصی با شرکت سرمایه گذاری و 
توســعه کیش را لازمه رشد سرمایه گذاری 
ها برشمرد و تصریح کرد: موفقیت ما به هم 
گره خورده و با همدلی و تعامل بیشــتر می 
توانیم اتفاقات خوبی رقم بزنیم.مدیرعامل 
شرکت ســرمایه گذاری و  توسعه کیش در 
این نشست از ســرمایه گذاران خواست تا 
تجربیات ارزشــمند خود طــی دوره های 
مختلف سیاستگذاری ها و برنامه ریزی ها را 
برای دستیابی به اهداف توسعه ای با شرکت 

به اشتراک بگذارند. 
امین میرزایی افزود: امید دارم در آینده 
نزدیک ، ســرمایه گذاران دیگــر حوزه ها 
از جمله IT، انرژی و ســلامت نیز در کنار 
سرمایه گذاران حوزه گردشگری و ساخت 
و ساز حضور پیدا کنند و گام های خوبی در 

جهت توسعه و مشارکت برداریم.
وی در بخــش دیگر ســخنان خود، 
تســهیل فعالیت سازندگان را از برنامه های 
در دســتور کار شرکت برشــمرد و گفت: 
مسئولان سازمان منطقه آزاد کیش به عنوان 

یک سیاســت کلی بر ایــن باورند که برای 
رقم خــوردن اتفاقات بزرگ در جزیره باید 
از حضور و تجربیات سرمایه گذاران بخش 

خصوصی استفاده کرد.
میرزایی در پایان عنوان کرد: ساختار و 
هدف شرکت سرمایه گذاری و توسعه کیش 
در مجموع مشــخص اســت و  ما به کمک 
مدیران مجموعه،برنامــه هایی برای ایجاد 
درآمد های پایدار نیز تدوین کردیم که امید 
دارم منشــا دستیابی به اهداف بزرگ و رونق 
اقتصادی باشد. گفتنی است سرمایه گذاران 
و کارآفرینان نیز در این نشســت، مســائلی 
چون کمک به رونق گردشــگری با افزایش 
پروازها یا خرید هواپیما، ایجاد درآمد پایدار، 
حذف تصمیم گیری غیرکارشناسی، اجرای 
صحیح قوانین ســرمایه گذاری،  شناخت 
درست مسئولان از روند کار سرمایه گذاران، 
اجــرای قوانین اصلی مناطق آزاد، تعامل دو 
سویه بخش خصوصی و دولتی، متعهد بودن 
بخش دولتی در قبال  وعده به سرمایه گذاران 
و رونــق بخشــی به جزیره کیــش و ورود 
گردشــگر با تعریف رویدادهای مختلف را 

مطرح و مطالبه کردند.

ســرویس خبر-رحیم ســرهنگی 
در جلســه هیات امنای بیمارســتان کیش 
درخصوص ارتقاء کیفــی وکمی خدمات 

دهی بیمارستان دستورپیگیری جدی داد. 
به گزارش خبرنگار مناطق آزاد، جلسه 
هیأت امنای بیمارســتان کیــش با حضور 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش و اعضا 

ی این هیات امنا در جزیره کیش برگزار شد. 
مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد کیش 
دراین جلسه با اشاره به اهمیت لزوم کاهش 
زمان انتظار و ارتقاء کیفیت ارائه خدمات در 
بیمارستان کیش به تیم مدیریتی بیمارستان 
کیش تاکید کرد این مــوارد در جهت ارتقا 
سطح رضایت شــهروندان و گردشگران از 

کمیت و کیفیت ارائــه خدمات به صورت 
جــدی در دســتور کار بیمارســتان کیش 

قرارگیرد. 
مدیر عامل سازمان منطقه آزاد کیش در 
پایان ازتلاش های دکتر محقق عضو هیئت 
امنای بیمارســتان کیش و دبیر عالی شورای 
بیمه سلامت درجهت تصویب تعرفه های 

خصوصی توسط بیمه های پایه در شورای 
عالی بیمه قدردانی کرد.

گفتنی است در این جلسه ضمن ارایه 
گزارش عملکرد اداری مالی 9 ماهه ســال 
۱۴۰۲ توســط تیــم مدیریتی درخصوص 
راهکارهای رفع مشکلات بیمارستان بحث 

وبررسی شد.

در نشست مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش با مدیرکل بنادر ودریانوردی استان هرمزگان صورت گرفت،

پیگیری و تاکید سازمان منطقه آزاد کیش برای حل مشکل مجوزهای 
صیادان کیش  

سرویس خبر- در گرامیداشت روز خواجه نصیرالدین طوسی و روز مهندس، 
اولین همایش گرامیداشــت مهندســان جزیره کیش برگزار شــد.  اولین همایش 
گرامیداشت روز مهندسان جزیره کیش با حضور مدیرعامل سازمان منطقه ازاد کیش، 
امام جمعه کیش، امام جمعه اهل سنت جزیره ، رییس ستاد بحران کشور، مدیرکل 
فنی وزیربنایی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد، رییس موسسه ژئوفیزیک دانشگاه 
تهران، رییس جامعه مهندســان کیش، روســای جوامع واصناف، معاونان سازمان 
منطقه آزاد کیش ومدیران عامل شرکت های تابعه و جمع کثیری از مهندسان جزیره 
کیش برگزار شد. دراین مراسم امام جمعه کیش با تبریک نیمه شعبان و روز مهندس 
که از ارکان مهم رشــد وتوســعه کشورمان هستند گفت: کار مهندسان کاری دقیق 
ومتقن است که امنیت و سلامت مردم وجامعه، زیبایی و منظر شهری و استحکام 
ســاختمانها ، بناها و طرح ها مرهون تلاش های مهندسان است وهمچنین بخش 
زیادی از پیشرفت بشروافزایش رفاه مردم به پشتوانه دانش مهندسی است. امام جمعه 
اهل سنت کیش نیز دراین مراسم با تبریک روز مهندس به مهندسان کشوربه ویژه 
مهندسان جزیره کیش گفت: علم خداوند در طبیعت است و تنها مهندسان هستند 
که به هرچیزی از زاویه علت ومعلول می نگرند و در نگاه مهندسان هیچ چیز نمی 
تواند خارج از منطق ونظم اتفاق افتد. شیخ یعقوب شمس افزود: مهندسان از زاویه 
دیگــری جهان را می بینند به همین دلیل آفرینندگان دنیای مدرن وتکنولوژی روز 
هستند لذا سهم زیادی درارتقاء زندگی بشر دارند که این موضوعات بیانگر اهمیت 
جایگاه مهندسان درجامعه است. رییس ستاد بحران کشور نیز دراین مراسم با بیان 
اینکه جهان امروز با۳۴ چالش جدی مواجه است گفت: ۴ مورد از مهمترین آن ، بیابان 
زایی، اقلیم وتغییر اقلیم، کمبود آب به ویژه آب شیرین وکم شدن فضای ساخت است 
که باعث تغییرات زیادی درجهان شــده است و مواجهه با این موضوعات بخشی 
از کارمهندسان است.دکتر نامی افزود: از 6۴ مخاطره طبیعی که تا کنون درجهان به 
وقوع پیوسته ۴۴ مورد درکشور ما اتفاق افتاده است . گستردگی گسل های کشور 
بیانگر این است ما باید یاد بگیریم با زلزله زندگی کنیم و این مخاطرات نشان می دهد 
مدیریت بحران داشته باشیم . وی تاکید کرد: بخشی از مدیریت بحران به پیش از آن 
بر می گردد اینکه درمهندسی سازه ها وکیفیت ابنیه ، جانمایی ها و بسیاری موارد 
وجزیِیات دیگر به مخاطرات طبیعی که با آن مواجه هستیم توجه کنیم که همه این 
موضوعات موارد تخصصی در حیطه مهندسی است. گفتنی است دراین همایش از 

۱5 پیشکسوت جامعه مهندسی کیش تقدیر شد.

سرویس خبر-  شرکت هواپیمایی آوا با برقراری مسیر های جدید پروازی، 
فعالیت خود را از روز دوشــنبه 7 اســفند در فرودگاه بین المللی کیش آغاز کرد. با 
تاکید و پیگیریهای سازمان منطقه آزاد کیش نخستین پرواز هواپیمایی B7۳7 آوا با 
انجام عملیات واتر سالوت یا طاق آب در باند فرودگاه بین المللی کیش که یکی از 
مراســم های خوش آمدگویی متداول و سنتی در صنعت هوانوردی محسوب می 
شــود فعالیت خود را آغاز کرد. پس از انجام این مراسم، شرکت یاد شده در حوزه 
ارائه خدمات هوایی به عموم مسافران فعالیت خواهد کرد. بنابراین گزارش، شرکت 
هواپیمایی آوا پرواز های خود را در مسیر های تهران-کیش-مشهد و بالعکس هر 

هفته روزهای دوشنبه و جمعه در دستور کار خود قرار داده است.

سرویس خبر-  ارتقاء وضعیت سلامت خانواده با بهبود شاخص های مرگ 
و میر کودکان، مادران و گروه های هدف ، نه تنها به عنوان شاخص های بهداشتی 
یک کشــوراهمیت دارد بلکه بعنوان معیار توســعه نیز در نظر گرفته می شــود. به 
گــزارش  خبرنــگار مناطق آزاد به نقل از روابط عمومی مرکز بهداشــت کیش در 
همین راســتا اهم برنامه های واحد بهداشــت خانواده شامل ترویج تغذیه با شیر 
مادر،پایش رشد کودکان ، مراقبت ناخوشی های اطفال ، بررسی علل وعوامل مرگ 
کودکان، مشــاوره قبل از بارداری،مراقبت از مادران باردار دردوران بارداری و پس 
اززایمان،نظام مراقبت مرگ مادر،ترویج زایمان طبیعی با برگزاری کلاس آمادگی 
زایمان طبیعی،مشاوره ســلامت باروری،برگزاری کلاس هنگام ازدواج،مراقبت 
ازمیانسالان،تشــخیص زودرس سرطانهای شــایع زنان،ارائه خدمات مراقبتی و 
آموزش زندگی سالم در دوره سالمندی به افراد بالای 6۰ سال توسط ناظران وزارت 
بهداشــت درمان و آموزش پزشکی و کارشناسان دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان 
مورد بازدید و بررسی قرار گرفت. از دیگر موارد مورد پایش در این بازدیدها  بررسي 
چک لیستهای لوح بیمارستان دوستدار کودک بود که بعد از جمع بندی و رعایت 

موارد ذکر شده به بیمارستان کیش اعطا می شود.

سرویس خبر- مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد کیش در بازدید از نمایشــگاه 
کتــاب جزیره، توســعه فرهنگی را مبنا و 
عامل توســعه در دیگر حوزه های جامعه 

عنوان کرد.
به گــزارش خبرنــگار مناطق آزاد، 
رحیم سرهنگی دربازدید از نمایشگاه کتاب 
جزیره با بیان اینکه عرضه ۲۰ هزار عنوان 

کتاب دراین نمایشگاه کار ارزشمندی است 
که دســتاوردهای خوبی در جهت ارتقاء 
فرهنگی برای این جزیــره به همراه دارد 
گفت: هر چه فضای فرهنگی کیش توسعه 
یابد و هرچه در حوزه فرهنگی ســرمایه 
گذاری کنیم در واقع زیرساخت نرم افزاری 
توســعه دیگر بخش ها را فراهم کرده ایم 
زیرا رشد فرهنگی مبنای رشد دیگر حوزه 
ها درهرجامعه اســت.مدیرعامل سازمان 
منطقــه آزاد کیش افزود: اقدام ارزشــمند 
دیگری که دراین نمایشــگاه انجام شــد 
حمایت سازمان منطقه آزاد کیش و بخش 
خصوصی از خرید کتاب برای خانواده ها 
است که به ازای هر ۴۰۰ هزارتومان خرید 
5۰ درصد یارانه خرید توســط ســازمان 
منطقــه ازاد کیــش و بخش خصوصی به 

کیشوندان اختصاص یافته است. همچنین 
علاوه بر اهدای کتاب توســط خانه کتاب 
به مــدارس و اهدای بــن خرید کتاب به 
دانش آموزان ومعلمــان از دیگر اقدامات 
ارزنده دیگری اســت که با هدف افزایش 
سطح مطالعه درنمایشگاه کیش انجام شده 
است .رحیم سرهنگی درپایان تاکید کرد: در 
شرایط امروز که همه جوامع دچار افزایش 
گرایش به فضــای مجازی به ویژه در رده 
سنی کودکان تا جوانان شده اند چنانچه در 
خصوص ترویج فرهنگ کتابخوانی اقدام 
نکنیم، جامعه به سمت جهالت مدرن می 
رود و آســیب های بسیاری به همراه دارد 
لذا برگزاری نمایشگاههای کتاب وانجام 
فعالیت های فرهنگی فضای مناسبی برای 

ایجاد شرایط کتابخوانی فراهم می کند.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در بازدید از نمایشگاه کتاب کیش

توسعه فرهنگی مبنای رشد جامعه است 

نشست مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری و  توسعه کیش با اعضاء
انجمن سرمایه گذاران و کار آفرینان کیش

تاکید مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش بر ارتقاء کیفیت خدمات بیمارستان
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5 کیش

گزیده

ســرویس خبر- با تاکید و پیگیری مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش و 
اعتماد به توانایی و تخصص شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه های کیش 
و طی هماهنگی با شرکت نفت فلات قاره ایران، دکل حفاری الوند با موفقیت به 

اسکله بندرگاه تجاری کیش انتقال یافت.
 به گزارش  خبرنگار مناطق آزاد  دکل الوند که تا حداکثر عمق ۹۰ متری در 
نواحی مختلف خلیج فارس می تواند استقرار یابد و زمینه افزایش تولید و سیانت 
از چاه های نفتی را فراهم می کند با بهره گیری از ظرفیت ســه شــناور یدک کش 
به نام های “کارن ٢، کارن۴ و اوشن گیل” جهت به روز رسانی به اسکله بندرگاه 

تجاری کیش انتقال یافت. 
قبل از اجرای این طرح تیم های اجرایی، مهندســی و نیروهای حاضر در 
شــناورها و غواصان مســتقر در سکوی یاد شــده با محوریت کاپیتان داریوش 
حامدخواه مدیرکل بنادر کیش جلســه توجیهی و ارزیابی زوایای مختلف برای 
شناور شدن دکل جهت جابجایی و ارائه راه کارهای موثر برای اجرایی شدن این 
طرح مورد بحث و بررسی قرار گرفت. بنابراین گزارش به خاطر حساسیت کار 
و دقت نظر بالا در عملیاتی شدن این طرح ” rig move” از کادر دریایی که از 
تخصص و مهارت لازم در این زمینه برخوردار بودند، مورد اســتفاده قرار گرفته 
اســت. بنابراین گزارش پس از انجــام اقدامات لازم جهت هماهنگی میان تمام 
عوامل و بررسی امکانات ایمنی، عملیات این طرح با راهبری داریوش حامدخواه 
و همکاری کاپیتان علی وفایی نژاد و کاپیتان خســروی و تیم های متخصص و 
مهندسان این حوزه و با هدایت مهندس فولادوند به عنوان مدیر پروژه و مهندس 
ارغش رئیس سایت فلات قاره در کیش آغاز و ظرف ١١ ساعت کاری، سکوی 

حفاری الوند با موفقیت در اسکله بندرگاه تجاری کیش پهلو داده شد.
این دکل بهمن ماه امسال از سکوی نصر واقع در میدان نصر )منطقه سیری 
شرکت نفت فلات قاره ایران( به لنگرگاه غربی جزیره کیش انتقال یافته بود و هم 
اکنون این دکل در اســکله بندرگاه تجاری کیش پهلو داده شــده تا اقدامات لازم 
در خصوص به روز رســانی آغاز شــود. گفتنی است دکل دریایی حفاری الوند 
در سال ١۳۵۵ شمسی در سنگاپور ساخته شده است و هم اکنون تحت مالکیت 
شــرکت نفت فلات قاره و ثبت شده بندر بوشهر با شماره IMO 87۵۴۹۳٢ می 
 Royal باشد.دکل حفاری الوند آخرین بار در سال ٢۰۰۹ میلادی توسط شرکت
Oyster در اسکله دبی تعمیرات اساسی شده که پس از گذشت سال ها و برای 
نخستین بار تعمیرات اساسی این دکل در داخل کشور و در منطقه عملیاتی جزیره 

کیش کلید خورده است.

توسط شرکت توسعه بنادر و فرودگاه های کیش صورت گرفت؛
 انتقال دکل حفاری الوند به بندرگاه کیش

ســرویس خبر-  مدارس دخترانه و پسرانه الغدیر کیش به ترتیب موفق به 
کسب مدال طلا و نقره مرحله دوم مسابقه فیزیکدانان جوان PYPT شدند.

به گزارش  خبرنگار مناطق آزاد؛   کیش، مرحله اول این دوره از مســابقات 
با حضور تیم هایی از مدارس واله، فرزانگان و مدرسه الغدیر کیش برگزار شد . 

گفتنی است، مرحله دوم این مسابقات با کسب مدال طلا توسط تیم مدرسه 
دخترانه الغدیر کیش و مدال نقره توســط تیم مدرســه پسرانه الغدیر کیش به کار 

خود پایان داد.

سرویس خبر- در آستانه نوروز کارگاههای هنری ویژه کودکان ونوجوانان 
با عنوان " دوقدم مانده به بهار" در جزیره کیش برگزار می شود.

به گزارش روابط عمومی واموربین الملل ســازمان منطقه آزاد کیش، این 
کارگاهها با هدف مهارت آموزی و سرگرمی برای کودکان ونوجوانان درآستانه 

نوروز ١۴۰۳در جزیره کیش برگزار می شود.
براساس برنامه ریزی های انجام شده کارگاه سفالینه های نوروزی با عنوان 
طرح زندگی دوشنبه ١۴ اسفند، کارگاه نقاشی روی پارچه با عنوان نقش خیال 
سه شنبه ١۵ اسفند، کارگاه ساخت کارت تبریک با عنوان نامه نوروزی چهارشنبه 
١6 اسفند، کارگاه ساخت عروسک با عنوان عروسک بهار پنج شنبه ١7 اسفند و 
کارگاه دکور وتزیین شمع با عنوان رویای تابان شنبه ١۹ اسفند در فرهنگسرای 

سعدی کیش برگزار می شود.
علاقمندان برای نام نویســی و شــرکت در کارگاهها می توانند با شماره 

۴۴۴۵۵۰۵7 و۴۴۴۵۵۰۵8 تماس بگیرند.

درخشش مدارس الغدیر کیش 
در هفدهمین دوره مسابقه فیزیکدانان 

 PYPT جوان

برگزاری کارگاههای هنری ویژه کودکان 
ونوجوانان با عنوان » دوقدم مانده به بهار

ســرویس خبر - مدیرعامل شرکت 
ســرمایه گذاری و توسعه کیش، در دومین 
جلســه شــورای معاونان و مدیــران این 
مجموعــه، از آنها خواســت تا با ســپردن 
مسئولیت به کارشناســان و متخصصان بر 
مبنای اعتماد، ایجاد بازارهای جدید کسب 
و کار و درآمدزایی را بررســی کنند. در این 
جلسه که در سالن خوارزمی مرکز همایش 
های بین المللی کیش با حضور اعضا شورا 
برگزار شد؛ امین میرزایی مدیرعامل شرکت 
ســرمایه گذاری و توسعه کیش ، با تاکید بر 
شناخت و بهره گیری از فرصتها برای تغییر 
روند درآمدزایی و ایجاد بازارهای جدید و 
جایگزینی آن با فروش زمین گفت: این امر 
با تعامل واحد های مختلف در راستای رفع 
مشکلات و چالش ها همچنین تقویت نگاه 

توسعه ای میسر می شود.مدیران باید همزمان 
با امور اجرایی،به رفع مشــکلات، توسعه و 
بهبود وضعیت نیز توجه ویژه داشته باشند. 
میرزایی با اشاره به ضرورت فعال سازی دفتر 

امور مشتریان اظهار داشت: تعامل با ارباب 
رجوع و جلب اعتماد و رضایت ســرمایه 
گذار، نیازمند گفتار، ادبیات و رفتار تخصصی 
است که با فعال سازی دفتر امور مشتریان و 

ارائه خدمات تخصصی می توان به این مهم 
دست یافت. امین میرزایی مدیرعامل شرکت 
ســرمایه گذاری و توســعه کیش همچنین 
تسریع در انجام سیاستگذاری های جدید، 
ارائه گزارش مســتمر میزان بهبود و توسعه، 
افزایش همکاری های بین بخشی، تقویت 
حس مســئولیت پذیری و پیگیری مستمر 
امور محوله از ســوی معاونــان و  مدیران، 
ارائه گزارشــات و مستند سازی از فعالیت 
های شــرکت در امور داخلی و خارجی با 
هدف اطلاع از روند کار و میزان پیشرفت یا 
کاستی ها را خواستار شد. معاونان و مدیران 
شرکت ســرمایه گذاری و توسعه کیش در 
این نشست عملکرد 7 ماهه گذشته خود را 
تشریح و پیشنهاداتی نیز در جهت دستیابی به 

اهداف توسعه ای شرکت ارائه کردند.

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری و توسعه کیش عنوان کرد:

مدیران ضمن نظارت بر عملکرد کارشناسان در امور اجرایی، نگاه 
توسعه ای را نیز تقویت کنند

ســرویس خبر- رئیس ســازمان 
حفاظت محیــط زیســت از تبدیل پارک 
آهوان کیش به مرکز تحقیقاتی و پژوهشــی 
در منطقه خلیج فارس اســتقبال کرد. "علی 
ســلاجقه" معاون رییس جمهور و رییس 
سازمان حفاظت محیط زیست باتفاق  رحیم 
سرهنگی مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش 
از مرکز بوم شناسی، پارک آهوان، سایت لاک 
پشت ها و تصفیه خانه فاضلاب بازدید کرد 
و از نزدیک با اقدامات ســازمان منطقه آزاد 
کیش در این زمینه ها آشنا شد. معاون رییس 
جمهور و رییس ســازمان حفاظت محیط 

زیست در حاشیه این بازدید با اشاره به ٢۰۰ 
هکتار مجموعه ایزوله و حصار کشــی شده 
پارک آهوان و حضــور ١۰۰۰ گونه آهوی 
ایرانی در ایــن مجموعه گفت: با همکاری 
سازمان منطقه آزاد کیش، اداره کل حفاظت 
محیط زیســت هرمزگان و معاونت دریایی 
سازمان حفاظت محیط زیست سرریز سایر 
گونــه های جانوری کــه در جزایر اطراف 
وجود دارد و از لحاظ ایمنی زیستی، مشکلی 
ایجاد نمی کند؛ به پارک آهوان کیش منتقل 
می شــود. وی با بیان ایــن که ظرفیت های 
محیط زیســت منطقه می تواند با یک نگاه 

تخصصی و کارشناســی منجــر به تحول 
گردشگری در منطقه شود؛ ادامه داد: با رهایی 
سایر گونه ها در پارک آهوان کیش علاوه بر 
ایجاد جاذبه های گردشــگری تحت عنوان 
سافاری پارک، می توانیم پارک آهوان کیش 
را به مرکز تحقیقاتی و پژوهشــی در منطقه 
خلیج فارس تبدیل کنیم و در این خصوص 
بر اســاس کنوانســیون منطقه ای کویت و 
راپمی، این مرکز را ارتقا دهیم. "ســلاجقه" 
با اشاره به ٢۹گونه مرجانی در آبهای اطراف 
جزیره کیش و اقدامات ســازمان منطقه آزاد 
کیش در احیای مرجــان ها، از آن به عنوان 
یک فرصت و یک منبع بی نظیر برای انجام 
تحقیقات علمی و پژوهشی یاد کرد و افزود: 
جزیره کیش باید مرکــز تحقیقاتی محیط 
زیســت دریایی منطقه خلیج فارس شود . 
وی از رحیم ســرهنگی مدیر عامل سازمان 
منطقه آزاد کیش به عنوان فردی دوســتدار 
طبیعت و محیط زیست یاد کرد و از اقدامات 
ســازمان منطقه آزاد کیش در زمینه رعایت 
محیط زیســت قدردانی و خاطر نشان کرد: 
مرکز بوم شناسی مکان مناسبی برای حضور 
دانشــجویان و محققانی است که در زمینه 

محیط زیست فعالیت می کنند که این مرکز 
باید در آینده توســعه پیدا کند. معاون رئیس 
جمهور با اشاره به سایت حفاظت شده لاک 
پشت  های پوزه عقابی در کیش خاطر نشان 
کرد: این گونه در خطر انقراض یکی از ذخایر 
و سرمایه های منطقه است و می تواند در کنار 
توجه به مســائل زیست محیطی آن، نقش 
بســزایی در گردشگری و چرخه اقتصادی 
منطقــه ایفا کند. رییس ســازمان حفاظت 
محیط زیســت در بخش دیگر از ســخنان 
خود خاطر نشان کرد: خوشبختانه در دولت 
مردمی و انقلاب و با دستور حجت الاسلام 
سید ابراهیم رییسی، صنایع آب بر در حاشیه 
سواحل جنوبی کشور متمرکز خواهند شد. 
وی با بیان این در حال شناسایی زیستگاه های 
حســاس دریایی هستیم؛ گفت: با شناسایی 
این زیستگاه ها و توانمندی های طبیعی می 
توانیم در توســعه دریا محور کمک کنیم و 
اهدافی که در سیاســتهای کلی ابلاغی مقام 
معظم رهبری است؛ به نحو مطلوب برآورده 
کنیم تا ظرفیت اشتغال و تولید کشور در این 
زمینه ها گسترش پیدا کند و توسعه متوازن را 

در کنار رعایت محیط زیست داشته باشیم.

ســرویس خبر- جبــاری پیروز 
انتخابات دوازدهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی در حوزه انتخابیه بندرلنگه 

بستک پارسیان و کیش شد.
فواد مــرادزاده فرمانــدار بندر لنگه 
گفت: مردم غرب هرمزگان با مشــارکت 
بیــش از ۹١ هزار نفری حماســه جدیدی 
خلــق کردند. وی افزود : از مردم انقلابی و 
ولایتمدار غرب هرمزگان در سه شهرستان 
بندرلنگه، بســتک، پارسیان و جزیره کیش 
به منظور مشارکت بالای خود در انتخابات 
کمال تشــکر و قدردانی را دارم ، مرادزاده 
گفــت : با همکاری مردم ، هیات اجرایی و 
نظارت انتخابات در سلامت کامل و بدون 
کوچکترین مشــکل و مــوردی در غرب 
هرمزگان برگزار و به پایان رسید. وی با اعلام 
تعداد آرا فرد پیروز گفت : از مجموع ۹١١۰۵ 
آرا ماخــوذه احمد جباری با ۳8٢۴٢ رای و 
با کسب ٢8/۴6 درصد آرا به عنوان منتخب 
مردم بندرلنگه ، بســتک ، پارسیان و جزیره 
کیش انتخاب شد. همچنین سیدهاشم توانا 
با کسب ٢۵8۴۴ رای ، یونس قائدی ۳۹۹8 
رای ، ولی بســتان ۳66۹ رای ، حسین آسن 
٢7۰۳ رای ، نگیــن خرم آبادی ٢٢6۹ رای ، 

محمد زارع پور ١۰۳8 ، محمد طایفه نادی 
۹٢۳ رای ، غلامحسین خشکاب 8۹7 رای 
، علی جابری 7٢۹ رای ، محمد صیادی ۴۹8 
رای ، عبدالله راســتگو ۳٢١ رای ، اسکندر 
قنبــری ٢8۹ رای ، ابراهیــم رحمانی ٢۳۹ 
رای ، محمد حســن نیــا ١۹٢ رای ، یونس 
دهقانی پور ١7۴ رای ، محمد زارع زاده ١7۳ 
رای، عبدالواحد فرهادی ١٢٢ رای ، هومن 
دریانورد ١١۹ رای ، پویا افشار جهانشاهی 
١١6 رای و محمد پیچند 7۴ رای را کســب 
کردند. وی ضمن تبریک به مهندس احمد 
جباری کــه به عنوان نماینده منتخب مردم 
انتخاب شــدند در پایان از همه کاندیداها ، 
مسئولین ستادهای نامزدها و طرفداران آنها 
که زمینه ســاز مشارکت پرشــور مردم در 
انتخابات را فراهم کردند کمال و تشــکر و 

قدردانی را کرد.
تاکید احمد جبــاری به اجرای 
دقیق قانــون چگونگی اداره مناطق 

آزاد از سوی دولت
احمــد جبــاری در اولین گفتگوی 
خبری پس از اعلام نتایج شــمارش آرا در 
حــوزه انتخابیه غرب هرمزگان با قدردانی 
از حضور پر شــور مــردم در انتخابات ١١ 

اســفند، گفت: جمعیت رای دهندگان این 
حوزه انتخابیه با توجه به تبلیغات رسانه های 
بیگانــه واقعا معنادار و پر شــور بود. وی 
گفت: با توجه به برنامه ریزی و اســتمرار 
برنامه های زیرساختی، عمرانی، ورزشی، 
درمانی، آموزشــی، بهداشتی و آنچه لازمه 
توسعه غرب استان هرمزگان است با قدرت 
برنامه ها ادامه خواهند داشت. جزیره کیش 
باید احیا شود و قانون چگونگی اداره مناطق 
آزاد نباید با دســتورات و قوانین ناشــی از 
نگارش قانون بودجه ســالیانه دستخوش 
تغییر شوند و کارآیی خود را از دست بدهند. 
منتخب مردم بندرلنگه، بستک، پارسیان و 
کیش در مجلس شــورای اسلامی، گفت: 
اجرای قانون چگونگــی اداره مناطق آزاد 
به دلیل حمایت از ســرمایه گذاران، نحوه 
محاسبه مالیات و روابط سرمایه گذاران در 
مناطق آزاد تاثیر مستقیمی در رونق و توسعه 
اقتصادی ساکنان و سرمایه گذاران در مناطق 
آزاد خواهد داشت. جباری با اشاره به قانون 
واردات خودرو، گفــت: ورود خودرو در 
مناطق آزاد نباید تابع قوانین دیگر شــهر ها 
باشــد و تعیین کرد که چه نوع خودرو حق 
ورود به مناطق آزاد را دارد و باید این مناطق را 

از قانون های دست و پا گیر مستثنی کرد. وی 
افزود: در کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسلامی جلسه ای با حضور مسئولان مربوط 
به مسکن برگزار شد و معتقدم طرح جهش 
تولید مســکن قطعا بایــد در جزیره کیش 
اجرایی شود. جباری گفت: بومیان، ساکنان، 
کارگران از افزایش قیمت مسکن در کیش 
رنج می برند و باید برای تولید مسکن ارزان 
در جزیــره کیش برنامه ریزی کرد. منتخب 
مردم بندرلنگه، بستک، پارسیان و کیش در 
مجلس شورای اسلامی، گفت: طرح مسکن 
مهر در جزیره کیش تاکنون اجرا نشده است 
و باید فکری به حال مســکن در کیش کرد. 
جباری گفت: مردم ایران اسلامی زمانی در 
صحنه حاضر شدند که تبلیغات رسانه های 
بیگانه در تلاش بود که مردم را نســبت به 
حضور پرشــور انتخابات ١١ اسفند ناامید 
کنــد. وی گفت: دفتری در جزیره کیش راه 
اندازی خواهد شــد و کمیته های مختلف 
همســو با مشکلات و مسائل جزیره کیش 
برگزار خواهند شــد و سعی خواهیم کرد 
جزیره کیش را آنگونه که هســت معرفی 
کنیم. جباری گفت: باید تلاش کرد جزیره 

کیش را به جایگاه واقعی اش برسانیم.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست مطرح کرد؛

 پارک آهوان کیش به مرکز تحقیقاتی و پژوهشی منطقه خلیج فارس تبدیل می شود 

احمد جباری با کسب ۲۸/۴۶ درصد آرا به عنوان منتخب مردم
 غرب هرمزگان انتخاب شد
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سرپرستجدیدمدیریتحقوقی
سازمانمنطقهآزادقشممنصوبشد

ســرویس خبر - یک هیات سرمایه 
گــذار چینی ضمن بازدیــد از بخش های 
مختلف جزیره قشــم با معــاون اقتصادی 
و ســرمایه گذاری ســازمان دیدار کردند 
خصــوص  در  اولیــه  رایزنی هــای  و 
ســرمایه گذاری در حوزه عمرانی، محیط 

زیستی و گردشگری را انجام دادند.
آذرماه امسال تفاهم نامه همکاری های 
مشــترک بین این منطقه با شاخه عملیاتی 
ســازمان پیمــان شــانگهای )پلتفــرم 
همکاری های اقتصادی تجاری ســازمان با 
نام مخفف TEMP( به منظور بهره مندی 
از فرصت های اقتصادی و ســرمایه گذاری 
این سازمان و کشورهای عضو در پیشرفت 
جزیره قشم، منعقد شد و حضور هیات های 
ســرمایه گذاری چینــی در جزیــره نیز به 
منظور عملی سازی اهداف این تفاهم نامه 
صورت گرفته اســت. در این جلســه بر 
وجود پیوســت های محیط زیســتی برای 
ســرمایه گذاری در پروژه های جدید تاکید 
شــد و بخشــی از دانش بومی جزیره که 
هزاران ســال قدمت دارد به عنوان الگوی 
مناسب محیط زیستی برای سرمایه گذاران 

تشریح شد.
همچنین در بخشــی از این جلســه 
زینت دریایی بانوی فعال حوزه اجتماعی و 
گردشگری در خصوص نقش موثر بانوان به 
عنوان پاسداران میراث کهن و منابع طبیعی 
جزیره ســخن گفت و اثرگــذاری آنها بر 
تعاملات فرهنگی و انتقال تجربه ها و دانش 
فرهنگی بین کشورها را چشمگیر دانست 
و بر لزوم طراحی جایگاه زنان در توســعه 

اجتماعی و اقتصادی تاکید کرد.
هیــات ســرمایه گذار چینی ضمن 

اســتقبال و ابراز تمایل از ســرمایه گذاری 
در جزیــره جهانی و تمدنی قشــم اظهار 
امیدواری کرد: همکاری های دوطرف قشم 
و چیــن به افزایش مــراوادت اقتصادی و 

اجتماعی منجر گردد.
در پایــان نیز صنایع دســتی بانوان 
روســتاهای جزیره به عنوان نماد فرهنگی 
قشم و همچنین هدایای سنتی زنان کشور 
چین به عنوان نمــاد میان فرهنگی بین دو 
کشور تبادل شد که می توان از این ظرفیت 
به عنوان زمینه های جذاب سرمایه گذاری 

یاد کرد.
بنابراین گزارش، دسترســی به بازار 
200 میلیون نفری داخل و خارج کشــور، 
دسترســی به آب های بین المللی و یکی از 
مســیرهای اصلی حمل و نقل از آســیا به 
اروپا، داشتن سواحل عمیق مناسب تخلیه 
و بارگیری شناورهای با ظرفیت بالای 100 
هزار تن، قرار گرفتن در کریدور پروازهای 
بین المللی شرق و غرب جهان، حضور در 
مرکز بازار انرژی جهان و داشتن 17 میدان 
نفتی و گازی در اطراف جزیره، انجام سریع 
خدمــات گمرکی و ترخیص کالا، ظرفیت 
بالقوه در زمینه تولید و پرورش آبزیان خلیج 
فارس و پتانسیل گردشگری در کنار داشتن 
ژئوپارک جهانی قشم و عجایب هفت  گانه 
از جمله مهمتریــن مزیت های منطقه آزاد 
قشم برای ترغیب ســرمایه گذاران کشور 

چین جهت حضور در این منطقه هستند.
برای حضور سرمایه گذاران خارجی 
در قشــم مدل های مختلف قــراردادی از 
 Joint( جمله ســرمایه  گذاری مشــترک
venture(، سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
)FDI( قــرارداد ســاخت، بهره برداری و 
واگــذاری )BOT( و نظایر آن با توجه به 
امکان سنجی پروژه ها پیش بینی شده است.

ســرویس خبر - مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد قشــم گفت: گردشــگری ابزار 
مهمی در بازســازی هویت و معنای تمدن 
ها می باشد که برای پر کردن شکاف نسلی 
و حفظ یکپارچگــی فرهنگی و اجتماعی 

کشور از اهمیت بالایی برخوردار است.
به گــزارش روابط عمومــی و امور 
بین الملل دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی، عادل پیغامی در بیســت 
و هشــتمین نشســت معاونان فرهنگی، 
اجتماعی و گردشگری سازمان های مناطق 
آزاد و هفتمین نشســت ســتاد هماهنگی 
خدمات ســفر 1403، اظهــار کرد: جزیره 
قشــم در عرصه گردشگری دارای شرایط 
و ویژگی هایی است که می تواند به عنوان 

الگو در ایران اسلامی معرفی شود.
پیغامی ادامه داد: گردشــگری جزیره 
قشــم یک گردشــگری خانواده محور و 
براســاس هویت و تمــدن مکتب هنری و 
فرهنگــی خلیج فارس اســت که طی قرن 

های گذشته در فرهنگ کشورهای جنوب 
خلیج فارس نیز خود را نشان داده است.

وی با بیان اینکه جزیره قشــم مجمع 
اقتصاد دریاپایه در ایران اســت، افزود: این 
جزیره تنها نقطه ای در شمال خلیج فارس 
و دریای عمان اســت که تمامی کســب و 

کارهای دریاپایه را داراست.
بــه گفته پیغامی؛ جزیره قشــم نقطه 
اتصــال فرهنگی و تمدنــی منطقه خلیج 
فارس با سایر تمدن هاست و همواره دارای 
جایــگاه ویژه ای بوده کــه از آن به عنوان 
مکتب فرهنگــی و هنری خلیج فارس یاد 

می کنند.
مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد قشم 
با اشــاره بــه بیانات مقام معظــم رهبری 
درخصــوص فرهنگ دریاپایــه، تصریح 
کرد: فرهنگ دریاپایه تنها مربوط به حاشیه 
دریاها و ســواحل نیست و نگاه مقام معظم 
رهبری به مقوله دریا و فرهنگ دریاپایه، یک 
موضوع تمدنی اســت که باید مورد توجه 

تمام ایرانیان قرار گیرد.
پیغامــی تاکید کرد: خلیــج فارس، 
دریای عمــان، تنگه هرمز و جزیره تمدنی 
قشم، بخشی از دارایی های تمامی ایرانیان 
اســت که باید با ترویج فرهنگ دریاپایه از 
فرصــت های گردشــگری و اقتصادی آن 

بهره مند شد.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: برای 
رفــع برخی از ناهماهنگی های موجود در 
حوزه خدمات سفر باید تمامی دستگاه ها و 
سازمان های مسئول با هم افزایی به وظایف 

قانونی خود عمل کنند.

توسعه دیپلماسی اقتصادی در منطقه آزاد قشم؛

استقبال چینی ها از سرمایه گذاری در جزیره جهانی قشم
سرویس خبر- وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با همکاری منطقه آزاد قشم، 
جهت راه اندازی منطقه ویژه فرهنگی و به منظور توسعه تولید، خدمات و صادرات 

صنایع فرهنگی در این منطقه تفاهم نامه همکاری امضا کردند.
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی، هشتصدوشانزدهمین نشست شورای فرهنگ عمومی کشور با حضور 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و اعضای این شورا و حضور برخط مدیران کل استانی 
تشکیل و تفاهم نامه همکاری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و منطقه آزاد قشم، 
برای راه اندازی منطقه ویژه فرهنگی به منظور توســعه تولید، خدمات و صادرات 

صنایع فرهنگی در این منطقه تفاهم نامه همکاری امضا شد.
این تفاهم نامه در چارچوب ابعاد فرهنگی سیاســت های توســعه دریاپایه، 

تقویت اقتصاد فرهنگ ساحلی و اقتصاد فرهنگ دریا تنظیم شده است.
این نشســت با دستور بررســی ابعاد و نقش دستگاه های فرهنگی کشور در 
توســعه دریایی، بررســی برنامه ملی انس عمومی با ادبیات کهن فارسی و بررسی 
مناسبت های تقویم سال 1403 برگزار شد. پیش از دستور جلسه، گزارش شورای 
فرهنگ عمومی اســتان خراسان شمالی توسط حجت الاسلام رضا نوری نماینده 
ولی فقیه در استان و امام جمعه بجنورد ارائه و توصیه های شورای فرهنگ عمومی 
درباره سفرهای نوروزی مطرح شد. همچنین در این نشست، از کتاب مرجع رویداد 
ملی خانواده و فرهنگ عامه با حضور محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی و انسیه خزعلی معاون امور بانوان رئیس جمهور رونمایی شد.

ســرویس خبر- مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشــم گفت: با برنامه ریزی 
صورت گرفته موضوع آبخیزداری و شناسنامه دار کردن برکه های تمامی جزیره و 
اجرای سیستم هوشمند توزیع آب برای مدیریت مصرف آب در قشم اجرایی می 
شود. عادل پیغامی در مراسم اختتامیه نخستین جشنواره ملی آب و آوا، اظهار کرد: 
بررسی های تاریخی نشان می دهد که ساکنان جزیره جهانی قشم از سال های دور 
با روش های انسانی و تمدنی آبخیزداری آشنا بودند. پیغامی ادامه داد: امروز علاوه 
بر اســتفاده از روش های جدید در حوزه نمک زدایی و شــیرین کردن آب، نیازمند 
آشنایی بیشتر و بهتر با شیوه های گذشتگان در حوزه آبخیزداری و مدیریت مصرف 
آب هســتیم. وی اضافه کرد: در آینده نزدیک شــهر قشم به دومین شهر کشور در 
استفاده از سیستم هوشمند توزیع آب تبدیل می شود و امیدواریم در فاز بعدی این 
فناوری برای تمامی جزیره قابل استفاده باشد و برای استفاده هوشمند و بهینه از آب 
در سطح جزیره برنامه ریزی شود. مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم با بیان اینکه 
فرهنگ مصرف آب نیز موضوع بسیار مهمی در جزیره قشم است، افزود: در منطقه 
آزاد قشم موضوع آبخیزداری، تهیه نقشه مسیر آب با استفاده از عکس های هوایی 

و شناسنامه دار کردن برکه های تمامی جزیره مورد نظر است.
پیغامی تصریح کرد: خوشــبختانه ســاکنان جزیره قشم در حوزه مدیریت 
مصرف آب از تجربه و فرهنگ خوبی برخوردار هستند و باید بستری فراهم کرد تا 

گردشگران نیز در حوزه مدیریت آب با ساکنان این منطقه به خوبی همراهی کنند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: برگزاری رویداد آب و آوا با حضور نمایندگانی 
از سایر استان های کشور در جزیره جهانی قشم می تواند پیام رسان مدیریت مصرف 

آب و ایجاد امنیت آب در نقاط مختلف کشور باشد.

سرویس خبر- رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم در 
حکمی داریوش جهان بین را با حفظ ســمت به عنوان سرپرست جدید مدیریت 
حقوقی و امور قراردادهای این سازمان منصوب کرد. عادل پیغامی در آیین معارفه 
سرپرست جدید مدیریت حقوقی، ضمن تقدیر از تلاش های محمد الهی در مدت 
مدیریت، اظهار داشت: بازمهندسی و بازآرایی فرآیندهای حقوقی سازمان با هدف 
افزایش سرعت رسیدگی به پرونده ها و رضایتمندی مردم در اولویت فعالیت های 
مدیریت حقوقی و امور قردادها قرار دارد. پیغامی ادامه داد: فهرســتی از چالش ها 
و مســائل پیش روی واحد حقوقی با هدف اصلاح فرآیندها و بهبود سیستم برای 
گره گشــایی آماده شــده و امیدوار هستیم در دوره جدید نیز باز مهندسی حقوقی 
سازمان با جدیت پیگیری شده و ادامه پیدا کند. وی با اشاره به اهمیت آموزش های 
حقوقی برای کارکنان و مراجعان، افزود: رشــد نیروی انسانی، آموزش و برگزاری 
دوره های توانمندسازی برای کارکنان و مدیران می تواند زمینه ساز فرهنگ سازی و 
افزایش آگاهی حقوقی جهت رفع مسائل دانست. مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم 
خاطرنشان کرد: باید تدابیری اندیشیده شود که سرمایه گذاران، کارآفرینان، فعالان 
اقتصادی و اربابان رجوع ســازمان منطقه آزاد قشم نیز نسبت به قوانین مناطق آزاد 
آگاهی بیشتری پیدا کنند. پیغامی در پایان گفت: ایجاد شفافیت و صیانت از حقوق 
عامه همراه با حفظ منافع سازمان منطقه آزاد قشم براساس قوانین در اولویت است.
در حکم عادل پیغامی، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم خطاب به داریوش جهان 
بین، آمده است: »نظر به تخصص، تعهد و سوابق ارزشمند جنابعالی به موجب این 
حکم با حفظ سمت به عنوان سرپرست مدیریت حقوقی و امور قراردادها منصوب 
می شوید. امید است با اتکال به الطاف الهی و همکاری و مساعدت سایر همکاران 
با استفاده از ظرفیت ها و پتانسیل ها در راه خدمت به مردم فهیم و شایسته منطقه و 

اهداف مقدس نظام جمهوری اسلامی موفق و موید باشید.«

ســرویس خبر- معاون فرهنگی، 
اجتماعی و گردشگری سازمان منطقه آزاد 
قشم از پیاده سازی موفق ایده گردشگری 
هویــت مدار، براســاس هویت بصری و 
فرهنگی در جزیره تمدنی قشــم و تدوین 
نقشه توسعه روستاهای این جزیره خبر داد.
ادریــس راموز در جلســه بیســت 
و هشــتمین نشســت معاونان فرهنگی، 
اجتماعی و گردشگری سازمان های مناطق 
آزاد کشور و هفتمین نشست ستاد هماهنگی 
خدمات ســفر 1403، اظهار کرد: جزیره 
قشــم به عنوان بزرگترین جزیره مسکونی 
غیرمستقل جهان از نظر ارتباطات سیاسی، 
اقتصادی و جغرافیای انسانی دارای ظرفیت 
ها و اهمیت بسیار بالایی است. راموز ادامه 
داد: لایحه هــای تمدنی متعددی در بیش 
از 60 روســتا و 6 شهر جزیره قشم وجود 
دارد که در کنار تفاوت ها، دارای شــباهت 
ها و یکپارچگی فرهنگی هســتند. معاون 
فرهنگی، اجتماعی و گردشگری سازمان 

منطقه آزاد قشم تصریح کرد: الگوی توسعه 
در اکثر کشورهای جهان براساس فرهنگ 
و ظرفیت های فرهنگی است و قشم از این 
نظر دارای جاذبه های طبیعی و مزیت های 

فراوانی است.
راموز با اشــاره به وجود سنت های 

فرهنگــی متعدد در جزیره قشــم، افزود: 
دانش بومی و توانمندی های مختلفی نزد 
جامعه محلی جزیره قشــم وجود دارد و با 
برنامــه ریزی صورت گرفته جهت احیا و 
برندسازی این موضوعات اقدامات خوبی 
آغاز شــده است.وی خاطرنشان کرد: ایده 

گردشــگری هویت مدار براساس هویت 
بصری و فرهنگی در جزیره تمدنی قشــم 
به خوبی پیاده ســازی شده و نقشه توسعه 
روســتاهای جزیره مبتنی بر توانمندی ها، 
دانــش بومی و ظرفیت های جامعه محلی 
نیز در حال تدوین است. معاون فرهنگی، 
اجتماعی و گردشگری سازمان منطقه آزاد 
قشم با اشاره به برگزاری موفق رویداد قشم 
بوم و جشــنواره ملــی آب و آوا در جزیره 
قشــم، گفــت: از ماه ها قبل بــا برگزاری 
رویدادهــای مختلــف و معرفی ظرفیت 
روســتاهای جزیره، پیش بینی های لازم 
جهت توزیع گردشــگر در سطح جزیره 
با هــدف جلوگیری از انباشــت و تجمع 

گردشگران در قشم صورت گرفته است.
رامــوز در پایان تایید کــرد: تمامی 
دســتگاه ها و ارگان هایی که عضو ســتاد 
اجرایی خدمات ســفر هســتند با ایجاد 
هماهنگی و هم افزایی، باید مطابق قانون، 

وظایف خود را به خوبی انجام دهند.

معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگری سازمان منطقه آزاد قشم:

»گردشگری هویت مدار« در قشم پیاده سازی شد

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم  مطرح کرد:

قشم، نقطه آغاز مکتب فرهنگی و هنری خلیج فارس

مـریــمعلایـی
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7 چابهار

نیـما رجـبــی

مروری بر کارنامه روابط ایران و اندونزی ؛ 

گزیدهتجارت و بندر چابهار اضلاع بالقوه توسعه تعاملات

سرویس خبر-  »محمد انور بجارزهی« 
از حوزه انتخابیه چابهار، نیک شهر، کنارک، 
قصرقند، دشتیاری و زرآباد با کسب ۵۴ هزار 

و ۲۵ رأی، راهی بهارستان شد.
حــوزه انتخابیه چابهار، نیک شــهر، 
کنارک، قصرقند، دشتیاری و زرآباد یکی از 
۶ حوزه از حوزه های سیســتان و بلوچستان 
برای انتخابات مجلس شورای اسلامی است.
ایــن حوزه به مرکزیت چابهار، یک نماینده 
دارد کــه »محمد انور بجارزهی« از مجموع 

۱۱۵ هزار و ۲۶۸ رأی مأخوذه صحیح با کسب ۵۴ هزار و ۲۵ رأی، راهی مجلس 
شورای اسلامی شد.

براســاس آمار، در حوزه انتخابیه چابهــار ۲۵ نفر از نامزدها در انتخابات 
دوازدهمین دوره مجلس شــورای اســلامی با یکدیگر به رقابت پرداختند که 

»محمد انور بجارزهی« بیشترین آرا را از سوی مردم، توانست کسب کند. 
شــایان ذکر است سیستان و بلوچستان با جمعیتی بیش از سه میلیون نفر 
هشت کرسی بهارستان را به خود اختصاص داده که این هشت سهمیه در استان 
مربوط به شش حوزه شامل زابل )زابل، هیرمند، زهک، هامون و نیمروز( با دو 
نماینده، زاهدان دو نماینده، خاش یک نماینده، ایرانشهر )ایرانشهر، دلگان، فنوج 
و سرباز( یک نماینده، سراوان )سراوان، سیب سوران و مهرستان( یک نماینده و 

چابهار )نیکشهر، کنارک، چابهار و قصرقند( یک نماینده است.

سرویس خبر- معاون عمرانی فرمانداری چابهار گفت: طبق برآورده های 
اولیه بارندگی های چند روز اخیر بیش از ۲ هزار میلیارد ریال به تاسیســات 
زیربنایی، عمرانی و روســتایی خسارت وارد کرد که با توجه به تداوم بارشها 

امکان افزایش این خسارت ها وجود دارد.
دادکریم بلوچ اظهار کرد: بر اثر شدت بارشها ۱۳۱ روستا در بخش های 
پیرســهراب و پلان بطورکامل در محاصره آب هستند و روستاهای زیادی در 

معرض آبگرفتگی قرار دارند.
وی ادامه داد: آب سد زیردان یک و نیم متر از تاج سد بالاتر رفته و سد 

سریز شده  است و حجم بالایی از آب در پائین دست سد در جریان است.
جانشین ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران 
و معاون عمرانی فرمانداری شهرستان و معاون عمرانی فرمانداری چابهار بیان  
کرد: تاکنون میزان بارش باران در ایستگاه باران سنجی نگور ۱۸۴ و در ایستگاه 

عورکی در بخش پیرسهراب ۱۲۰ میلیمتر گزارش شده است.

سرویس خبر- پس از اعمال محدودیت ها از سوی پاکستان بر کالاهای 
افغانســتان، اتاق تجارت و ســرمایه گذاری افغانســتان اعلام کرده است که 
فعالیت هــای داد و ســتد از طریق بندرعباس و چابهار ایــران افزایش یافته 
است و حدود ۶۰-۷۰ درصد از تجارت کشور از طریق ایران انجام می شود.

مقامات اتاق تجارت و سرمایه گذاری افغانستان همچنین اظهار داشته اند 
که هزینه انتقال کالا از مسیر چابهار به آنان بسیار گران قیمت است و نیازمندی 

به کاهش هزینه ها دارند.
خانجــان الکوزی عضــو هیئت مدیره اتاق تجارت و ســرمایه گذاری 
افغانستان به رسانه ها گفته: »تجارتی که ما از ترکیه داشتیم از راه ایران می آید 
و این تجارت یک حســاب جداگانه دارد که مربوط این فیصدی نمی شــود و 
۵۰ فیصــد تجارتــی را که ما از راه بحر داریم تقریباً اضافه از ۶۰ الی ۷۰ فیصد 

هم اکنون از مسیر چابهار و بندرعباس می شود«.
در همین حال، شــماری از بازرگانان می گویند در صورتی که پاکستان 
محدودیت های وضع شــده به کالاهای ترانزیتی را برندارد، آنان تجارت شان 

را از راه های بدیل انجام خواهند داد.
امیــد حیــدری بازرگان گفت: »این می تواند صــادرات ما را به چندین 
برابر افزایش دهد و در ضمن این یک راه بدیل و یک راه آســان و ســهل برای 

صادرات و واردات ما باشد«.
در همین حال، وزارت صنعت و تجارت سرپرســت گفته، هیئتی که به 
ایران رفته دربــاره حل چالش ها در بندر چابهار با مقام های ایرانی گفت وگو 

می کند.
محمــدالله بختیار رییس ترانزیت بین الملــل وزارت صنعت و تجارت 
می گوید: »کدام موانعی که سر راه تجارت ما با ایران وجود دارد تلاش می کنیم 
تا آن را دور کنیم و ترانزیت و تجارت افغانستان را از این راه افزایش دهیم«.

نزدیک به شــش ماه پیش پاکســتان بیش از چهار هزار کانتینر بازرگانان 
افغانستانی را در بندر کراچی متوقف ساخت که این محدودیت به بازرگانان 

حدود ۳۶ میلیون دالر زیان وارد کرد.

»محمد انور بجارزهی« از چابهار راهی 
مجلس شورای اسلامی شد

معاون عمرانی فرمانداری چابهار خبر داد:
خسارت ۲ هزار میلیارد ریالی باران و 

سیلاب به چابهار

بنادر ایران در دست افغانستان؛
رشد ۷۰ درصدی مبادلات دریایی

 این کشور

ســرویس خبر- جمعیت وســیع، 
اقتصاد بزرگ و استقبال اندونزی از تجارت 
آزاد امتیازات قابل ملاحظه ای هســتند که 
ایــران می تواند در تعاملات اقتصادی خود 
با جاکارتا از آن ها بهره برد و نفوذ بیش تری 
به بازار آ.سه.آن رقم زند. اخیرا وزیر خارجه 
ایران، حســین امیرعبداللهیــان در دیدار با 
همتــای اندونزیایی خود رتنو مرســودی 
در ژنو با اشــاره امضای ۱۱ ســند همکاری 
دوجانبه میان تهران و جاکارتا در سفر ابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهوری ایران به اندونزی، 
بر لــزوم تلاش و پیگیــری دو طرف برای 
اجرای کامل آنها تاکید کرده است. اندونزی 
به عنــوان بزرگ ترین مجمع الجزایر جهان، 
بــا اقتصادی ۱.۱ تریلیــون دلاری، جایگاه 
شــانزدهمین اقتصاد بزرگ جهان را به خود 
اختصاص داده اســت. تنوع اقتصادی بالا، 
رشــد پایدار، بازار مصرفی وسیع و نیروی 
کار رقابتی، این کشور را به عنوان یک قدرت 
نوظهور اقتصادی در جهان مطرح کرده است. 
بااین وجــود، اندونزی با چالش هایی مانند 
نابرابری درآمد، شــکاف های زیرساختی و 
پیچیدگی هــای قانونی-مقرراتی نیز روبرو 
اســت. اندونــزی باوجود پتانســیل های 
اقتصادی بالا، جایگاه ضعیفی در دیپلماسی 
اقتصادی ایران دارد. ســهم ایران در تجارت 
خارجی این کشور جنوب شرق آسیا کمتر 
از یک درصد است. ایران در رقابت با رقبای 
نفتی خود در منطقه، مانند عربستان سعودی 
و امارات متحده عربی، برای حضور در بازار 
اندونزی موقعیــت ضعیفی دارد. تحریم ها 
مهم تریــن مانع توســعه روابــط تجاری 
دو کشــور محسوب می شــود و بنابراین 
تدوین نقشــه راه همکاری های دوجانیه بر 
مبنای تهاتر کالا و مکانیزم مالی مســتقل از 
الزامات توسعه تعاملات تجاری دو کشور 
محســوب می شــود.افزون بر این قرارداد 
تعرفه ترجیحی صفر اندونزی با بســیاری 
از کشورها، فرصت مطلوبی برای صادرات 
مجدد محصولات ایرانی به کشورهای ثالث 
است که در دوره تحریم ها قادر به تجارت با 
بسیاری از کشورها از مسیر کشتیرانی مستقیم 
نیست. مساله مهم دیگر، امتیاز مهم ایران در 
گردشگری سلامت و مذهبی برای جمعیت 
بزرگ مسلمان در این کشور شرق آسیا است 
و به این ترتیب ایران می تواند پذیرای دست 
کم یک میلیون جمعیت شیعه این کشور در 
اماکن مذهبی خود باشد؛ جمعیتی که عمدتا 
در جاکارتــا، ماکاســار و باندونگ حضور 
دارند. هم چنین طی ســال ها، ایران به دنبال 
گســترش همکاری از طریــق پلتفرم های 
متعــددی مانند ارائه بورســیه تحصیلی به 
دانشجویان، علما و دانشگاهیان اندونزیایی 
بــرای تحصیل در ایران بوده اســت. برخی 
از آنهــا، به ویژه آنهایی که در دوران انقلاب 
ایران در ایران تحصیل کرده بودند، اکنون به 
اندونزی بازگشــته اند و بسیار فعال هستند.

رئیســی اول خرداد ســال جاری به دعوت 
همتای اندونزیایی خــود »جوکو ویدودو« 
عازم این کشور شد.وی پیش از عزیمت به 
این سفر در سخنانی سطح روابط اقتصادی و 
تجاری را قابل توجه دانسته و گفته بود: این 
ســطح روابط دو کشور قابل قبول نیست و 

باید به دنبال ارتقای آن باشیم.
پتانسیل بالای دو کشور برای 

توسعه تعاملات در حوزه انرژی
دو کشور قطعا تمایل زیادی به تقویت 
روابط تجاری به ویژه در بخش انرژی دارند 
که شــوربختانه تحریم ها مانــع اصلی آن 
است. به عنوان مثال، رئیس جمهور پیشین 
این کشــور سوسیلو بامبانگ یودویونو طی 
ســفر سال ۲۰۰۸ خود به ایران توافقی برای 

ایجاد یــک همکاری در پروژه های صنعتی 
امضا کرد که یکی از آنها ســاخت پالایشگاه 
نفتــی در اندونزی با ظرفیــت تولید روزانه 
۳۰۰۰۰۰ بشکه است. این همکاری یکی از 
سرمایه گذاری های مشترک شرکت پرتامینا 
اندونزی و شرکت ملی نفت ایران بوده است. 
علاوه بر این، ســاخت کارخانه تصفیه گاز 
مایع تا ۳۶۰ هزار بشکه در روز و تولید یک 
میلیــون تن اوره در جنوب ایران نیز از دیگر 
توافقات دو کشور بوده است. در سال ۲۰۱۵ 
نیز، همکاری سه جانبه بین اندونزی، ایران 
و چین برای پروژه ســاخت یک پالایشگاه 
نفت با ظرفیت تولید ۵۰۰ هزار بشکه در روز 
در شرق جاوه اندونزی تقویت شد. جدای 
از آن، زمانی کــه اندونزی حمایت خود را 
از برجام در ســال ۲۰۱۵ اعلام کرد، افزایش 
همکاری ها آشکارتر بود. اندکی پس از آن، 
دو کشور توافق قبلی خود را برای توسعه یک 
پالایشگاه نفتی که می تواند ۳۰۰۰۰۰ بشکه 
در روز تولید کند، دنبال کردند، پروژه ای که 

ارزش آن ۸.۴ میلیارد دلار برآورد می شود.
کارنامه تجارت ایران و اندونزی
به دلیــل محدودیت های ناشــی از 
تحریم هــا و موانع پولــی و بانکی، ایجاد 
اتاق تســویه یا صندوق تهاتر برای حمایت 
از صــادرات و در امان ماندن از گزند تحریم 
ها برای تهران امری کارساز به نظر می رسد. 
هم چنین حمایت از شرکت های کوچک و 
متوسط و اعزام و پذیرش هیات های تجاری 
و حضور در نمایشــگاه ها نیز اســتراتژی 
دیگری برای تقویت مناسبات تجاری میان 
دو کشــور است. طی ســفر اخیر رئیسی به 
جاکارتا، ایران و اندونزی حجم تجارت ۲۰ 
میلیــارد دلاری را هدف گذاری کرده اند.با 
توجه بــه آمارهای مرکز تجارت بین الملل، 
صادرات اندونزی به ایران در سال های اخیر، 
نوساناتی داشته است. در سال ۲۰۱۸ ارزش 
صــادرات ۲۹۶.۵۲۰ میلیــون دلار بود؛ این 
رقم در ســال ۲۰۱۹ یا کاهش قابل توجهی 
به ۱۱۸.۰۹۹ میلیون دلار کاهش یافت با این 
حال در ســال ۲۰۲۰ با افزایش صادرات به 
۱۹۸,۲۶۱ میلیــون دلار اندکی بهبود یافت. 
در ســال ۲۰۲۱ این رقم به ۱۸۷.۱۷۷ میلیون 
دلار کاهش یافت اما در ســال ۲۰۲۲ دوباره 
بــه ۲۴۲.۵۵۲ میلیون دلار افزایش یافت. اما 
آمارهایی که توســط ایران منتشــر شده، از 
منظری متفاوت اســت. به عنــوان مثال، بر 
مبنای این آمارها در سال ۱۴۰۱، یک میلیون 
و ۸۱۸ هــزار و ۵۵۸ تــن کالای غیر نفتی به 
ارزش ۹۶۵.۱۵۹.۶۲۶ دلار بیــن ایــران و 
اندونزی تبادل شــد که یک میلیون و ۷۲۵ 
هزار و ۳۴۰ تن به ارزش ۸۴۶.۵۳۹.۶۵۵ دلار 
صادرات کالای ایرانی به اندونزی بوده و ۹۳ 
هزار و ۲۱۹ تن کالا به ارزش ۱۱۸.۶۲۲.۹۷۱ 
دلار واردات ایران از اندونزی بوده اســت.
بر اســاس امار گمرک ایران، در سال ۱۴۰۰، 
بالاترین میزان صادرات ده ســال گذشته به 
اندونــزی رخ داده که این میزان یک میلیارد 
و ۸۱ میلیون و ۵۰۱ هزار دلار بوده، در ســال 
۹۹ صــادرات به اندونزی ۶۷۴ میلیون دلار، 
سال ۹۸ حدود ۹۱۵ میلیون دلار، سال ۹۷ هم 

۷۵۵ میلیون دلار، سال ۹۶ حدود ۶۴۹ میلیون 
دلار، سال ۹۵ حدود ۱۷۳ میلیون دلار، سال 
۹۴ حدود ۹۶ میلیون دلار، سال ۹۳ حدود ۷۰ 
میلیون دلار و سال ۹۲ هم ۵۹ میلیون و ۵۰۰ 
هزار دلار بوده است که نشان دهنده رشد ۱۸ 
برابری صادرات ایران، در این دوره ۱۰ساله 
بوده است .دلیل اصلی این تفاوت چشمگیر 
در آمارهای مرکــز تجارت بین الملل که از 
مهمترین مراجع آماری بین المللی محسوب 
می شــود با آمارهای ارائه شده از سوی ایران 
روشن نیست از نظر برخی کارشناسان، در 
گذشته خطوط کشتیرانی به طور مستقیم بین 
ایران و اندونزی برقرار بود که هزینه تجارت 
را به شــدت کاهش می داد؛ اما اکنون طرفین 
به ناگزیر باید از بندرهای کشــورهای ثالث 
اقدام کنند. این امــر می تواند یکی از دلایل 
تفاوت های آماری باشد. حتی در صورتی که 
آمارهای ارائه شده از سوی مقامات ایرانی را 
مبنا قرار دهیم که تجارت دو کشور را حدود 
یک میلیارد دلار برآورد کرده اند جایگاه ایران 
در تجارت خارجی اندونزی بســیار نازل 
اســت.بازار اندونزی بازاری بسیار پیچیده 
و کمی پرچالش برای ایران اســت؛ شرکای 
عمده تجاری جاکارتا که شانزدهمین اقتصاد 
بزرگ جهان اســت چیــن، آمریکا و ژاپن 
هستند و این کشــور مسلمان نیاز شدیدی 
به نفت خام دارد، اما عربســتان بر بازار نفتی 
این کشور خیمه زده و به تنهایی نیمی از نیاز 
نفتی اندونزی را پاسخگو است. ماشین آلات 
و قطعات که بخش دیگری از هرم نیازهای 
اندونزی است عمدتا توسط ژاپن و سنگاپور 
تامین می شــود و ایران برای کسب سهم در 
این بخش از بازار اندونزی با رقبای بســیار 
قدری مواجه است. با این وجود حضور در 
بخش های ســاده تر این کشور می تواند هم 
بهره اقتصادی دوجانبــه را برای ایران رقم 
زند. عربستان ســعودی عنوان بزرگ ترین 
شریک تجاری اندونزی در خاورمیانه را به 
خود اختصاص داده اســت و بر اساس آمار، 
ریاض در ســال ۲۰۱۹ حدود ۴۸ درصد از 
نفــت وارداتی اندونــزی را تامین می کرده 
است. در مقابل اندونزی نیز یک بازیگر فعال 
در بازار محصولات کشــاورزی عربستان 
اســت. نمونه دیگــر از تعاملات اقتصادی 
دو کشور، فعالیت صندوق توسعه عربستان 
سعودی در اندونزی است؛ این صندوق در 
حــال حاضر ۱۲ پروژه را در اندونزی تامین 
مالی می کند که ارزشی حدود نیم میلیارد دلار 
دارد و در بخش های حمل ونقل، مخابرات، 
کشاورزی، کشــتیرانی و زیرساخت فعال 
اســت. عربستان ســعودی همچنین برای 
حمایت از استارت آپ های اندونزی برنامه 
دارد. اندونزی که به دنبال مبدل شدن به هاب 
صادراتی است، توجه ویژه ای به بندرچابهار 
دارد. پیش تــر، رونی پراســتیو یولیانتورو 
ســفیر اندونزی در ایــران گفته بود که حل 
موضوعات قانونی تحریم ها، توسعه تهاتر و 
افزایش همکاری ها در بندر چابهار سه زمینه 
همکاری ایران و اندونزی برای افزایش سطح 
روابط تجاری خواهد بود.در واقع بندر چابهار 
به دلیل موقعیت جغرافیایی و ماهیت تجاری 

خود از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت و 
می تواند به عنوان پــل ارتباطی اندونزی با 
هند و آســیای مرکزی نقش آفرینی کرده و 
جاکارتا می تواند از بندر چابهار به عنوان هاب 
منطقه برای پوشــش صادراتی استفاده کند.

مجمع الجزایر اندونزی متشکل از ۱۷۵۰۸ و 
با جمعیت ۲۷۵ میلیون نفری )پنجمین کشور 
پر جمعیت جهان( در جنوب شرق آسیا واقع 
شــده است. به علت گسستگی جغرافیایی، 
ارتباطات تجاری این کشــور با بسیاری از 
مناطق جهان از طریق خطوط کشــتیرانی و 

هوایی انجام می شود.
همکاری نظامی ضلع مهم دیگر 

در روابط تهران و جاکارتا
ایران با تقویت خوداتکایی در سیستم 
اقتصادی خود، بهبود امکانات عمومی، حفظ 
ثبات اجتماعی قوی، کاهش وابســتگی به 
کالاهای صادراتی نفت و داشتن توان تولیدی 
قابل توجه، توانســته به رغم تحریم ها گام 
هایی را در جهت قرار دادن خود بر مدار رشد 
اقتصادی صورت دهد. به عنوان مثال، از نظر 
قدرت نظامی، اندونزی می تواند از دانش فنی 
و تجربیات ارزشمند ایران بهره برد. ایران با 
وجود تحریم و تهدید دائمی تجاوز اسرائیل، 
موفق به تولید سخت افزارهای نظامی داخلی 
مانند زیردریایی ، کشتی های رزمی سطحی، 
تانک ، جت  جنگنده، رادار و موشــک  شده 
اســت و این در حالی اســت که اندونزی 
همچنان در تکاپو برای ساخت صنایع نظامی 
داخلی است. در حالی که ایران توانسته است 
سامانه های موشکی چشمگیر خود را توسعه 
دهد، اندونزی همچنان از طریق واردات این 
اقلام را تامین می کند و برای ساخت سیستم 
هدایت و پیشران موشکی سخت و ارتقای 
راکت های ۱۲۲m R-HAN سخت در 
تلاش است. اما در عین حال ایران موفق شد 
جت های F-۵ خــود را اصلاح و آنها را به 
صورت محلی Saeghe ۵-F با قابلیت های 
بهبود یافته نسبت به F-۵ استاندارد دوباره 
تولید کند. اندونزی باید گام های ایران برای 
مدرن سازی و تقویت صنعت نظامی داخلی 
خود را دنبال کند تا بتواند وابســتگی خود 
را بــه تامین کنندگان نظامی خارجی کاهش 
دهد. زمانی که اندونزی توسط ایالات متحده 
تحریم شد، تمام جت های F-۱۶ آن تقریبا 
غیرقابل استفاده بودند و صنعت هوانوردی 
محلی نمی توانســت قطعات یدکی مورد 
نیاز برای حفظ پــرواز F-۱۶ را تولید کند، 
امــا ایران به رغم تحریــم های آمریکا که از 
انقلاب اسلامی در ســال ۱۹۷۹ آغاز شده، 
توانســته  با تولید قطعات یدکی به صورت 
محلــی، جت های F-۱۴ خــود را تا کنون 
به پــرواز درآورد. اگر روابط خوب بین دو 
کشور همچنان ادامه داشته باشد، همکاری 
نظامی به نفع اندونزیایی ها و ایرانی ها بهبود 
یابد.اندونزی با وجود پتانسیل های اقتصادی 
بالا، جایگاه ضعیفی در دیپلماسی اقتصادی 
ایران دارد. ســهم ایران در تجارت خارجی 
اندونزی کمتر از یک درصد اســت. ایران در 
رقابــت با رقبای نفتی خود در منطقه، مانند 
امارات متحده عربی،  و  عربستان ســعودی 
بــرای حضور در بــازار اندونزی موقعیت 
ضعیفی دارد. تحریم ها مهم ترین مانع توسعه 
روابط تجاری دو کشور محسوب می شود 
و تا زمانی که این تحریم ها ادامه داشته باشد، 
توســعه روابط در حوزه هایی چون نفت و 
انــرژی با موانع جدی روبــرو خواهد بود. 
همکاری در بنــدر چابهار می تواند یکی از 
راه های توسعه روابط تجاری دو کشور باشد. 
این بندر از تحریم های آمریکا مســتثنا شده 
و می تواند به عنوان حلقه ای برای دسترسی 
اندونزی به بازارهای آسیای مرکزی و روسیه 
باشــد. سرمایه گذاری مشترک دو کشور در 

بندر چابهار می تواند موردتوجه قرار گیرد.
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انزلی8

مـریــم علایـی

دعوت به همکاری
نشریه مناطق آزاد برخوردار از 32 سال سابقه انتشار در حوزه 
تخصصی مناطق آزاد و مناطق ویژه اقتصادی جهت تکمیل کادر 
تحریریه خود از خبرنگار فعال در حوزه اقتصاد و مناطق آزاد 

دعوت به همکاری می نماید. علاقه مندان به همکاری 
با شماره 07644424999 

تماس حاصل فرمایند.

دوشنبه 14 اسفند 1402 -  23 شعبان 1445 - 4 مارس 2024 - شماره 651

گزیده

سرویس خبر- براساس آخرین گزارشات منتشر شده، با صنایع دستی و 
ساخت ماکتها میتوان زیبایی های بندر انزلی را به مسافران معرفی کرد.

شــقایق حسن آبادی اظهار کرد: بســیاری از هم میهنان عزیز شهر زیبای 
بنــدر انزلی را فقط با دریا می شناســند در حالی که میتوان آثار منحصر بفردی 
همچون مناره، آرم تیم ملوان، گل لاله تالابی و دیگر طرح های اصیل که مختص 
استان گیلان هستند را با چوب، سوخته نگاری همچنین هنر مس و با خلق طرح 
های زیبا، ســوغاتی به یادگار برای مســافرانی که به این خطه از میهن سفر می 
کنند، پیشــکش کرد و علاوه بر آن شــاهد رونق بیش از پیش صنایع دستی در 

این شهرستان باشیم.
ایــن هنرمند تصریح کرد: اگر به مردم اطلاعات کافی در مورد هنر منبت 
و معــرق بدهیــم و زیبایی های این هنر را معرفی کنیم، قطعاً تعداد زیادی برای 

فراگیری آن علاقمند می شوند.
وی با بیان اینکه هنرمندان معرق کار بندر انزلی مغفول مانده اند و بسیاری 
از عموم مردم با این هنر آشنا نیستند و حتی نمی دانند کار منبت و معرق چیست، 

تصریح کرد: آشنایی خودم با این هنر کاملا اتفاقی بود.
وی با بیان اینکه همیشــه کار با چوب را دوســت داشتم ولی هیچ ایده ای 
نداشــتم و نمی دانستم چطور میتوان با چوب اثر هنری خلق کرد، افزود: کاملًا 
اتفاقی با این حرفه آشــنا شــدم و در همین مسیر علاقه ای که داشتم به درستی 
پرورش یافت و روز به روز بیشتر شد. حسن آبادی با بیان اینکه طبیعت چوب 
گرم است و همین باعث می شود کار با آن دلچسب و آرامش بخش باشد، تاکید 
کــرد: حس خوب بریدن چوب با ظرافت و چیدن تکه های پازل مانند آن کنار 
هم که در نهایت یک طرح کامل هنری بوجود می آورد، بسیار لذت بخش است.
این مدرس صنایع دســتی با تاکید بر اینکه منبت هنر اصیلی اســت که در 
جامعه امروز نیاز به حمایت دارد، گفت: یکی از روش هایی که مســئولان می 
توانند هنرمندان این عرصه را حمایت کنند تا با انگیزه بیشــتر به فعالیت خود 
ادامه دهند، خریداری تولیدات دست این هنرمندان و اهدای آن در مناسبت های 

مختلف به پرسنل ادارات است.
حسن آبادی با بیان اینکه طی روزهای گذشته اولین نمایشگاه خودم را با 
عنوان نمایشگاه معرق آبنوس در محل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان 
بندر انزلی برگزار کردم، گفت: این نمایشگاه که تلفیقی از هنرهای معرق چوب، 
منبت، معرق مس و سوخته نگاری بود، با استقبال خوب شهروندان روبرو شد.
وی با بیان اینکه معرق یک هنر اصیل ایرانی اســت که با ایده میتوان آن را 
با هنرهای دیگر تلفیق و آثار زیبایی خلق کرد، افزود: با برگزاری نمایشــگاه و 
عرضه آثار هنری میتوان زمینه معرفی این هنر و آثار دست هنرمندان را بیش از 
پیش فراهم کرد به ویژه اینکه حضور در اینگونه فضاها موجب تشویق و انگیزه 

بیشتر برای هنرمندان تازه کار این عرصه می شود.

با صنایع دستی و ساخت ماکتها میتوان 
زیبایی های بندر انزلی را به مسافران 

معرفی کرد

سرویس خبر - در جریان هفدهمین 
کمیســیون مشــترک ایران و فدراسیون 
روســیه، که به ریاست جواد اوجی وزیر 
نفت ایران )رییس کمیســیون( الکساندر 
نوواک معاون نخست وزیر روسیه )رییس 
کمیســیون( برگزار شد؛ یادداشت تفاهم 
ایجــاد اتحادیه بین المللــی مناطق آزاد 
و ویــژه اقتصادی کریــدور حمل و نقل 
بین المللی شــمال ـ جنوب بین اتحادیه 
فناوری ها و لجستیک فدراسیون روسیه 
و ســازمان منطقه آزاد انزلی به نمایندگی 
از مناطق آزاد و ویژه اقتصادی منعقد شد.

به گزارش روابــط عمومی و امور 
بین الملل دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد 
و ویزه اقتصادی، یادداشــت تفاهم فوق 
پیرو توافقات دبیرخانه شورایعالی مناطق 
آزاد و ویــژه اقتصادی ایــران و وزارت 
توســعه اقتصادی روســیه، در راستای 
توســعه همکاری ها به منظور رونق بیش 
از پیــش کریدور مزبور از ســوی محمد 
سجاد سیاهکارزاده و سرگئی میلوشکین 
مدیران عامل ســازمان منطقه آزاد انزلی و 
منطقه ویژه اقتصادی لوتوس آستراخان به 
نمایندگی از مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 

دو کشور به امضاء رسید. 
بنابراین گزارش یادداشــت تفاهم 

همــکاری در قالب 8 ماده و 14 بند منعقد 
شد که مهمترین هدف و موضوع آن ارتقاء 
ســطح همکاری های اقتصادی از طریق 
»ایجــاد اتحادیه بین المللی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی کریدور بین المللی حمل و 

نقل شمال ـ جنوب« عنوان شده است.
براین اســاس انتقــال فناوری ها با 
استفاده از این کریدور بین المللی؛ تشکیل 
و توســعه مســیر ترانس خزر راهگذر 
شــمال ـ جنوب؛ تشــویق و حمایت از 
طرح های ســرمایه گذاری در زمینه تولید 
کالا و فناوری هــای نویــن، زنجیره های 
تکنولوژیک، توســعه زیرساخت بندری 
ـ لجســتیک و ســایر زیرســاخت های 
لازم؛ همــکاری در جهــت فرآیندهای 
ســرمایه گذاری در مناطق عضو اتحادیه؛ 
همکاری هــای گمرکــی، لجســتیکی، 
بازاریابی، پولی و مالی، استاندارد، حمل 
و نقــل و ... بهمراه رفــع موانع اداری به 
منظــور تســهیل و توســعه جریان های 
ســرمایه گذاری؛ ایجــاد کارگروه هــا و 
کمیته هــای هماهنــگ کننده مســائل 
لجســتیک، حقوق بین الملــل، فناوری 
و بانکــی و در نهایــت همراهی جهت 
تأســیس دفاتــر نمایندگــی در مناطق 
آزاد و ویــژه اقتصادی عضــو اتحادیه؛ 
از مهمتریــن محورهــای مــورد توافق 
 طرفین در قالــب تفاهم نامه مورد بحث 

است.
از نــکات جالب توجه در مســیر 
تشکیل و گســترش اعضای اتحادیه، در 
دستور کار قرار گرفتن رویکرد الحاق همه 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشــورهای 
ذی نفع کریــدور در اتحادیه بین المللی 
مناطــق آزاد و ویژه اقتصــادی کریدور 

شمال ـ جنوب است.
بنابراین گزارش امضای تفاهم نامه 
مزبــور بــرگ جدیدی در مســیر ایفای 
نقش بیشــتر مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
در راســتای توســعه و تعمیق روابط دو 
کشور و فعال سازی بیشتر راهگذر شمال 
ـ جنوب محســوب می شــود که مورد 
حمایت مقامات عالی ایران و روســیه نیز 
اســت، موضوعی که بعــد از اتصال خط 
ریلی به منطقه آزاد انزلی شــاهد فعالیت 
روزافــزون ایــن مناطــق در معادلات 

ترانزیتی بین المللی خواهیم بود.
لازم به ذکر است در حاشیه امضای 
یادداشت تفاهم تعدادی از سرمایه گذاران 
و فعالیــن اقتصادی بــا مدیرعامل، عضو 
هیأت مدیره و و معاون اقتصادی سازمان 
منطقــه آزاد انزلی مذاکــرات متعددی را 
برگزار کردند که مقرر شده ادامه مذاکرات 
تا حصول توافق برای ســرمایه گذاری در 
زمینه های تولیدی در نخستین منطقه آزاد 

شمال کشور پیگیری شود.

ســرویس خبر - احمــد دنیامالی 
با اخذ هشــت هــزار و 14۷ رای، برای 
دومین بار به عنوان نماینده منتخب مردم 
بندرانزلی وارد مجلس شــورای اسلامی 

شد.
بر اســاس اعــلام نتایج رســمی 
ســتاد انتخابات، نتایج دوازدهمین دوره 
انتخابات مجلس شــورای اســلامی در 
 حــوزه انتخابیــه بندرانزلی مشــخص 

شد.
احمد دنیامالی با هشت هزار و 14۷ 
رأی و ۲۶ درصد آرا، حســن خســته بند 

شــش هزار و ۹۳۶ رأی و ۲۲ درصد آرا، 
همچنین هادی حق شناس پنج هزار و ۶1 
رأی و 1۶ درصد آرا و امیر احمدی فرد با 
چهار هزار و ۲8۹ رأی و 1۳ درصد آرا به 
ترتیب در جایگاه اول تا چهارم انتخابات 
مجلس شــورای اســلامی در شهرستان 

بندرانزلی قرار گرفتند.
احمــد دنیامالــی موفــق شــد با 
کســب اعتماد مــردم بندرانزلی و اخذ 
اکثریــت آرای مأخوذه بــرای دومین بار 
 متولــی وارد مجلس شــورای اســلامی 

شود.

در جریان هفدهمین کمیسیون مشترک ایران و فدراسیون روسیه صورت گرفت:

اتحادیه بین المللی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی كریدور 
شمال ـ جنوب تشكیل شد

ســرویس خبــر- دو هیئت از 
سرمایه گذاران کشورهای ترکیه و روسیه 
به صــورت جداگانه بــا رییس هیئت 
مدیره و مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد 
انزلی دیــدار و در خصوص چگونگی 
 ســرمایه گذاری در ایــن منطقه رایزنی 

کردند.
به گزارش خبرنگار مناطق آزاد به 
نقل از روابــط عمومی و امور بین الملل 
دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی، در این دیدارها محمدســجاد 
ســیاهکارزاده با تشــریح فرصت ها و 
ظرفیت هــای منطقــه آزاد انزلی گفت: 
منطقــه آزاد انزلــی بــه دلایلــی مانند 
بهره منــدی از دو مجتمع بندری، وجود 
مزایــا و معافیت هــای قانونی جذاب 
برای سرمایه گذاران خارجی، امکانات 
و زیرســاخت های مناســب و رو بــه 
گســترش همچون اتصال قریب الوقوع 
به خط ریل سراســری، سابقه تاریخی 

روابــط با کشــورهای حاشــیه دریای 
خزر، نقش فعال در توسعه روابط ایران 
بــا اتحادیه اقتصادی اوراســیا، جایگاه 
متمایــز در کریدورهــای بین المللی از 
جمله کریدور شــمال ـ جنوب و مسیر 
فرعــی ایده یک جاده یک کمربند یعنی 

چین ـ قزاقســتان ـ ایــران؛ از ظرفیت 
بالایی بــرای تبدیل شــدن بــه مرکز 
 ثقل تعامــلات بین المللــی برخوردار 

است.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی 
تصریح کرد: با توســعه زیرساخت های 

بنــدری بخــش مهمــی از کالاهــای 
ترانزیتی کشــورهای همسایه از طریق 
مجتمــع بندری کاســپین انتقــال داده 
خواهد شــد و در تلاشــیم بــا افزایش 
مراودات تجاری نقشــه کشــورمان در 
 حوزه تجــارت بین الملــل را افزایش 

دهیم.
در ایــن دیدارها ســرمایه گذاران 
ترکی و روسی با اعلام آمادگی به منظور 
انجام پروژه های ســرمایه گذاری مورد 
نیاز در منطقه آزاد انزلی اظهار امیدواری 
کردند: این منطقه به لحاظ قرارگیری در 
موقعیت اســتراتژیک و منحصر به فرد 
بازار ترانزیت کالا به بسیاری از کشورها 

بوده است.
در ادامــه حضــور ایــن هیئت ها 
در منطقــه آزاد انزلی بــه همراه معاون 
اقتصادی و ســرمایه گذاری سازمان از 
ظرفیت های صنعتی و بندری این منطقه 

بازدید کردند.

استقبال سرمایه گذاران ترک و روس از بسته های سرمایه گذاری
 منطقه آزاد انزلی

احمد دنیامالی از انزلی برای دومین  بار بر صندلی مجلس تکیه زد
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مجید کیانی ظرفیت های منطقه آزاد ارس را در سفر به نخجوان تشریح کرد؛

رایزنی اقتصادی برای مدیریت بحران سیاسی
ابراهیم ارزانی

گزیده

سرویس خبر- رئیس حوضه آبریز رودخانه ارس گفت: تسهیل فرآیند 
توسعه گردشگری با سرمایه گذاری و نقش آفرینی بخش خصوصی در حوضه 
آبریز رودخانه ارس بخشــی از اقداماتی اســت که با هدف بهره مندی بیشتر 

شهروندان حوضه آبریز ارس از مواهب آن طرح ریزی شده است.
احمد قندهــاری رئیس حوضه آبریز رودخانه ارس اظهار داشــت: از 
ابتدای مهرماه ســال جاری و با برنامه ریزی دقیق منابع و مصارف این حوضه 
آبریز و مدیریت مخازن ســدها و نیز با مشارکت تمامی کشاورزان، مدیریت 

آب رودخانه ارس درحال اجرا است.
وی ادامــه داد: مدیریت منابع و مصارف بر اســاس پارامترهایی چون 
اجرای کامل الگوی کشــت دشــت مغان، تعامل مناسب با کشورهای ذی نفع 
در حوضــه برای مدیریت کمــی و کیفی منابع آب، تشــکیل کارگروه های 
اجرایــی مدیریت آب حوضه، کارگروه حفاظت از کانال مغان با مشــارکت 
فرمانداران شهرســتان های ذی مدخل و کارگــروه مدیریت کیفی رودخانه 
 ارس با حضور تمامی دستگاه های اجرایی کشوری و استانی ذی ربط پیگیری 

می شود.
قندهاری خاطرنشــان کرد: ذخیره سازی مناسب آب در مخازن سدها، 
تعمیرات اساســی ســازه های در دســت بهره برداری، کنتــرل بهره برداری 
و جلوگیــری از برداشــت های غیرمجاز در طول رودخانــه با افزایش تعداد 
گروه های گشــت و بازرســی و کاهش میزان افت آب به کمتر از ۶ درصد در 
طول مســیر، اجرای پروژه های اضطراری آب شــرب شهرستان های واقع در 
حوضــه، تنظیم برنامه نوبت بندی آبیاری مناطق چهارگانه دشــت مغان برای 
نخستین بار و مشارکت جدی فرمانداران در اجرای آن از دیگر مواردی است 

که برای توسعه حوضه آبریز ارس در حال اجرا است.
وی گفت: تســهیل فرآیند توســعه گردشــگری با ســرمایه گذاری و 
نقش آفرینی بخش خصوصی در این عرصه، بخشــی از اقداماتی اســت که با 
نیل به اهداف آنها، شــهروندان حوضه آبریز ارس می توانند هرچه بیشــتر از 

مواهب آن بهره مند شوند.
این گزارش حاکی است، حوضه آبریز ارس با مساحت حدود ۴۰ هزار 
کیلومتر مربع در خاک ایران و با مجموع طول رودخانه هایی در حدود ۵ هزار 
کیلومتر یکی از حوضه های در حال توسعه کشور به لحاظ کشاورزی، صنعت 

و به ویژه گردشگری و محیط زیست است.

توسعه گردشگری با سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در حوضه آبریز ارس

روایت معاون اقتصادی سازمان از تولیدات فناور در منطقه آزاد ارس؛

تولید سامانه ضد سرمازدگی و گرمازدگی در ارس با سرمایه گذاری ۵۶۰میلیاردی
ســرویس خبر-علی نوید در گفت وگو با رسانه سازمان اظهار داشت: در ادامه ی 
روند رو به رشد سرمایه گذاری در منطقه، واحد تولیدی فناور در زمینه تولید سامانه ضد 
ســرمازدگی و گرمازدگی آماده افتتاح شــد. وی افزود: این طرح با سرمایه گذاری ۵۶۰ 
میلیارد ریالی شرکت افق طلایی مبتکران ارس با ظرفیت تولید ۳۰۰ دستگاه محصول فناور 

در ســال در زمینی به مســاحت ۵۰۰ متر مربع به اجرا درآمده و آماده افتتاح است.  معاون 
اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان خاطرنشان ساخت: با آغاز بکار این واحد تولیدی برای 
۱۰ نفر به صورت مستقیم اشتغال زایی خواهد شد. گفتنی است؛ این واحد تولیدی علاوه 

بر تامین نیاز داخلی کشور به عنوان محصول ارز آور صادر خواهد شد.

ســرویس خبــر- مجیــد کیانی 
ظرفیت های منطقه آزاد ارس را در ســفر به 
نخجوان تشریح کرد و رایزنی اقتصادی برای 

مدیریت بحران سیاسی را کلید زد.
بزرگترین چالش ها در عرصه سیاسی 
کلید می خورد. تفکرات جنــگ افروزانه، 
اعتقاد به نبرد نظامی، سلطه گری و بسیاری 
موارد باعث می شود تا اختلاف بین کشور ها 
بروز کنــد، اختلافاتی که تا مرز جنگ های 
نظامــی پیش مــی رود و فجایعی همچون 
جنگ های جهانی اول و دوم را رقم می زند. 
اهمیت مقابله نظامی به اندازه ای اهمیت یافته 
که سرمایه بسیاری از کشور ها در مسیر تولید 
تجهیزات نظامی صرف می شــود و باعث 
می شــود کارخانه های اســلحه سازی در 
سراســر جهان، به رویکردی اساسی تبدیل 

شود.
اختــاف افکنی بــرای فروش 

ساح
کشــور هایی که بدنبال تولید سلاح 
هستند و به تجارت آن می اندیشند، در اولین 
گام بدنبــال اختلاف افکنی بین کشــور ها 
هســتند. در صورتی کارخانه های اسلحه 
سازی می توانند زنده بمانند که تولیداتشان 
خریدار داشته باشــد و برای آنکه کشور ها 
راغب به خرید اسلحه شوند، باید احساس 
ناامنــی کنند و با خرید ســلاح تلاش کنند 

حاشیه امنی برای خودشان رقم بزنند.
موضع گیری های خصمانه

هنگامی که احســاس ناامنی متقابل 
بین دو کشــور ایجاد شود، دیگر رفتار های 
سیاســی پاسخگو نیســت، زیرا طرفین با 

موضع گیری های خصمانه در قالب ادبیات 
تحقیرآمیز تلاش می کنند طرف مقابل را ذلیل 
نشــان دهند و از خودشان چهره ای توانمند 
و مســلط نشان دهند، رویکردی که بر کینه 
توزی ها دامن می زند و اهداف کشــور های 
تولید کننده و فروشــنده ســلاح را تامین 

می کنند.
ضــرورت اســتفاده از دیگــر 

ظرفیت ها
در شــرایطی که دو یا چند کشــور با 
چالش های جدی در عرصه سیاســت رو به 
رو هستند، ظرفیت های دیگر در عرصه های 
گوناگون فرهنگی، ورزشــی، اقتصادی و... 
می تواند شــکوفا شود. بار ها شاهد بوده ایم 
که دو کشور با یکدیگر در جنگ هستند، اما 
ورزشکاران دو کشور در یک بازی بین المللی 
رو بروی هم ایســتاده و در عرصه ورزشی 
نبرد کرده اند یا در جشنواره های فرهنگی به 
مذاکره پرداخته اند یا دادستان های دو کشور 
در فضایی دیگر به سخن و دیدار پرداخته اند.

ابزار کارآمد اقتصاد

بخش مهمی که می تواند در برقراری 
ارتبــاط بین دو چند کشــور موثر باشــد، 
مذاکــرات اقتصــادی اســت. اقتصاد در 
بخش های بسیاری تعریف می شود و، چون 
کشور ها به تولیدات اقتصادی یکدیگر نیاز 
دارند، ناچار هستند برای تامین نیازها، دور 
هم بنشینند. بنابر این به جرات می توان ادعا 
کرد که اقتصاد ابــزاری کارآمد و تاثیرگذار 

است.
چالــش ایــران بــا جمهوری 

آذربایجان
مدتی اســت که جمهوری اســلامی 
ایران با جمهــوری آذربایجان چالش دارد، 
چالشــی که در ابعاد گوناگون قابل بررسی 
است. بار ها بحث رایزنی و برقراری ارتباط 
بین دو طرف مطرح شــده، اما نتیجه ای در 
بر نداشته اســت. تا آنکه مباحث اقتصادی 
مطرح شــد و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
ارس به جمهوری خودمختار نخجوان سفر 
کرد. مجید کیانی در این ســفر با سرکنسول 
کشورمان در نخجوان دیدار کرد و خواهان 

کمک وزارت امور خارجه به بازگشایی خط 
ریلی جلفا ـ نخجوان شد.

استفاده از ظرفیت های ریلی
مدیرعامل منطقه آزاد ارس با بیان اینکه 
سرکنسولگری ایران در نخجوان می تواند در 
گفتمان سازی استفاده از ظرفیت های ریلی 
موجود نقش موثری ایفا کند گفت: باتوجه 
به روابط دیرینه ایران و جمهوری آذربایجان، 
انتظار می رود تجارت بین طرفین توسعه یابد 
و در این راســتا باید تولیدات ارس بیش از 
قبل به بازار نخجوان و جمهوری آذربایجان 

معرفی شود.
معرفی منطقه آزاد ارس

بسیاری از ســفر ها در سطوح بالای 
مدیریتی کشور ها بدون نتیجه برگزار می شود 
و در اندازه یک ســفر باقی می ماند. اما کیانی 
در این ســفر به عنوان میهمان ویژه در جشن 
پیروزی انقلاب اسلامی ایران حضور یافت 
و ظرفیت های صنعتی، کشاورزی، صادراتی 
و ترانزیتی منطقه آزاد ارس را تشریح کرد تا 
جذابیت های ارس در اذهان میهمانان باقی 

بماند.
صادرات با وجود چالش

بــرای آنکه بــه اهمیــت اقتصاد در 
برقراری ارتباط و مدیریت ســوتفاهم ها پی 
ببریم، کافی اســت به رویکرد مجید کیانی 
مدیرعامل منطقه آزاد ارس توجه کنیم. مجید 
کیانی از مبادلات تجاری بین دو کشور خبر 
داد و گفت: حجم صادرات منطقه آزاد ارس 
به جمهوری آذربایجان از ســال ۱۳۹۲ تا ۱۰ 
ماهه ســالجاری، ۱۰۵ میلیــون دلار بوده و 
جمهوری آذربایجان در این سال ها به عنوان 
 دومین مقصد صادراتی ارس شــناخته شده 

است.
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ســرویس خبر- یک کارشــناس 
اقتصادی با اشــاره به گزینه جدید اتصال 
هند بــه اروپا و ایجــاد رقابت در حوزه 
کریدورها نوشــت: فعالســازی هر چه 
ســریع تر کریدور شــمال-جنوب علی 
الخصوص فعالســازی بندر چابهار و راه 
های ارتباطی به آن باید در اولویت دولت 

قرار بگیرد.
 یک کارشــناس اقتصادی با اشاره 
به گزینــه جدید اتصال هند بــه اروپا و 
ایجاد رقابت در حوزه کریدورها نوشت: 
فعالسازی هر چه سریع تر کریدور شمال-
جنوب علی الخصوص فعالســازی بندر 
چابهــار و راه های ارتباطی به آن باید در 

اولویت دولت قرار بگیرد.
مهدی کریمی کارشناس اقتصادی 
در یادداشتی به موضوع کریدورهای بین 
المللی پرداخت و نوشــت: توسعه بندر 
چابهار، دسترســی هند را بــه بازارهای 
آســیای مرکــزی و اروپای شــرقی به 
خصوص روسیه از طریق راهگذر شمال-
جنوب برقرار می ســازد که اثربخشی آن 
در اقتصاد کشور، وابسته به عزم دولت در 

تقویت این کریدور می باشد.
گزینــه جدید اتصــال هند به 

اروپا
کریدور عرب-مدیترانه، ســواحل 
غربی هند )بنادر بمبئی و جواهر لعل نهرو( 

بندر جبل علی)امارات(، عربستان، اردن، 
بندر حیفا )رژیم اشغالگر صهیونیستی( و 
بندر پیرائوس )یونان( را از طریق دریای 
مدیترانــه به اروپا متصل می کند. البته این 
کریدور، شــاخه هایی به بندر مرســین 
ترکیه و بندر اســکندریه مصــر نیز دارد 
که به جذابیــت تجاری آن می افزاید. در 
واقع معماری این اتصال جدید، ریشه در 
عادی سازی روابط دیپلماتیک بین امارات 
متحده عربی و رژیم اشغالگر صهیونیستی 
در سال ۲۰۲۰ یا همان پیمان ابراهیم دارد 
کــه موجب اتصال ریلــی آن ها از طریق 

عربستان سعودی و اردن شده است.
 مزیت رقابتی این کریدور، کاهش 
زمان ســفر از بنــدر بمبئی به پیرائوس به 
۱۰ روز اســت که در مقایســه با عبور از 
کانال ســوئز، زمان را تا ۴۰ درصد کاهش 
می دهد. این امر با تکمیل ۲۳۰ کیلومتـــر 
باقی مانده از خـــط ریلـی جبـل علی-
حیفـــا محقق می شود. لازم به ذکر است 
که با توجه به رشد ۳۰ درصدی تجـارت 
میـان اروپـا و هنـد در دهـه گذشـته، هند 
مصمم به فعالســازی این کریدور است. 
رقابت اقتصادی با چین، تنش های موجود 
با پاکســتان، تعریف نقش جدید خود در 

امنیت غذایی جهان، تثبیت منافع اقتصادی 
خود به واســطه روابط نزدیک با اروپا و 
آمریکا و برجسته کردن نقش خود در نظم 
نوین جهانی آتی عواملی است که هند را 
به حمایت از این کریدور سوق داده است.
همکاری های راهبردی کشورهای 

ذینفع کریدور عرب – مدیترانه
هند دومین تولید کننده بزرگ گندم 
جهان پس از چین اســت. جنگ روسیه و 
اوکراین و بحران غذایی ناشــی از آن، این 
کشور را به فکر تعریف نقش ویژه در تامین 
امنیت غذایی جهان انداخته است. تدوین 
پروژه کریدور غذایــی هند-خاورمیانه 
و ســرمایه گذاری چنــد میلیارد دلاری 
عربســتان و امارات در این پروژه ناشی از 
همین امر اســت که ضرورت مشارکت و 
ارتباط میان آن ها را افزایش داده اســت. 
از طرفی، همکاری عربســتان و امارات با 
دولت و شرکت های خصوصی و بزرگ 
هند برای تولید پتروشیمی با ارزش افزوده 
بالاتر در این کشــور، همکاری امارات با 
هند در بخش کشاورزی و تکنولوژی های 
آن، همکاری نزدیک رژیم صهیونیستی و 
هند برای تولید نیمه هادی ها و پهپادهای 
بســیار پیچیده، ســرمایه گــذاری های 

مشترک در انرژی سبز، باتری الکتریکی، 
خودروی الکتریکی، ایستگاه های شارژ 
باتری، کشاورزی مبتنی بر فناوری، ایجاد 
یک صندوق ســرمایه گذاری ۳ میلیارد 
 DP دلاری توســط شــرکت اماراتــی
World  با مشــارکت صندوق سرمایه 
گذاری زیرساخت ملی هند در بنادر غربی 
هندرا، ناواشــوا و کوچی هند و همچنین 
واگذاری بندرگاه حیفا رژیم صهیونیستی 
به شــرکت هندی Adani به ارزش ۱.۲ 
میلیارد دلار، تضمین مناســبی برای قوام 
بخش بودن کریــدور عرب-مدیترانه با 
گره زدن منافع اقتصادی آن ها به یکدیگر 
و حمایت کشورهای درگیر و فعال در این 

کریدور است.
در حــال حاضر با وجود گذشــت 
چندماه از عملیات طوفان الاقصی، برخی 
شــرایط مسیر عرب مد تغییر یافته است. 
در حالی که خدشــه جدی به امنیت رژیم 
صهیونیســتی و حملات چندباره گروه 
های مقاومت به حیفا امتداد این مســیر به 
اروپا و تبدیل آن به یک کریدور بین المللی 
را با چالش مواجه ســاخته، اما مشارکت 
کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس در 
ایجاد یک مســیر زمینی مستقل برای این 

رژیم جهت خلاص کردن شــریان های 
تجــاری آن از حملات یمن در تنگه باب 
المندب، قطعه های مســیر زمینی آن را به 

شرایط عملیاتی نزدیک تر کرده است.
نیاز اجتنــاب ناپذیر هند به 
تجارت با آسیای مرکزی و روسیه 
بــا این که کریدور عرب – مدیترانه 
می توانـد دسترسـی هنـد بـه بازارهـای 
اروپایـــی را بـــدون عبـــور از ایـران، 
جمهـوری آذربایجـان و روسـیه فراهـم 
کنـــد اما نمی تواند تمام دغدغـه و نیاز 
هنـد برای سیاست های اقتصادی خود را 
مرتفع سازد. کشورهای آسیای مرکزی که 
محصور در خشکی بوده و اقتصاد در حال 
توسعه دارند، مقصدهای تجاری مناسبی 
برای هند به شمار می روند. از سوی دیگر 
شــروع جنگ روسیه و اوکراین و تحریم 
های غرب علیه مسکو، روسیه را به سمت 
بازارهای جدید کشانده است که در صدر 

آن ها چین، هند و ایران قرار دارند.
مزیت مســیر عبوری از ایران برای 
هند، به منظور دسترســی بــه بازارهای 
آسیای مرکزی، روسیه، افغانستان و قفقاز 
جنوبی اجتناب ناپذیر است. بندر چابهار 
که تنها بندر اقیانوســی ایران اســت، این 

دغدغه هند را مرتفع می کند.
فعالسازی چابهار فرصت های 
بی نظیری را برای اقتصاد ایران به 

ارمغان می آورد
فعالسازی هر چه سریع تر کریدور 
شمال-جنوب علی الخصوص فعالسازی 
بنــدر چابهار و راه هــای ارتباطی به آن 
بایــد در اولویت دولت قرار بگیرد. ایران 
بایــد در نظم جهانی جدیــد، موقعیت 
ژئواســتراتژیک خود را بهبود ببخشــد. 
همکاری های اقتصادی کشورهای ذینفع 
کریدور شــمال-جنوب و گره خوردن 
منافــع آتی آن ها با یکدیگر، فعالســازی 
کریــدور خلیــج فارس-دریای ســیاه، 
پشتیبانی کریدور آسیای مرکزی-خلیج 
فــارس و اتصال جنوب شــرق آســیا و 
آفریقا به بخش های شمالی ایران، فرصت 
های بی نظیری اســت که احیای کریدور 
 شــمال-جنوب در اختیــار ایــران قرار 

می دهد.
از طرفی، دولت به دلیل شرایط فعلی 
خــود، قادر به تامین ســرمایه لازم برای 
احداث زیرســاخت های بندری، ریلی و 
جاده ای کریدور شمال - جنوب به ویژه 
بندر چابهار نیســت که توصیه می شود با 
استفاده از مدل هایی چون شرکت سهامی 
عام پروژه محور، بخش غیردولتی را وارد 

این عرصه بکند.

خیز هندوستان برای جایگزین کردن عرب مِد با چابهار؛

لزوم توجه بیشتر دولت به کریدور شمال-جنوب
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گزیده

ســرویس خبر- مدیر روابط عمومی و اموربین الملل سازمان منطقه آزاد 
اروند از راه اندازی استودیوی تولید محتوا در محل این سازمان، خبر داد.

محمود ازند ضمن اعلام این خبر افزود: سازمان منطقه آزاد اروند قصد دارد 
با راه اندازی این اســتودیوی تخصصی و ارائه برنامه های تولیدی با محوریت 
مســائل منطقه، محلی فراگیر و مطلوب برای اطلاع رسانی و فرهنگ سازی در 
کنار سایت و دیگر پلتفورم های موجود را ایجاد کند.ازند، راه اندازی استودیوی 
تولید محتوا را اقدامی در جهت شــفاف ســازی عملکرد این سازمان دانست و 
افــزود: علاوه بر تولید محتوای تخصصی واحدهای مختلف ســازمان منطقه 
آزاد ارونــد، می توان با آموزش و فرهنگ ســازی برنامه های متنوعی را برای 
عموم طراحی کرد.وی تصریح کرد: سازمان منطقه آزاد اروند با داشتن 4 سالن 
تخصصی برگزاری همایش و جلسات؛ نیز با راه اندازی استودیوی تولید محتوا 
قطعا به محلی آموزشــی، فرهنگی و خدمات رسان در راستای تولید و اجرای 
برنامه های مختلف برای فرهیختگان منطقه نیز تبدیل خواهد شد. مدیر روابط 
عمومی و اموربین الملل ســازمان منطقه آزاد اروند، گفت:  ساخت محتوای با 
کیفیت و نوآورانه برای افزایش آگاهی وتعامل با مخاطبان بسیار ضروری است 
که امیدواریم با راه اندازی اســتودیوی تولید محتوا در محل این سازمان بتوانیم 

در این مسیر گامی رو به جلو برداریم.

سرویس خبر- مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی کشــور در ســفری یک روزه به منطقه آزاد اروند، در مراسم کلنگ زنی 
مجتمع تفریحی، اداری و تجاری عرشیا آباد کیش حضور یافت و فرایند احداث 

آن را رسماً افتتاح کرد.  
این مجتمع تجاری، اداری و تفریحی یکی دیگر از بسته های سرمایه گذاری 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی اســت که در زمینی به وســعت 38 هزار متر مربع و با 
سرمایه ای بالغ بر یک هزار و 300 میلیارد تومان در مدت زمان 40 ماه با مشارکت 
پخش خصوصی و شرکت سرمایه گذاری و توسعه اروند انجام خواهد شد. این 
پروژه در فرآیند اجرا بالغ بر یکهزار نفر اشــتغال مســتقیم و 5 هزار نفر اشــتغال 

غیرمستقیم ایجاد خواهد کرد.

سرویس خبر- آئین کلنگ زنی مجتمع تجاری ـ تفریحی جدیدی در منطقه 
آزاد اروند، با حضور مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاری ـ 

صنعتی و ویژه اقتصادی کشور برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی، حجت الله عبدالملکی در ابتدای سفر یک روزه خود به منطقه آزاد اروند 
در آیین کلنگ زنی یک مجتمع تجاری ـ تفریحی در آبادان حضور یافت و روند 
احداث آن را رسماً افتتاح کرد. این مجتمع تجاری ـ تفریحی حد فاصله هتل های 
کاروانسرا و آبادان در زمینی به وسعت 40 هزار متر مربع و با زیربنایی بالغ بر 81 
هزار متر مربع در دو طبقه احداث خواهد شد. این مجتمع دارای تعداد 476 غرفه 
تجاری ـ تفریحی است و از یک پارکینگ با ظرفیت 725 خودرو برخوردار خواهد 
بود.این پروژه از محل ارائه بســته های سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد اروند با 
مشارکت بخش خصوصی و شرکت سرمایه گذاری و توسعه اروند با اعتباری بالغ 
بر 25 هزار میلیارد ریال اجرا خواهد شــد.همچنین تعداد 250 اشتغال مستقیم و 
700 شغل غیرمستقیم در فرآیند اجرای این پروژه، ایجاد خواهد شد. مدت زمان 

اجرای این پروژه سه سال عنوان شده است.

سرویس خبر- مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاری 
ـ صنعتی و ویژه اقتصادی کشور در جریان سفر یک روزه به اروند از روند احداث 
پل شهدای اروند بازدید کرد. حجت الله عبدالملکی اظهار کرد: یکی از ماموریت 
های مناطق آزاد اجرای طرح های عمرانی و مشــارکت در آبادانی مناطق است 
که از نظر عمرانی تاکنون وضعیت خوبی را شاهد هستیم. عبدالملکی با اشاره 
به اینکه  60درصد بودجه مناطق آزاد در طرح های عمرانی و زیرساختی هزینه 
می شــود؛ خاطر نشــان کرد: از آن جایی که بودجه عمومی کشور بیشتر صرف 
حقوق و دســت مزد و مصارف جاری اســت در مناطق آزاد موضوع برعکس 
اســت و رشــد عمران و آبادی از متوسط کشور بیشتراست.وی به اجرای بیش 
از18 هزار میلیارد ریال طرح عمرانی در آبادان و خرمشهر اشاره کرد و تصریح 
کرد: یکی از این طرح های مهم پل شــهدای اروند اســت که ارزش اقتصادی و 
اجتماعی بالایی در منطقه دارد. مشاور رییس جمهور افزود: اجرای پل شهدای 
اروند خرمشهر 37 درصدی پیشرفت فیزیکی دارد و از برنامه زمان بندی پیش 
بینی شده  7 درصد جلوتر است و در حدود 10 هزار میلیارد ریال برای اجرای 
آن در نظر گرفته شده است. مدیر روابط عمومی و اموربین الملل سازمان منطقه 
آزاد اروند، گفت:  ســاخت محتوای با کیفیت و نوآورانه برای افزایش آگاهی 
وتعامل با مخاطبان بســیار ضروری است که امیدواریم با راه اندازی استودیوی 
تولید محتوا در محل این سازمان بتوانیم در این مسیر گامی رو به جلو برداریم.

بازدید دبیرشورایعالی مناطق آزاد از 
روند احداث پل شهدای اروند

راه اندازی استودیوی تولید محتوا 
در سازمان منطقه آزاد اروند

کلنگ زنی یکی دیگر از بسته های سرمایه گذاری 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی این بار در اروند

کلنگ مجتمع تجاری ـ تفریحی 4 هکتاری 
در منطقه آزاد اروند به زمین زده شد

محمود  یزدان پناه فدائی

سرویس خبر -  مشاور رئیس جمهور 
و دبیر شورایعالی مناطق تجاری ـ صنعتی و 
ویژه اقتصادی کشــور، در سفر یکروزه به 
منطقه آزاد اروند از پیشرفت 400 درصدی 
تقاضای سرمایه گذاری در مناطق آزاد کشور 

در سال جاری خبر داد.
به گــزارش روابط عمومــی و امور 
بین الملل دبیرخانه شــورایعالی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی، حجت الله عبدالملکی، در 
این سفر که در راستای کلنگ زنی و بازدید از 
چند طرح عمرانی و حضور در آیین اختتامیه 
پنجمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه رسام 

شکل گرفته است، در جمع اصحاب رسانه 
گفت: به همت مدیران سازمان منطقه آزاد 
اروند 2 پروژه اداری، تجاری و تفریحی در 
منطقه آزاد اروند رسماً کار احداث آن آغاز 
شــد که این دو پروژه در محدوده شــهری 

آبادان و خرمشهر واقع شده است.
عبدالملکی با اشــاره بــه اینکه این 
پروژه هــا، بــه لحاظ اقتصادی دســتاورد 
بسیار مهمی برای منطقه آزاد اروند خواهد 
داشــت، افزود: سازمان منطقه آزاد اروند به 
عنوان متولی اقتصادی در شهرهای آبادان و 
خرمشهر، در این پروژه ها مشارکت مستقیم 
خواهد داشت چرا که در برنامه ای که تبیین 
شده است، رویکرد به سمت واگذاری زمین 

به صورت مشارکتی خواهد بود تا از تراکم 
فروشی به صورت خام، جلوگیری شود.

وی، تصریح کرد: این سیاست گذاری 
دارای مزیت های فراوانی است که در وهله 
اول برای خود ســرمایه گذار یک ســری 
مشــوق ها پدید می آورد، از این جهت که 
بخشی از سرمایه متقاضی درگیر تهیه زمین 
نخواهد شــد و هزینه تهیــه زمین صرف 

پیشرفت پروژه خواهد شد.
مشــاور رییس جمهور با بیان اینکه 
دومین مزیت این قبیل مشارکت ها این است 
که سازمان منطقه آزاد به دلیل مشارکت در 
پروژه، با همیت و جدیت بیشــتری پیگیر 
رفع موانع احتمالی خواهد بود، افزود: این 
پروژه ها برای سازمان منطقه آزاد اروند نیز 
مثمر ثمر خواهد بود و منجر به منابع درآمدی 
پایدار برای متولی امور اقتصادی در منطقه 

می شود.
عبدالملکی ادامه داد: بعُد ســوم این 
مشــارکت، سهیم شدن سازمان منطقه آزاد 
اروند در عمران و آبادانی شــهرهای آبادان 
و خرمشــهر خواهد بود و می تواند از قبِل 
این درآمد های پایدار، در طرح های عمرانی 

بیشتری مشارکت داشته باشد.
وی، یادآور شــد: تمامــی این موارد 
در چارچوب برنامه جهش سرمایه گذاری 
اســت که بر اســاس آن در 10 ماه نخست 

امسال بالغ بر 740 هزار میلیارد تومان جذب 
سرمایه وجود داشته است که با طرح هایی 
که کلنگ آن امروز به زمین زده شــد، 3800 
میلیارد تومان دیگر به مجموع سرمایه جذب 
شــده در مناطق آزاد کشور در سال جاری 

افزوده شد.
دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی خاطرنشــان کرد: در سال جاری 
تعداد تقاضا برای سرمایه گذاری در مناطق 
آزاد کشــور 400 درصد افزایش یافته است 
و تعداد ســرمایه گذارانی که تا این تاریخ و 
در فرصت باقی مانده تا پایان ســال جاری، 
تقاضای ایشان مورد تایید قرار گرفته است، 
بالغ بر 350 درصد شاهد افزایش بوده است .
عبدالملکــی تصریح کرد: طرح های 
عمرانی که در ســال جاری به بهره برداری 
رسیده اســت، 250 درصد نسبت به سال 
گذشــته پیشرفت داشته اســت و بیش از 
120 هزار میلیارد تومان طرح نیز در ســال 
جاری آغاز به کار کرده و در دو سال آینده به 

بهره برداری خواهد رسید.
وی، بیــان کــرد: برنامــه جهــش 
ســرمایه گذاری در ســال آینده جدی تر از 
گذشته دنبال خواهد شد و در دو سال آینده 
سِــیلی از بهره برداری را در پیش خواهیم 
داشت که منجر به اشتغال و آورده اقتصادی 

فراوان برای مناطق آزاد کشور خواهد شد.

حجت الله عبدالملکی خبر داد:

پیشرفت 400 درصدی تقاضا برای سرمایه گذاری 
در مناطق آزاد کشور

ســرویس خبر- معاون فرهنگی، 
اجتماعی و گردشــگری سازمان منطقه 
آزاد ارونــد در نشســت خبری مراســم 
اختتامیه»پنجمین جشــنواره بین المللی 
فیلم کوتاه رســام« از تشــکیل دبیرخانه 
دائمــی این جشــنواره در آینده نزدیک، 

خبر داد.
با حضور مدیرکل حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس استان خوزستان، 
معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگری 
سازمان منطقه آزاد اروند، کارگردان فیلم 
»دســت ناپیدا« و تنی چنــد از اصحاب 
رسانه، نشست خبری »پنجمین جشنواره 
بین المللی فیلم کوتاه رسام« در محل موزه 

دفاع مقدس خرمشهر برگزار شد.
معــاون فرهنگــی، اجتماعــی و 
گردشــگری سازمان منطقه آزاد اروند در 
این نشســت ضمن خرسندی از میزبانی 
»پنجمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه 
رســام«، اظهار داشــت: شهرستان های 
آبادان و خرمشــهر پایتخــت مقاومت؛ 
گــذرگاه بزرگ ترین رویــداد فرهنگی 
جهان تشــیع اربعین حســینی و دو شهر 
با ســابقه غنی در حوزه های فرهنگی و 
هنری هســتند که با توجــه به موارد ذکر 
شــده، می بایست به امور فرهنگی در این 

منطقه توجه ویژه شود.
حجت الاســلام هادی زرشناس با 
بیان اینکه هر چه آبــرو و عزت داریم از 
برکت خون شــهدا است و می بایست در 
این مسیر گام های موثری برداریم، افزود: 
جشنواره فیلم کوتاه رســام یک رویداد 
بســیار ارزشــمند در حوزه دفاع مقدس 
اســت که اروند با قدرت از این جشنواره 

حمایت می کند.
حجت الاســلام زرشناس گفت: با 
توجه به ارزیابی های انجام شده، فیلم های 
کوتاه در میان مخاطبین از اقبال بیشــتری 

برخوردار هستند از همین روی جشنواره 
رسام می تواند نقش اثرگذاری در ترویج 
فرهنگ دفاع مقدس بویژه در میان نســل 

جوان  داشته باشد.
معــاون فرهنگــی، اجتماعــی و 
گردشــگری سازمان منطقه آزاد اروند در 
بخش دیگری از ســخنانش از تشــکیل 
دبیرخانه دائمی جشنواره رسام در منطقه 
خبر داد و گفت: با توجه به اینکه سازمان 
منطقه آزاد اروند یک تشکیلات اقتصادی 
اســت اما بــا حمایت های همــه جانبه 
مدیرعامــل این ســازمان، در حوزه های 
فرهنگی تلاش کــرده ایم از هیچ اقدامی 

فروگذاری نکنیم.
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مقدس اســتان خوزستان نیز ضمن 
اشــاره به اینکه به زودی با پشــتیبانی و 
حمایت ســازمان منطقه آزاد اروند یک 
فیلم فاخر بلند ســینمایی ساخته خواهد 
شد، خاطرنشان کرد: در جشنواره امسال 
760 اثــر از ایران و 35 کشــور جهان با 
موضوعات مقاومت، استکبارســتیزی، 
دفاع مقدس و طوفان الاقصی به دبیرخانه 

جشنواره ارسال شده است.
وی بــا اعــلام اینکــه داوری آثار 

ارسالی به جشــنواره رسام، با مشارکت 
امور جشنواره های سازمان صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی ایران خواهد بود افزود: 
امسال استقبال خوبی از سوی فیلمسازان 
داخل و خارج از کشور صورت گرفت و 
امید داریم این جشنواره به جایگاه اصلی 
خود برسد.بنیاد حفظ ارزش ها می تواند 
در کنار سازمان منطقه آزاد اروند اهداف و 
گام های بلندی  را در حوزه های فرهنگی 
بردارد؛ ما باید خودمان را به دنیای کفر که 
هدفش درگیر کردن جوانان در شبکه های 

مجازی است، اثبات کنیم.
انسیه شاه حســینی کارگردان فیلم 
»دســت ناپیدا« نیز در ادامه این نشست، 
اظهار داشــت: رســام باید بزرگ ترین 
جشــنواره خوزستان شود؛ چرا که متعلق 

به این استان و هنرمندانش است.
شاه حسینی تصریح کرد: خوزستان 
در گذشته ثابت کرده که در جنگ، صلح، 
تئاتر، ســینما، ادبیــات و… حرف برای 

گفتن دارد.
این کارگردان ســینما خاطرنشان 
کرد: با توجه به پیشــینه این استان، رسام 
با ابعاد وســیع تر باید به دامن خوزستان 
بازگــردد .کارگاه نقد، بررســی و اکران 

فیلم »دســت ناپیدا« با حضور انسیه شاه 
حسینی، کارگردان و دیگر عوامل این فیلم 
از دیگر برنامه های جانبی جشنواره فیلم 
کوتاه رســام بود که در سینما مهر آبادان 

برگزار شد.
معرفــی برگزیــدگان پنجمیــن 

جشنواره بین المللی فیلم کوتاه »رسام«
 بر اســاس این گــزارش از 760اثر 
ملی و 260 اثر بین المللی ارســال شــده 
به دبیرخانه پنجمین دوره جشنواره فیلم 
کوتاه رســام از 11 اثر برگزیده تجلیل شد 
کــه عبارتنــد از؛ در بخش های نماهنگ 
شــهرام ابراهیمی از اصفهان با اثر »مدال«، 
انیمیشن زید شکر از عراق با اثر» شیرین«، 
فیلــم 180 ثانیه ای محمدصادق رمضانی 
مقدم از خراســان رضوی با اثر »فیلم زو«، 
تله تئاتر شــکرالله بویراتی از آبادان با اثر 
»6 روایت از دفاع مقدس«، مســتند احمد 
احمدپور از لرستان با اثر »مهاجر« و کمیک 
موشن حسن ســرحان با اثر »احرار رغم 
القیود« از بحرین دیپلم افتخار و جایزه نفر 

اول را دریافت کردند.
همچنیــن در بخش هــای ویــژه 
شهید ســلیمانی اثر »نگاه آسمان« سعید 
روحی چــاری از تهران، ویدئو کلیپ اثر 
»از غزه تا یمن« امیرحســین صدرایی از 
ایران، رادیویی – پادکســت اثر »شقایق 
دشت مغان« شیرین اســدی از اردبیل و 
داستانی اثر »آمرلی« ساخته امیر بشیری و 
ســجاد انتظاری از خراسان رضوی دیگر 
هنرمندانی بودند که دیپلم افتخار و جایزه 

نفر اول را به خود اختصاص دادند.
شــایان ذکــر اســت داوران این 
جشنواره عبارت بودند از آقایان؛ حسین 

سماحه، علی اکبر بامشاد و رضا ابوذر.
در پایان این مراســم نیز از پوســتر 
ششــمین جشــنواره فیلم کوتاه »رسام« 

رونمایی شد.

با اعلام معاون فرهنگی، اجتماعی و گردشگری سازمان منطقه آزاد اروند؛

تشکیل دبیرخانه دائمی جشنواره »رسام« در منطقه آزاد اروند
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سرویس خبر-مدیــر بنیاد مسکن 
انقــاب اســامی شهرســتان ماکــو 
گفت:ســهمیه جدید شهرســتان ماکو 
برای ساخت ۶۸۵ واحد مسکونی مقاوم 

روستایی است. نشست مدیر بنیاد مسکن 
انقاب اسامی شهرستان ماکو با مدیران 
شعب بانک ملی و مسکن این شهرستان 
برگزا شــد.این نشســت در خصوص 

پیگیری روند عقــد قرارداد های بانکی 
متقاضیان ساخت مسکن مقاوم روستایی 
از محل سهمیه جدید طرح ویژه بهسازی 
برگزار شــد.مهندس بیصبــری در این 

نشســت گفت: سهمیه جدید شهرستان 
ماکو برای ســاخت ۶۸۵ واحد مسکونی 
مقاوم روســتایی اســت که تاکنون ۵۸۲ 
متقاضــی جهت عقد قرارداد بانکی اخد 

تســهیات به بانک های عامل شهرستان 
معرفی گردیده اند.وی افزود:با توجه به 
مصوبات هیات دولت، میزان تسهیات 
از ۲۰۰ به ۳۵۰ میلیون تومان افزایش یافته 

است که با کارمزد ۵درصد و بازپرداخت 
۲۰ ساله بهترین شرایط تسهیات اجرایی 
شــده تا با کمترین میــزان آورده مردم 

بیشترین ساخت و ساز رخ داده است.

ساخت ۶۸۵ واحد مسکونی در روستا های شهرستان ماکو

حسین گروسی از آمادگی برای تسهیل تردد از گمرک بازرگان خبرداد؛

عزم جدی منطقه آزاد ماکو بر جهش تولید و افزایش صادرات
سرویس خبر- حســین گروسی 
از آمادگی برای تســهیل تردد از گمرک 
بازرگان خبرداد و گفت: منطقه آزاد ماکو 
بر جهش تولید و افزایش صادرات تاکید 
دارد. جهان از گذشته های دور به اهمیت 
مناطق آزاد پی برده و بدلیل درک درست 
از ایــن ظرفیت، امروزه کمتر کشــوری 
یافت می شــود که از ظرفیت مناطق آزاد 
بهره نگرفته باشد. ایران نیز مناطق آزاد را 
به صورت محدود با کیش و قشــم ایجاد 
کرد و به مرور زمان، آن را گسترش داد و 
کار بجایی رسید که از شرق تا غرب و از 
شــمال تا جنوب کشور منطقه آزاد ایجاد 
شــده است. هر منطقه آزاد بنابر موقعیت 
جغرافیایی کــه دارد، با رویکرد خاصی 

تعریف شده و فعالیت می کند.
نقش مدیریت

اگرچه دست مناطق آزاد برای انجام 
فعالیت های فرهنگی، ورزشی، اقتصادی، 
عمرانــی، اجتماعی و حتی سیاســی باز 
است، اما شاهد هستیم که عملکرد مناطق 
آزاد بســیار متفاوت است. واقعیت این 

است که هنوز نتوانسته ایم در حد و اندازه 
ظرفیت ها، از مناطــق آزاد بهره بگیریم، 
زیرا هر منطقه آزاد از موقعیت جغرافیایی، 
آثار باستانی، آداب و رسوم، خرده فرهنگ 
و شرایط خاصی بهره مند است. به همین 
دلیل نمی توان برای تمامی مناطق آزاد یک 

نسخه پیچید.
عملکرد چشمگیر ماکو

با وجــود آنکه هر منطقــه آزاد از 
ظرفیت ویــژه ای برخوردار اســت، اما 
مدیریت دلسوز و توانمند می تواند باعث 
شکوفایی یک منطقه آزاد شود، همانگونه 
که ناکارآمدی و سومدیریت به عملکرد 

ضعیف منجر می شود. 
بــی شــک نــگاه تخصصــی و 
پیگیری های حسین گروسی باعث شده 
منطقه آزاد ماکو بسیار خوش بدرخشد. به 
نوعی که در تمامی عرصه ها از کشاورزی 
تا صنعت و خدمات در ماکو به شکوفایی 
رســیده و جاذبه های گردشگری در کنار 
ایجاد فرصت های جدید باعث تحولات 
گسترده ای در منطقه آزاد ماکو شده است.

تولید و سرمایه گذاری
از آنجا کــه توقع تمامــی فعالان 
اقتصادی از مناطق آزاد، سرمایه گذاری، 
تولید و اشتغالزایی است و مناطق آزاد را 
به سکوی واردات تشبیه می کنند، رویکرد 
جذب ســرمایه و تولید محور با جدیت 
در دســتور کار مناطق آزاد قرار گرفته که 
منطقه ازاد ماکو در این زمینه سرآمد بوده 

است. 
بــرای آنکه بتــوان هماهنگی های 
لازم را بــه عمــل آورد، جلســه کمیته 
افزایش درآمد و کمیسیون جهش تولید و 
صادرات منطقه آزاد ماکو با حضور دست 

اندرکاران برگزار شد. 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو 
در این نشســت گفت: این سازمان آماده 
مشارکت در توسعه و افزایش گیت های 
ورود و خــروج مســافری و خودرویی 
گمرک بازرگان جهت تســهیل در تردد 
ورفع معطلی مسافران از این گمرک است. 
حسین گروســی هدف از جلسه تسهیل 
افزایش درآمد را تولید و افزایش صادرات 

دانســت و گفت: همــکاری خوبی بین 
منطقه آزاد ماکــو و گمرک های بازرگان 

و پلدشت شکل گرفته است.
افزایش درآمد با جهش تولید

وی بــه تشــریح سیاســتگذاری 
صورت گرفته پرداخت و گفت: به دنبال 
این هســتیم که با رفع مشکات و مسائل 
موجود، جهش تولید و افزایش صادرات 
را در منطقه آزاد ماکو تســهیل کنیم که به 
تبــع آن افزایش درآمد منطقه را شــاهد 
باشیم. مدیرعامل منطقه آزاد ماکو با اشاره 
به اینکه عملیات محصور سازی منطقه به 
اتمام رســیده گفت: ساختمان های مورد 
نیــاز گمرک در گیــت ورودی نیز آماده 

واگذاری به گمرک است.
آماده همکاری با گمرک

رییس هیات مدیره منطقه آزاد ماکو 
از آمادگی این سازمان برای مشارکت در 
فاز سه توســعه گمرک از جمله احداث 
ســردر، ســیما و منظر گمرک خبر داد و 
گفت: گمرک بازرگان، گمرک تخصصی 

خودرو های سنگین است. 

اکنــون نیز ایجاد گمرک تخصصی 
خودرو های نیمه ســنگین و ســواری را 
پیگیری می کنیم و هوشمندسازی گمرک 

بازرگان در دستور کار قرار دارد.
تعامل ایران و ترکیه

گروســی از تفاهم رییس جمهور 
ایــران با رییس جمهــور ترکیه خبر داد 
و گفت: بازارچه مشــترک ســاری سو 
می تواند محل خوبی برای عرضه کالای 

همراه مسافر باشد که از خروج مسافران 
و گردشــگران خرید به کشور ترکیه نیز 
جلوگیری می شود. وی از انتخاب منطقه 
آزاد ماکو به عنوان منطقه تخصصی ارتباط 
با کشــور های اکو خبرداد و گفت: ماکو 
محلی برای ارتبــاط تجاری و اقتصادی 
با کشــور های اکو معرفی شده و بزودی 
جاده ای به نام اکو در این منطقه نامگذاری 

می شود.
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A source told ISNA that there would 
be no resolution against Iran nuclear 
activities in upcoming IAEA board of 
governors meeting.

Member states of The International 
Atomic Energy Agency will hold their 
new meeting on 8-4 March in Vienna.

Earlier, U.N. nuclear watchdog said 

on Monday that Iran's stock of %60 
uranium enriched has shrunk.

The IAEA estimated in its quarterly 
report that as of February 10, Iran’s 
total enriched uranium stockpile was 
at 5,525.5 kilograms (about 12,182 
pounds), an increase of 1,038.7 
kilograms (2,289 pounds) since the last 

quarterly report in November 2023.
It also said that according to its 

assessment, Iran has an estimated 121.5 
kilograms (267.8 pounds) of uranium 
enriched up to %60 purity, which 
represents a decrease of 6.8 kilograms 
(14.9 pounds) since the last report in 
November 2023.

A source told ISNA that there would 
be no resolution against Iran nuclear 
activities in upcoming IAEA board of 
governors meeting.

Meanwhile There is a possibility 
that the three European countries 
and the United States will repeat their 
claims against Iran's nuclear program in 
a "non-binding statement" next week.

It seems that European countries 
and the Israel are trying to maintain the 
pressure on Iran in different ways, but 
US administration, which is involved 
in the crisis in Gaza and Ukraine and 
the upcoming presidential elections, 
does not want to escalate the situation 
regarding Iran.

No resolution against Iran on IAEA board of governors

Iran, Russia to exchange electricity 
through Azerbaijan

Iran to use UNIDO’s know-how in 
aquaculture to boost fishery industry

Iranian deputy FM:

 Iran working on de-dollarization 
trade within BRICS

Iran’s Energy Minister, Ali Akbar Mehrabian 
announced that Iran will soon start exchanging 
electricity with Russia through Azerbaijan.

In an interview with ISNA, Mehrabian said, “To 
exchange electricity with Russia, we have pursued two 
routes of the Republic of Azerbaijan and Armenia-
Georgia, and we are in the final stages of negotiations 
and implementation”. “Iran is also seeking to exchange 
electricity with some neighbors without payment,” he 
added. “We will soon start exchanging electricity with 
Russia through Azerbaijan. Connecting to the Russian 
electricity network via Armenia and Georgia is also on 
the agenda,” Mehrabian went on to say.

“On the other hand, we are trying to connect Iran’s 
electricity network to all regional countries. This makes 
the network more stable and provides more electricity 
during different times of the year,” he stated.

Head of Iran’s Fisheries Organization Hossein 
Hosseini says Iran is seeking to utilize the state-of-
the-art technologies provided by the United Nations 
Industrial Development Organization (UNIDO) to 
push the domestic fishery industry forward.

Iran’s Fisheries Organization has already started 
negotiations with the UNIDO to transfer advanced 
technologies in the realm of fishing, Hosseini said, 
according to a report published on Wednesday.

Over %45 of Iran’s fishing has been dedicated to 
tuna, he said, adding that the country, with more than 
a thousand vessels, ranks first in the western Indian 
Ocean. The official further said the move will help 
supply the fishery products at lower costs.

The measure comes as Iran seeks to maximize 
its potential in the fishery industry and diversify its 
related products in the field. The extended Iranian 
coastline, together with a diversified climate suitable 
for various types of aquaculture, makes Iran a large 
producer of fish in the region.

Iranian Deputy Foreign Minister Ali Bagheri Kani 
indicated that Iran, like other BRICS members, will 
work on the de-dollarization of trade and economic 
and financial transactions within the group of major 
emerging economies, noting that some efforts in this 
issue are already underway. "We have planned many 
missions and joint work with other BRICS members 
within the framework of this organization," Bagheri 
Kani told Sputnik. The Iranian diplomat highlighted 
that "one of the most important tasks is the de-
dollarization of trade and economic transactions and 
financial cooperation." "Activities in this field of work 
of BRICS have already started, we hope to strengthen 
and expand these activities in order to achieve this 
goal as soon as possible." BRICS, established in 2009, 
is a group consisting of the world's largest developing 
economies, which currently includes Brazil, Russia, 
India, China and South Africa. In August, the 15th 
top-level BRICS summit in Johannesburg extended 
invitations to Argentina, Egypt, Ethiopia, Iran, the 
United Arab Emirates, and Saudi Arabia to join the 
bloc. Their full membership, except for Argentina, is 
scheduled to take effect on January 2024 ,1.

A couple of days ago, Argentina's President Javier 
Milei formally declined the invitation to join the BRICS, 
as reported by the media.

Iran needs an additional 
300 passenger planes to 
meet the rising domestic 
passenger demand and is 
considering using foreign 
airlines to bridge that gap, 
the head of the Civil Aviation 
Organization (CAO) has said.

“One approach is to use 
foreign airlines while taking 
into account important 
considerations at the macro 
level and, of course, the 
approval of security devices,” 
Mohammad Mohammadi-
Bakhsh said on Sunday.

Given the existing 
shortfall in Iran’s aviation 

fleet, which needs an 
additional 300 passenger 
planes beyond the current 
200, the official said reaching 
out to foreign airlines might 

be a necessary step to meet 
the travel needs of the Iranian 
people.

He added, “To provide 
our country's citizens with 

air transportation services, 
we will utilize all necessary 
platforms to develop both 
domestic and international 
flight networks.”

The CAO chief 
stressed that the plan 
under consideration was 
contingent on the approval 
of the country’s security 
apparatus.

Iran’s civil aviation 
industry is currently under 
sanctions imposed by the 
United States, which bar 
Iranian airlines from buying 
new planes or parts needed 
for aircraft repair.

Pakistan to finalize gas pipeline from Gwadar Port 
to Iran border

Iran mulls using foreign airlines to meet domestic 
aviation demand

Pakistani authorities 
have decided to finalize 
an -81kilometer-long gas 
pipeline from the country's 
Gwadar port city to the 
Iranian border as part of the 
Iran-Pakistan gas pipeline 
project.

According to the 
Nation news website, 
Pakistan decided to kick 
off the work on completing 
the project, which faced 
significant delays, in two 
phases.

Authorities in 
Islamabad will follow up 
a plan to complete the 
-81kilometer portion from 
the Pakistan-Iran border to 
Gwadar, a source said.

Pakistan’s Special 

Investment Facilitation 
Council (SIFC) also ratified 
a plan to implement the 
-81kilometer section as part 
of the total -781kilometer 
pipeline, which will be 
linked to Nawabshah City 
in future stages.

The oil sector of Pakistan 

is expected to receive 
approval from the federal 
cabinet to implement 
the project, for which the 
Ministry of Finance would 
demand a budget from 
the Gas Infrastructure 
Development Cess (GIDC).

Iran had previously 

given Pakistan a -180day 
deadline until September 
2024 to start completion 
of the pipe-laying work. 
Tehran warned Islamabad if 
its authorities do not accept 
the suggestion, Iran will 
move to the Paris-based 
International Arbitration 
for non-execution of the 
project and the Islamic 
Republic will seek an 18$ 
billion penalty by lodging 
a complaint at the Paris-
based institute.

However, Iran also 
proposed that it can provide 
Pakistan with its legal and 
technical expertise in order 
to jointly develop a win-win 
strategy before the end of 
the deadline.
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عبدالملکی دبیر شورایعالی مناطق آزاد:

به دنبال »اقتصاد فرهنگی« در مناطق آزاد هستیم

سرویس خبر- مشاور رییس جمهور 
و دبیر شــورایعالی مناطق و ویژه اقتصادی 
در آئیــن اختتامیه پنجمین جشــنواره بین 
المللی فیلم کوتاه »رســام« در منطقه آزاد 
اروند، گفت: در مناطق آزاد اقتصاد را اصالتا 
برای فرهنگ تعریف می کنیم و همکارانم 
در سازمان های مناطق آزاد مسئولیت دارند 

در حوزه فرهنگ عزم جدی داشته باشند.
به گــزارش خبرنگار مناطــق آزاد؛  
روابط عمومــی و امور بین الملل دبیرخانه 
شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، 

حجت الله عبدالملکــی در آئین اختتامیه 
پنجمین جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه 
»رســام« و در جمع مسئولین و هنرمندان، 
اظهار داشــت: توفیــق داریم در منطقه ای 
کــه مهد ایثار و مقاومت در حرم جمهوری 
اسلامی است این رویداد پرافتخار فرهنگی 
و هنــری را برگزار کنیم؛ در همین راســتا 
از میزبانــی اروند و بنیاد حفظ آثار و نشــر 
ارزش های دفــاع مقدس مراتب تقدیر و 
تشکر خود را اعلام می نمایم. عبدالملکی 
با اشــاره به اینکه جریان حق و دیانت پس 

از انقلاب شکوهمند اسلامی ایران در سال 
1357شکل گرفت، خاطرنشان کرد: در این 
سال ها شیطان بزرگ آمریکا از همه ابزارها 
استفاده کرده که جریان سر برآورده از حق 
را مغلوب کند؛ این جریان از جنگ نظامی 
شــروع شــد و پس از آن تهاجم فرهنگی 
شکل گرفت و وارد جنگ سیاسی شدند و 
سرانجام آخرین ابزار شان جنگ اقتصادی 
را رونمایی کردند و ســنگین ترین جنگ 
اقتصادی در طول تاریخ بشرعلیه یک ملت 
را اجرایی نمودند که در همه موارد شکست 
مفتضحانــه ای خوردند. در نهایت جریان 
اســتکبار وارد جنگ ترکیبی شد که در این 
مســیر نیز خیلی زود شکست خوردند و 
مثل همیشــه جمهوری اسلامی سربلند و 
پیروز میدان گردید. مشاور رییس جمهور 
ضمن تأکید بر اینکه در شــانزدهمین روز 
از ششمین ســال گام دوم انقلاب اسلامی 
جریان برحق انقلاب اســلامی در موضع 

تهاجم علیه تمدن غرب قرار گرفته، اظهار 
داشت: امروز انقلاب اسلامی بعنوان نماینده 
جریان حق در کره زمین در موضع تهاجم 
قــرار گرفته و ارکان تمــدن غرب درحال 
لرزش اســت و در این فضا عنصر هنر مهم 
ترین ابزاری اســت که احتیاج داریم و می 
بایســت به آن مسلح شــویم؛ اصلی ترین 
همیاران ما در این مســیر نیز مردم هستند و 
باید بتوانیــم از طریق زبان هنر با مردم دنیا 
صحبت کنیم چرا که انسان بنده هنر است؛ 
اگــر بتوانیم با زبان هنر صحبت کنیم، همه 
جهان حرف ما را می شــنوند. جریان دفاع 
مقدس، مقاومت که نماد آن شــهید حاج 
قاسم سلیمانی بود و امروز طوفان الاقصی 
ارکان استکبار را دچار چالش اساسی کرده 
اســت. وی با تأکید بــر اینکه محصولات 
هنری کوتاه از اهمیت بســیاری برخوردار 
هســتند، افزود: جریان باطــل پروپاگاندا 
درغرب بــا ایجاد شــلوغ کاری خواهان 

این اســت که صدای حق شــنیده نشود. 
پروپاگانــدا هیچ محتوایی ندارد؛ با هزاران 
رســانه فضا را متشنج و شلوغ می کنند که 
صدای جمهوری اسلامی ایران شنیده نشود 
به همین منظور با تولید محصولات هنری 
کوتــاه می توانیم در این ســر و صداهای 
کاذب، بانگ خود را به جهان برسانیم. دبیر 
شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، هنر 
کوتاه را نیاز اصلی انقلاب اســلامی در این 
جریان تهاجمی که غرب آغاز کرده دانست 
و گفت: اقتصاد مقاومتی الگوی ما در مناطق 
آزاد است؛ سرمایه گذاری، انتقال فناوری، 
تقویــت صــادرات و…از جمله دیدگاه 
های مورد نظر است که اتفاقات خوبی نیز 
در این مســیر رقم خورده و ماحصل آن 4 
برابر شدن تقاضای سرمایه گذاری در این 
مناطق اســت.عبدالملکی با بیان اینکه به 
دنبال اقتصاد فرهنگی در مناطق آزاد هستیم، 
افزود: در مناطق آزاد اقتصاد را اصالتا برای 

فرهنــگ تعریف می کنیم. لذا همکاران در 
ســازمان های مناطق آزاد مسئولیت دارند 
در حوزه فرهنگ عزم جدی داشــته باشند. 
وی، منظور از فرهنگ را فرهنگ اسلامی، 
ایرانی، انقلابی تعریف کرد و ادامه داد: منطقه 
آزاد ارونــد از این جهت یک ویژگی فوق 
العاده دارد و با روی کار آمدن دولت مردمی 
حرکت های خوبی در این منطقه شــکل 
گرفته، مفتخر هستیم در اروند میزان قدوم 
راهیان نور و زائران اباعبدالله الحســین)ع( 
هســتیم که این مهم یک استثنای فرهنگی 
محســوب می شود.مشاور رییس جمهور 
ضمــن تقدیر از مدیریت ســازمان منطقه 
آزاد ارونــد و نیروهــای آن، تصریح کرد: 
امروز کسانی مشغول مدیریت در سازمان 
منطقه آزاد اروند هستند که شیفته ابا عبدالله 
الحسین )ع( و اربعینی هستند؛ آنها خادم و 
پاسدار خون شهدا بوده وکارهای اقتصادی 
هم مبتنی بر اقتصاد مقاومتی انجام می دهند.

ســرویس خبر- آن را مجهزترین و 
پیشرفته ترین بندر اقیانوسی ایران زمین در 
کرانه مکران مــی خوانند؛ اما آنچه گفته و 
تعریف و تمجید می شــود کجا و آنچه در 
واقعیت به چشــم می آید کجا! این دردانه 
بنادر ایران که در ســال 1395 مقامات عالی 
اجرایی ایران، هند و افغانستان را دور یک میز 
جمع کرد و در اندیشه ایجاد کریدور اتصال 
هند از مسیری مطمئن به افغانستان، آسیای 
میانه و قفقاز انداخت و در سال 1396 هند را 
به امضای قرارداد سرمایه گذاری 85 میلیون 
دلاری برای تامین تجهیزات و اعطای خط 
اعتباری 150 میلیون دلاری توســط اگزیم 
بانک کشاند، اکنون با گذشت 7 سال از این 
ماجــرا همچنان از نبود و کمبود تجهیزات 
مناســب مانند جرثقیل هــای دروازه ای 
)گنتری کریــن(، رنج می برد و به نظر می 
رسد پس از بندر شهیدرجایی، امتیاز تبدیل 
شــدن به هاب منطقه را به امارات بخشیده 
و قابلیت اســتراتژیک خود را به پاکستان 
واگذار کرده اســت. البته در این میان، گروه 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران با سرمایه 
گــذاری در حوزه تجهیزات لجســتیکی، 
کوشــیده تا گام هایی در جهت گسترش 
خدمات بندری و ترانزیتی و امکانات تخلیه 
و بارگیری بردارد. از طرف دیگر ســازمان 
بنادر و دریانوردی نیــز از امضای قرارداد 
ایران و هند در اســفندماه برای تجهیز بندر 
چابهار خبر می دهد و به نظر می رسد که هند 
هم به دلیل ناآرامی های دریای سرخ دوباره 
به ایران روی خوش نشــان داده است؛ امید 
که چنان باشد و امکان جبران فرصت های 
سوخته فراهم شود. در بهمن ماه امسال، در 
بازدید خبرنگاران از ظرفیت ها و توانمندی 
های بندر چابهار، هنگامی که نماینده گروه 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران در چابهار 
به تلاش این شرکت برای تبدیل بندر چابهار 
به مرکز ترانشیپ کالاهای کانتینری گروه 
کشتیرانی به سه بندر امام، عسلویه و بوشهر 
و در میان مدت به بندر ترانشــیپی منطقه، 

همچنین راه اندازی و تداوم خطوط مستقیم 
کشــتیرانی به بندر چابهار اشاره کرد؛ آنچه 
از برق خرســندی اعــلام این خبر در نگاه 
او کاســت، کمبود تجهیزات بندری برای 
عملیات ایمن و مــدرن تخلیه و بارگیری 
بود که در طول و عرض اســکله چشــم 
بازدیدکنندگان را متوجه خود می ساخت؛ 
تا جایی کــه این مقام آگاه درباره وضعیت 
تجهیزات فنی این بندر با اشاره به همکاری با 
سازمان بنادر و دریانوردی در همه بخش ها 
از جمله موضوعات فنی و تجهیزات بندری 
از انتظارات گروه کشتیرانی و شرکت های 
دیگــر برای تجهیز هرچه ســریع تر بندر 
چابهار به امکاناتی مانند گنتری کرین سخن 
راند و تاکید کرد که برای اســتقرار گنتری 
کریــن ها و بهره برداری از آنها در اســکله 
های بندر چابهار حتی لحظه ای غفلت جایز 
نیســت چرا که با استقرار آنها، شناورهای 
بزرگ تر قادر به پهلوگیری در بندر و تخلیه 
و بارگیری کالا خواهند شــد و بندر چابهار 
در نهایت به عنوان مکمل بندر شهیدرجایی 
فعالیت خواهد کرد. این سخنان که از زبان 
نماینده گروه کشتیرانی در چابهار شنیده می 
شد، از یک طرف داغ بدقولی ها و کارشکنی 
هــای هندی ها را در چابهار در دل تازه می 
کرد و از طرف دیگر حسرت وادادگی ایران 
را در مقابــل هندی ها و دســت رد زدن به 
ســینه دیگر کشورها از جمله چین را به یاد 
می آورد؛ چرا که وقتی همه تخم مرغ های 
خود را برای توسعه چابهار در سبد هندی ها 
گذاشتیم، برای حفظ آن سبد نه تنها تلاشی 
نکردیم، بلکه بدون عاقبت اندیشی و با پس 
زدن بخــش خصوصی، روز به روز چابهار 
را از توسعه عقب تر نگاه داشتیم و اکنون به 
نقطه ای رسیده ایم که پس از 7 سال و اندی 
همچنان باید برای تجهیز بندر به هر روشی 

متوسل شویم.
جهیزیه عروس بنــادر ایران 

چیست؟
در ســال 1396 زمانی که هندوستان 

به خواســتگاری عروس بنادر ایران آمده 
بود، 85 میلیون دلار برای خرید تجهیزات 
بنــدری، کابین این عروس کرد که در حال 
حاضر، از آن همه فقط 6 دســتگاه جرثقیل 
-آن هم ســاحلی نه دروازه ای- با ظرفیت 
تخلیه و بارگیری 80 تا 140 تن کالا و کانتینر 
در بندر چابهار موجود است که ارزش روز 
آنها حدود 20 میلیون دلار اعلام شده است.

البته در همین زمینه نیز گفته می شــود که 
شــرکت هندی شــرط کرده تا مادامی که 
وارد قرارداد بلندمدت با آنها نشویم، اجازه 
استفاده از تجهیزات وارد شده را نمی دهد؛ 
یعنی تا زمانی که قرارداد 10 ســاله منعقد 
نشــود، ایران امکان بهره برداری از همین 6 
جرثقیل واردشده از سوی شرکت هندی را 
هم نــدارد. اما در حالی که هند برای انعقاد 
قــرارداد بلندمدت با ایران به منظور تجهیز 
چابهــار -که گاهی برای عقب ماندن ایران 
از رقابت با پاکســتان تعمــدی به نظر می 
رســد- ان قلت می آورد و بهانه تراشی می 
کرد و ســر ایرانیان را با آوردن 6 دســتگاه 
جرثقیل ســاحلی گرم نگه داشــته بود؛ در 
حدود 90 کیلومتر آن طرف تر در موقعیتی 
شبیه چابهار، چین به تجهیز و توسعه گوادر 
پاکستان مشغول است و روز به روز بر ارزش 
آفرینی آن می افزاید. البته علاوه بر جرثقیل 
هایی که ذکر آن به میان آمد، بر اساس آنچه 
در بندر چابهار دیده می شــود، 3 دستگاه 
مکنده غلات با ظرفیت 600 تن بر ساعت 
جهت تخلیه و بارگیری غلات وجود دارد 
که ارزش این 3 دســتگاه نیــز حدود 7/5 
میلیون دلار ارزیابی شده است. همچنین 6 
دستگاه ریچ استاکر جهت تخلیه و بارگیری 
کانتینــر به ارزش تقریبی 6 میلیون دلار و 8 
دستگاه امتی استاکر به ارزش 3 میلیون دلار 
در بندر مشغول به فعالیت هستند. 6 دستگاه 
جرثقیل محوطه نیز از دیگر تجهیزات بندر 
چابهار است که با ظرفیت 50 تا 130 تن به 
ارزش تقریبی 6 میلیون دلار در حال خدمت 
رسانی است. کل عملیات تخلیه و بارگیری 
و صفافی کانتینر در بندر چابهار توسط همین 
تجهیــزات انجام می شــود. با این حال، به 
دلیل افزایش ترافیک کانتینر در بندر چابهار 
و ورود کشــتی های کانتینری سایز بزرگ 
ورود و نصب گنتری کرین ها و ترانستینرها 
به عنوان تجهیزات استراتژیک تخلیه کالا 
از کشتی و صفافی کانتینر در محوطه های 
کانتینــری یک ضرورت اســت؛ بنابراین 
جای خالی گنتری کرین ها که به یک بندر 
کانتینــری وجهه عملیاتی می بخشــد، به 

شــدت محسوس است و همچنان در بندر 
شهیدبهشتی چابهار کشتی های کانتینری 
با جرثقیل های ســاحلی تخلیه و بارگیری 
می شود که امکان دید کلی روی بار کشتی 
ندارد و با کوچک ترین ســهل انگاری در 
محاســبات و حرکت موجب می شود که 
کشــتی از حالت تعادل خــارج و واژگون 
شود. اما چرا تاکنون با وجود تاکید مقامات 
ارشد نظام و دولت همچنان چابهار از برنامه 
های توســعه ای عقب مانده است؟ به نظر 
می رسد اشکالی بر هند وارد نیست، هر چه 
هست از قامت ناراست و بی اندام سیاست 
های نادرست داخلی و خارجی حکومت 
ایران و مسئولان دولتی است که پای هر میز 
مذاکــره ای می روند، گرای بی تدبیری می 
دهند. در این میان، عدم توســعه طرح های 
زیربنایی و زیرساختی چابهار در زمان مقرر 
ماننــد تکمیل راه آهن چابهار زاهدان، نبود 
دسترسی جاده ای مناسب، توسعه نیافتگی 
شهری چابهار، بازدهی پایین شبکه حمل 
ونقلی و در نهایت تحریم ها دست به دست 
هم داده اند و موجبات عقب ماندگی چابهار 
را فراهم کرده اند. بنابراین طبیعی است که 
هند نیز با مشــاهده این شــرایط به سمت 
اعــراب و کریدورهای دیگــر تمایل پیدا 
خواهــد کرد و توجه خود را معطوف به راه 
اندازی کریدورهای جایگزین خواهد کرد.

بریدن از اغیار و اتکا به خود
در این شــرایط، گروه کشــتیرانی 
جمهوری اســلامی ایران یکی از شرکت 
هایی اســت که از سال گذشــته، به دلیل 
تکمیل کریدور شــمال – جنــوب، برای 
فعــال کردن بندر چابهــار منتظر هندی ها 
نماند و با همین تجهیزات کار خود را آغاز 
کرد. کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران در 
شهریور ماه ســال 1401 استارت این کار 
را با پذیرش ماموریت توســعه حمل ونقل 
کانتینری در قالب کریدور شمال- جنوب 
کلید زد و اعــلام کرد که این ماموریت در 
زمینه رونق هر چه بیشــتر کریدور شمال-

جنوب با محوریت بندر چابهار، به شرکت 
کشتیرانی والفجر محول شده است. بر این 
اســاس، این شرکت هم سود خود را از این 
ماجرا به دســت مــی آورد و هم عملیات 
ترانشیپی را از این بندر به بنادر هند، منطقه 
خلیج فارس و عمان با استفاده از کشتی های 
فیدری خود راه اندازی می کند. این شرکت 
ترمینال لجستیک خود را با مساحت حدود 
5/5 هکتار در مجاورت اســکله شماره 1 و 
2 بندر شهید بهشتی به بهره برداری رساند 

و همه فعالیت های ترمینال داری و تخلیه و 
بارگیری کانتینر را انجام داد. گروه کشتیرانی 
با راه اندازی خطوط مســتقیم کانتینری به 
بنادر هند و چین، خریداری 150 دســتگاه 
کامیون ملکی برای توسعه حمل ترکیبی در 
ایــن بندر و حمل کالاها از مبدأ یا به مقصد 
 DOOR TO بنــدر چابهار به صــورت
DOOR و کاهش زمــان و هزینه حمل 
کالا در بندر چابهار به فعال شــدن کریدور 
شمال- جنوب کمک کرده است.  نماینده 
گروه کشتیرانی در چابهار تاکید می کند: »راه 
اندازی حمل ونقل جاده ای از / به بندر چابهار 
در حوزه ترانزیت کالا به کشورهای حوزه 
CIS بسیار اهمیت دارد به همین دلیل قصد 
داریم با اضافه شدن 150 دستگاه کامیون در 
مــدت زمان کوتاهی کالا را به بنادر امیرآباد 
و انزلی در دریای خزر برســانیم و از آنجا با 
کشتی های شرکت کشتیرانی دریای خزر 
به کشــور مقصد حمل کنیم به این ترتیب 
کالا از بنادر چین تا بنادر کشورهای حوزه 
CIS طی مدت 22 تا 24 روز به مقصد می 
رسد.«  »همه این کارها انجام شده است اما 
همچنان نبود تجهیزات بندری مانند گنتری 
کرین به دســت اندازی در راه نقش آفرینی 
ترانشــیپی بندر چابهار و سرعت گیری در 
کریدور شمال – جنوب تبدیل شده است که 
ضروری است سازمان بنادر و دریانوردی به 
این موضوع ورود کند و برای تجهیز سریع 
آن گام بردارد.« به گفته ســخنگوی شرکت 
کانتینری کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران، 
 TEU از ابتدای سال جاری، بالغ بر 44 هزار
کانتینر از سوی گروه کشتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران از طریق بندر چابهار صادرات 
و واردات انجام شده است. او درباره دیگر 
فعالیت های کشتیرانی جمهوری اسلامی 
ایــران در بندر چابهــار گفت: »یکی از این 
فعالیت ها، حمل ونقل دریایی محمولات 
ســردخانه ای با بهره گیری از کانتینرهای 
یخچالــی به بنادر هند و بالعکس اســت؛ 
به طوری که از ابتدای ســال تاکنون، 394 
TEU کانتینر یخچالی در حوزه حمل بار 
صادراتی و TEU 121 کانتینر یخچالی در 
حــوزه حمل بار وارداتی، از این بندر حمل 
شــده اســت.« اما به تازگی گویا اتفاقاتی 
در حال وقوع اســت که شاید نویدبخش 
تحرکاتی در چابهار باشــد. گفته می شود 
پیــش از اینکه امنیت کشــتی ها در دریای 
ســرخ به چالش کشیده شود، هندوستان با 
امضای قــرارداد راه اندازی کریدور عرب 
مد در جهت عادی ســازی روابط اسرائیل 

با کشورهای خلیج فارس نقش مهمی ایفا 
می کرد، اما پس از طولانی شــدن ناآرامی 
های دریای سرخ و تهدید امنیت کشتی ها 
در آن، مواضع خود را تعدیل کرده و دوباره 
به ســمت ایران تمایل پیدا کرده اســت. تا 
جایی که در آخرین روزهای دی ماه مهرداد 
بذرپاش، وزیر راه و شهرسازی در دیدار و 
مذاکره با سوبرامانیام جایشنکار، وزیر امور 
خارجه هند ضمن مذاکره درباره اقدامات 
گذشــته برای تجهیز بندر چابهار گفت که 
درباره توسعه این بندر توافق نهایی صورت 
گرفت. این تغییر موضع می تواند احتمال 
امضای قرارداد بلندمدت تجهیز چابهار را 
اندکی تقویت کند، اما با این حال ایران نباید 
بــه امضای صرف این قــرارداد دل خوش 
کنــد که همین یک امضا می تواند فرصت 
های از دســت رفته در چابهار را زنده کند، 
بلکه آنچه صاحبــان کالا را از چابهار دور 
می راند توسعه ناموزون و ناهماهنگ بندر 
نســبت به شبکه جاده ای و ریلی این خطه 
و عــدم اتصال به پس کرانه اســت؛ زیرا نه 
تنها هنوز جاده های دسترســی به این بندر 
مناسب سازی و استاندارد نشده است، بلکه 
اتصال ریلی بندر هم هنوز برقرار نیســت. 
به این ترتیــب، اگر مزیت تکمیل راه آهن 
چابهار- زاهدان بیشتر از بندر چابهار نباشد، 
کمتر از آن نیز نیست. بنابراین اهتمام دولت 
بیش آنچه معطوف دســت به دامان ی هند 
باشــد، باید متوجه تکمیل زیرساخت ها و 
اتصال ریلی و تکمیل شبکه مناسب جاده ای 
باشد. این موضوع به اندازه ای مهم جلوه می 
کند که بسیاری از کارشناسان معتقدند که از 
هنــد آبی برای رونق بندر چابهار گرم نمی 
شود، بلکه اهتمام دولت ایران در ساخت و 
تکمیــل راه آهن چابهار – زاهدان و اتصال 
آن به سرخس و همچنین بهبود شبکه جاده 
ای چابهــار می تواند اندک اندک چابهار را 
به رونق برساند. در نهایت باید گفت که اگر 
دولت ایران اقدامات نامبرده را بدون توجه 
به سرنوشت قرارداد ایران و هند انجام دهد 
و این بندر را تجهیز کند، کورســوی امیدی 
وجود دارد که اقدامات گروه کشتیرانی که 
در سال جاری به تخلیه و بارگیری 44 هزار 
TEU کانتینر منجر شده است، در گام های 
بعدی کانتینرهای بیشتری را به سمت این 
بندر روانه کند و رگه های حیات را در این 
عروس دردانه بنادر ایران به جریان بیندازد. 
در غیر این صورت، باید همچنان دســت 
حسرت به دندان گزید و برای فرصت های 

از دست رفته در چابهار افسوس خورد.

چرا عملکرد بندر چابهار با معیارهای یک بندر اقیانوسی انطباق ندارد؟
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مناطق ویژه اقتصادی14

زیرساخت های ایجاد شده در منطقه ویژه تشریح شد؛

پارسیان فرصتی برای سرمایه گذاران و کارآفرینان

در قالب طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت انجام می شود:

ایجاد ۱۵ هکتار فضای سبز در شهرک ها و نواحی صنعتی منطقه ویژه سمنان

سرویس خبر-  نماینده بندرلنگه در 
مجلس زیرساخت های ایجاد شده در منطقه 
ویژه اقتصادی پارســیان را تشریح کرد و از 
این منطقه به عنوان فرصتی برای ســرمایه 

گذاران و کارآفرینان یاد کرد. 
نماینده بندرلنگه در مجلس شورای 
اسلامی از ظرفیت بسیار بالای منطقه ویژه 
اقتصادی صنایع انرژی بر پارسیان در رونق 
اقتصادی استان هرمزگان و کشور خبر داد 
و گفــت: بیکاران اســتان هرمزگان انتظار 
دارند فرصت های شغلی پارسیان در اختیار 
نیرو های بومی قرار گیــرد. احمد جباری 
از منطقــه ویژه اقتصــادی صنایع انرژی بر 
پارســیان به عنوان ظرفیتی بزرگ یاد کرد 
و گفت: ایــن منطقه اقتصادی در مرکزیت 
سه استان بوشــهر، هرمزگان و فارس قرار 
دارد و هر یک از این اســتان ها انتظار دارند 
از ظرفیت هــای این منطقه ویژه برخوردار 
شــوند. وی با تاکید بــر اینکه منطقه ویژه 
اقتصادی پارسیان به اندازه ای گسترده است 
که هرگز نمی توانیم منکر جایگاه آن در رونق 
اقتصادی اســتان هرمزگان شویم گفت: از 
هنگامی که کلنگ منطقــه ویژه اقتصادی 

پارسیان به زمین شد تا زمانی که راه اندازی 
شــود، زمان زیادی طول کشــید و گمان 
می کردیم این منطقه اقتصــادی فراموش 
شــده، اما یک باره رونــد فعالیت آن قوت 
گرفت و اکنون پیشرفت های چشمگیری 
داشته است. عضو کمیسیون عمران مجلس 
شــورای اسلامی با اشــاره به اینکه منطقه 
اقتصادی پارســیان متعلق به ایمیدرو است 
گفت: خوشــبختانه نگاه امیدرو به منطقه 
ویژه پارســیان مثبت اســت، سرمایه قابل 
توجهی برای ایجاد زیرساخت های منطقه 
اختصاص داده و تحولات گســترده ای در 
آن رقم خورده اســت. وی با تاکید بر اینکه 
ســرمایه گذار نسبت به امنیت سرمایه اش 
حساس است گفت: ســرمایه گذار جایی 
نمی رود که ریســک داشته باشد، به همین 
دلیــل تا زمانی که اقدامات عمرانی و ایجاد 
زیرســاخت ها در منطقه ویــژه اقتصادی 
پارســیان انجام نشده بود، ســرمایه گذار 
رغبتــی برای حضور نداشــت. جباری از 
تنوع فعالیت های اقتصادی در منطقه ویژه 
اقتصادی پارسیان خبر داد و گفت: از صنایع 
پتروشــیمی تا الومینیوم و فولاد در پارسیان 

فعال اســت و شاهد هجوم سرمایه گذاران 
به این منطقه اقتصادی هستیم. وی با اشاره 
به اینکه منطقه ویژه اقتصادی پارســیان در 
زمینه تولید گام های بزرگی برداشته گفت: 
صنایعی که در پارسیان احداث می شود، به 
اندازه ای کلیدی است که بهره برداری از هر 
یک از آن ها به قطع وابستگی، خودکفایی و 
پایان دادن به واردات منجر می شود. نماینده 
بندرلنگه در مجلس شــورای اســلامی با 
تاکید بر اینکه مردم اســتان هرمزگان انتظار 
دارند نفع منطقه ویژه اقتصادی پارسیان در 
وهله اول به مردم بومی اســتان و شهر های 
اطراف برســد گفت: وقتــی مجموعه ای 
بدین بزرگی راه اندازی می شود که گردش 
مالی، اشتغالزایی، رونق اقتصادی، تحولات 
صنعتی و... بسیاری را بدنبال دارد، باید منافع 
آن در وهله اول برای مردم استان هرمزگان 
باشــد.  وی از اســکله های منطقــه ویژه 
اقتصادی پارســیان به عنوان ظرفیتی بزرگ 
برای ترانزیت یاد کرد و گفت: کشــتی های 
بزرگی می توانند در پارســیان پهلو بگیرند 
و کالا هایی که قرار اســت به کشــور وارد 
شــود، از طریق اسکله های پارسیان تخلیه 
و بارگیری می شــوند. جباری با اشــاره به 
اینکه اســتان هرمزگان بدلیل قرار گرفتن 
در تنگه هرمز، از موقعیت جغرافیایی بسیار 
مناســبی برخوردار است گفت: بدلیل قرار 
گرفتن اســتان هرمزگان در جوار آب های 
آزاد، صنایع بســیاری در این اســتان فعال 
شــده و بدلیل قرار گرفتن در منطقه خشک 
و کم آبی، استان هرمزگان می تواند فرصت 
بزرگــی برای صنایع آب بر باشــد. وی با 
اشاره به اینکه فولادسازی ها در حال انتقال 
به اســتان هرمزگان هستند گفت: بخشی 
از منطقــه ویژه اقتصادی پارســیان نیز در 

اختیار فولادســازی ها قرار گرفته اســت. 
عضو کمیســیون عمران مجلس با اشــاره 
به اینکه هر ســرمایه گــذاری که در منطقه 
ویژه اقتصادی پارسیان به فعالیت اقتصادی 
مشغول شود، کمترین هزینه حمل و نقل را 
متحمل می شود گفت: پارسیان اسکله های 
بزرگــی دارد و هر تولیدکننده ای که در این 
منطقه فعال شود، می تواند مواد اولیه مورد 
نیاز، ماشین آلات یا هر کالای وارداتی را از 
اسکله های پارسیان تحویل بگیرد و کالا های 
صادراتی خود را نیز بدون تحمل هزینه های 
حمل، در کوتاه ترین مســیر و سریع ترین 

زمان ممکن بار کشتی ها کند. 
مدیریت منطقه پارسیان تعامل خوبی 
با شرکت های فعال در منطقه دارد و استفاده 
از ظرفیــت بندری نیازی بــه مکاتبات و 
بروکراسی اداری ندارد.جباری منطقه ویژه 
اقتصادی پارســیان را فرصتی مناسب برای 
ســرمایه گذاران دانســت و گفت: تمامی 
افرادی که مایل به فعالیت اقتصادی سودآور 
هستند، بهتر است به پارسیان مراجعه کنند. 
وی از وجــود نیرو هــای بومی توانمند در 
اســتان هرمزگان خبر داد و گفت: سرمایه 
گــذاران هر تخصصی که بخواهند، در بین 
مردم هرمزگان وجود دارد. بنابر این نیازی 
نیســت از اســتان های دیگر نیرو بیاورند. 
عضو کمیســیون عمران مجلس با اشاره به 
آب و هــوای هرمزگان گفت: بهتر اســت 
فعــالان منطقه ویژه اقتصادی پارســیان از 
نیرو های بومی استفاده کنند، زیرا نیرو های 
بومی با شرایط استان هرمزگان آشنا هستند 
و می تواننــد در این آب و هوا کار کنند، در 
حالی که کار بــرای نیرو های غیر بومی در 
منطقه ویژه اقتصادی پارسیان سخت است 
و بی شک بازدهی نیرو های بومی را ندارند.

محمود  یزدان پناه فدائی

سرویس خبر - طرح جامع ساختاری 
ـ راهبردی منطقه آزاد قصرشیرین با حضور 
اساتید منتخب دانشگاه های استان کرمانشاه 
بررســی شــد. تدوین اولیه طــرح جامع 
ســاختاری ـ راهبردی ســازمان منطقه آزاد 
تجاری ـ صنعتی قصرشیرین توسط مشاور 
طرح به اتمام رســیده است که در این راستا 
و بــا توجه به اهمیت و ضرورت نقد و ارائه 
نظرات کارشناسی در خصوص این طرح از 
سوی نخبگان، صاحب نظران و به ویژه اساتید 
دانشگاه، نشســتی در دانشگاه رازی برگزار 
شــد.مدیر اجرایی منطقه آزاد قصرشیرین 
در این نشست که با حضور رئیس دانشگاه 
رازی و جمعی از اســاتید مرتبط و منتخب 
دانشگاه های اســتان کرمانشاه برگزار شد، 
گفــت: از مناطــق آزاد به عنوان ســکوی 
پــردازش صــادرات یاد می شــود و برای 
کمــک به محرومیت زدایی، اشــتغالزایی و 
جذب سرمایه ها و سرمایه گذاران خارجی و 
داخلی حائز اهمیت هستند. نادر نادری ورود 

به بازارهای بین المللی، توســعه صادرات، 
انتقال دانــش فنی و تکنولوژی، تســهیل 
تولیــد و تجارت و حمایــت از کارآفرینان 
و صنایــع داخلی و کاهش هزینه های تولید 
به منظــور ورود به بازارهای رقابتی جهانی 
را از جملــه اهداف مناطــق آزاد در ایران و 
جهان دانســت و افزود: این مناطق معمولاً 
در چهار نقطه استقرار پیدا می کنند، در کنار 
دریاها، در جزایــر، در کنار فرودگاه ها و در 
مرزهای بین کشورها مانند قصر شیرین  در 
استان کرمانشاه. نادری در ادامه با بیان اینکه 

منطقــه آزاد جدید، ظرفیت ایجاد صد هزار 
فرصت شــغلی را در یک دوره میان مدت 
خواهند داشت، گفت: طرح جامع ساختاری 
ـ راهبردی سازمان منطقه آزاد قصرشیرین، 
ظرفیــت اشــتغالزایی و محرومیت زدایی 
بســیاری دارد و می تــوان از آن بــه عنوان 
دروازه تحول و توســعه استان کرمانشاه نام 
برد.مشــاور شرکت طرح و برنامه پارس نیز 
در این نشست به تشریح طرح جامع منطقه 
آزاد قصرشیرین و ابعاد، اهداف و جزییات آن 
پرداخت و گفت: قرارداد این طرح یکســاله 

بوده که خوشــبختانه در موعد مقرر تدوین 
اولیه طرح به اتمام رســیده و لازم است در 
معرض نقد صاحبنظران قرار گیرد تا پس از 
آن، مراحل تأیید طرح در مراجع ذی صلاح 
طی شــود. در ادامه این نشســت استادان و 
صاحب نظران دانشگاه های استان کرمانشاه 
به بررســی این طــرح و ارائه نقطه نظرات، 
دیدگاه های کارشناســی و نقد آن پرداختند.  
رئیس دانشگاه رازی هم با قدردانی از حضور 
اســتادان و صاحب نظران دانشــگاه در این 
نشست، خواستار تداوم این جلسه با هدف 
بررسی دقیق تر این طرح و بهره مندی هرچه 
بیشتر از تجربیات، تخصص و دیدگاه های 
استادان دانشــگاه شد.محمدنبی احمدی با 
بیان اینکه رســالت دانشگاه های نسل سوم 
و چهارم ایفای نقش مســئولیت اجتماعی 
و اثرگذاری جدی در جامعه اســت، تأکید 
کرد: همه ظرفیت های دانشگاه برای کمک 
به توسعه و پیشرفت استان به ویژه در راستای 
طرح جامع ســاختاری  ـ راهبردی سازمان 
منطقه آزاد تجاری ـ صنعتی قصرشیرین به 

کار گرفته خواهد شد.

سرویس خبر - مدیرعامل شرکت  شهرک های صنعتی استان  سمنان از ایجاد و توسعه 
فضای ســبز به مســاحت حدود ۱۵ هکتار در شهرک ها و نواحی صنعتی و نیز منطقه ویژه 
اقتصادی در سال جاری خبر داد. محمدرضا باقری مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
اســتان ســمنان با اعلام این خبر اظهار کرد: ۷.۵ هکتار در منطقه ویژه اقتصادی سمنان، دو 
هکتار شهرک صنعتی دامغان، یک هکتار در شهرک صنعتی شاهرود، یک هکتار در شهرک 
صنعتی گرمســار، ۳.۵ هکتار در سایر شهرک ها و نواحی صنعتی استان فضای سبز در سال 
جاری ایجاد می شود. ۱۰ درصد توسعه فضای سبز و کاشت نهال در اکثر شهرک ها و نواحی 
صنعتی استان سمنان رعایت شده و حتی در برخی از شهرک ها از میزان استاندارد نیز فراتر 
رفته اســت. مســاحت کل فضای سبز شهرک ها و نواحی صنعتی تحت پوشش۵۷۱ هکتار 

است. بیش از یک میلیون اصله درخت و درختچه و نیز حدود ۷۴ هزار مترمربع از اراضی 
شهرک ها و نواحی صنعتی و منطقه ویژه اقتصادی سمنان گل کاری و چمن کاری است. باقری 
یادآور شــد: در راســتای مصرف بهینه منابع آبی مناطق تحت پوشش شرکت شهرک های 
صنعتی استان سمنان، ۴۵۴ کیلومتر شبکه آبیاری قطره ای اجرا شد. حدود پنج هزار و ۷۰۰ 
مترمکعیب در شبانه روز پساب در فضای سبز از محل استحصال از تصفیه خانه های فاصلاب 
شــهرک های صنعتی استان مصرف می شود. آیین طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت 
با حضور حمیدی معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار ســمنان و جعفر مرادی حقیقی 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان در ساختمان کسب و کار شهرک صنعتی و کاشت 

نهال در منطقه ویژه اقتصادی سمنان برگزار شد.

طرح جامع ساختاری ـ راهبردی منطقه آزاد قصرشیرین بررسی شد گزیده

مدیر ایمنی سازمان بنادر و دریانوردی اعلام کرد:
ساختار HSE شرکت های خصوصی بندری 

ارتقا می یابدَ

پیشرفت ۷۰ درصدی طرح ساخت دیوار 
حفاظتی در بندر امام خمینی

سرویس خبر-مدیر ایمنی، بهداشت و 
محیط زیست سازمان بنادر و دریانوردی با 
اعلام » الزام کسب حداقل 6۵ درصد امتیاز از 
استاندارد های HSE توسط تمامی شرکت 
های خصوصی فعال در بنادر تجاری کشور« 
تاکید کرد: بر اساس قوانین ملی و مصوبات 
داخلی ســازمان بنادر و دریانوردی، شرکت 
هــای خصوصی فعال در بنادر باید علاوه بر 
برخورداری از ساختاری مشخص در حوزه 
HSE و پدافند غیر عامل ، لازم اســت کلیه 
الزمات و اســتانداردهای مربوطه را رعایت کنند. عبدالله جعفری در تشــریح 
هدف گذاری مدیریت HSE ســازمان بنادر و دریانوردی در سال ۱۴۰۳ اظهار 
کرد: در راستای سیاست های کلان سازمان بنادر در جهت دستیابی به بنادر ایمن 
 ،HSE تر و اجرایی ســازی بند 8 از  منشور راهبردی اهداف و اقدامات حوزه
افزون بر ایجاد و تقویت ساختار HSE در تمامی شرکت های خصوصی بنادر، 
اهداف مهم دیگری چون » شناســایی دقیق تمامی شرکت های فعال در بنادر« 
و » تشکیل شناسنامه HSE برای شرکت های خصوصی« انجام شده و تکمیل 

این طرح در سال آینده در دست پیگیری است.
الزام رعایت حداقل اســتانداردهای  HSEتوسط تمامی شرکت 

های خصوصی
مدیر ایمنی، بهداشت و محیط زیست سازمان بنادر و دریانوردی ارتقای 
ساختار HSE شرکتهای خصوصی را از دیگر هدفگذاری های این مدیریت در 
سال آینده عنوان کرد و گفت: داشتن برنامه راهبردی در حوزه ایمنی، بهداشت 
و محیط زیســت و پدافند غیر عامل مطابق قوانین و دستورالعمل های سازمان 
بنادر و نیز رعایت حداقل استانداردهای اعلام شده، توسط تمامی شرکت های 
خصوصی فعال در بنادر الزامی اســت و این موضوع شــامل پیمانکاران ثانویه 
شرکتهای اصلی طرف قرارداد با بنادر نیز می شود. جعفری با اعلام »انجام ممیزی 
و پایش جدی آخرین وضعیت عملکرد و شاخص های HSE تمامی شرکت 
های خصوصی« تاکید کرد: در این راســتا، تمامی شرکتهای خصوصی فعال در 
بنادر باید نسبت به تشکیل و تکمیل پرونده HSE   اقدام کرده و آخرین وضعیت 
شاخص های HSE خود را منطبق با چک لیست استاندارد ابلاغی که مشتمل 
بر  ۵۳ پارامتر است، به ادارت و مراکز HSE  بنادر خوداظهاری و اعلام کنند.

به گفته جعفری، ممیزی مذکور در شرکت های با جمعیت کمتر از 2۵ نفر 
نیز باید با مســئولیت مدیر شرکت و یا توسط کارشناس دارای صلاحیت های 

تخصصی تعیین شده در آن شرکت انجام پذیرد.
تداوم همکاری با شرکت های خصوصی منوط به کسب حداق 

HSE 65 امتیاز از شاخص های
وی »اخذ گواهینامه صلاحیت تخصصی از ســوی تمامی کارشناســان 
HSE و پدافند غیر عامل شــاغل در شــرکت های خصوصی« را یکی دیگر از 
اهداف مدیریت HSE  سازمان بنادر برشمرد و تاکید کرد: در راستای سیاست 
گذاری های برنامه ریزی شــده ، به منظور دســتیابی شــرکت های خصوصی 
فعال در بنادر کشــور به حداقل الزامات و اســتانداردهای حوزه HSE ، کسب 
و حصول حداقل 6۵ امتیاز از ۱۰۰ امتیاز شاخص های تعیین شده برای تمامی 
شــرکتهای طرف قرارداد ســازمان ضروری است. جعفری تصریح کرد: قطعا 
در خصوص نحوه و تداوم همکاری با شــرکتهایی که طی ســال آینده موفق به 
کسب امتیاز لازم نشوند، ملاحضات جدی مورد نظر قرار خواهد گرفت. مدیر 
ایمنی، بهداشت و محیط زیست سازمان بنادر و دریانوردی ابراز امیدواری کرد 
با مشــارکت و مساعی تمامی آحاد ذیربط در بنادر، شاهد شرکتهای خصوصی 
استاندارد و بنادری ایمن تر از گذشته باشیم تا خانم ها و آقایان شاغل در بنادر، 
پس از انجام کارهای روزانه، به صورت ایمن، در پایان ساعات کاری به سلامت 

به خانه های خود بازگردند.

سرویس خبر- معاون مهندسی و عمران اداره کل بنادر و دریانوردی خوزستان 
گفت: طرح ساخت دیوار حفاظت پیرامونی منطقه ویژه اقتصادی بندر امام خمینی 
۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. صدراله بهرامی گفت: باهدف تأمین امنیت کالا و 
تجهیزات، ساخت دیوار حفاظت پیرامونی مجتمع بندری امام خمینی و بنادر تابعه در 
دستور کار قرار گرفت. وی افزود: این طرح عمرانی از حدود یکهزار و ۴۰۰ میلیارد 
ریال محل اعتبار های سازمان بنادر و دریانوردی با هدف تأمین امنیت بار و تجهیزات 
بنادر در حال تکمیل اســت و هم اکنون ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.  بهرامی 
ادامه داد: بهبود استحکام دیوار های پیرامونی محدوده طرح، ایجاد حریم مناسب و 
ممانعت از ورود افراد متفرقه، زیبایی ظاهری دیوار ها متناسب با موقعیت و افزایش 
امنیت کالا ها و تجهیزات از جمله این ویژگی ها اســت.  معاون مهندسی و عمران 
اداره کل بنادر و دریانوردی خوزســتان اضافه کرد: در صورت اتمام و بهره برداری 
از طرح دیوار حفاظتی بنادر امام خمینی، شــادگان و سجافی ضمن ارتقای تکریم 
ذینفعان و حفظ اموال صاحبان کالا، شــاهد افزایش بیش از پیش صیانت از حریم 

بنادر و سرمایه های ملی موجود در آن خواهیم بود.
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15 مناطق ویژه اقتصادی

فریـده پناه

مدیر بنادر و در یانوردی غرب هرمزگان خبر داد:

مجموع صادرات نفتی و غیرنفتی هرمزگان سه میلیون و ۱۱۰ هزار تن

مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر خبر داد؛

ارائه تخفیف های ویژه برای ترخیص کالا از بوشهر

۶۰ غرفه فرهنگی، هنری، ورزشی و اجتماعی در بندربوشهر برپا شد

ســرویس خبر- مدیر بنــادر و در 
یانوردی غرب هرمزگان گفت: از مجموع 
صادرات نفتی و غیرنفتی انجام شــده سه 
میلیون و ۱۱۰ هــزار و ۴۱۵ تن با افزایش 
هفت درصدی مربوط به صادرات غیرنفتی 
و ســه میلیون و ۱۹۱ هــزار و ۸۰۳ تن به 

صادرات نفتی اختصاص دارد.

مرتضی سالاری با اشاره به جهش ۲۴ 
درصدی تخلیه و بارگیری کانتینر یخچالی 
اظهار کرد: در سال جاری، ۱۴۶ هزار و ۸۲۷ 
TEU کانتینر یخچالی با تناژ یک میلیون و 
۶۲۰ هزار و ۶۶۴ تن در بنادر غرب اســتان 

هرمزگان تخلیه و بارگیری شد.
وی حجم صادرات کانتینر یخچالی 

از طریق بنادر غرب استان در این بازه زمانی 
را ۷۳ هــزار و TEU۴۱۳ اعــام کرد که 
نســبت به میزان صادرات کانتینر یخچالی 
۱۱ ماهه ســال گذشته ۱۲ درصد افزایش 

داشته است.
مدیــر بنــادر و دریانــوردی غرب 
هرمزگان، میــزان صادرات کالاهای نفتی 
و غیرنفتی شامل میوه و تره بار، خشکبار، 
مواد معدنی و مصالح ســاختمانی در این 
بنادر را شــش میلیون و ۳۰۲ هزار و ۲۱۸ 

تن اعام کرد.
به گفته سالاری، از مجموع صادرات 
نفتی و غیرنفتی انجام شــده سه میلیون و 
۱۱۰ هــزار و ۴۱۵ تــن بــا افزایش هفت 
درصدی مربوط به صادرات غیرنفتی و سه 
میلیون و ۱۹۱ هزار و ۸۰۳ تن به صادرات 

نفتی اختصاص دارد.
وی ادامــه داد: همچنین از مجموع 
عملیات انجام شــده، چهار میلیون و ۱۲۹ 

هزار و۹۲۱ تن فــرآورده نفتی و غیرنفتی 
به صــورت رویه کابوتــاژ )حمل و نقل 
ســاحلی( در بنادر غرب استان هرمزگان 

جابه جا شد.
مدیــر بنــادر و دریانــوردی غرب 
هرمــزگان در ادامه از افزایش ۲۵ درصدی 
ترانزیــت نفتــی و غیرنفتــی و همچنین 
ترانزیــت حجمــی افزون بــر ۱۶۶ هزار 

دستگاه خودرو در بندرلنگه خبر داد.
ســالاری گفت: در این دوره زمانی 
حجم ترانزیــت کالاهای نفتی و غیرنفتی 
کــه عمده آن محموله خودرو بوده به ۳۸۹ 
هزارو ۹۳۰ تن رسید که نشانگر افزایش ۲۵ 

درصدی است.
وی خاطرنشــان کرد: در این مدت 
بیــش از ۱۶۶ هــزار و ۴۷۶ خودرو با ۱۵ 
درصــد افزایــش از طریــق بندرلنگه به 
کشورهای آسیای میانه، عراق و افغانستان 

ترانزیت شد.

حركات آكروباتیك هواپیماهای سبك، پرش چتربازان از هواپیما و 
سقوط آزاد در فرودگاه بین المللی پیام؛ 16تا19اسفندماه

گزیده

سرویس خبر- نخستین نشست تخصصی نگهداری و تعمیرات در صنایع 
پتروشیمی با حضور مدیران شرکت ملی صنایع پتروشیمی و مدیران اداره تعمیرات 
پتروشیمی های منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس )عسلویه( در مجتمع پتروپالایش 
کنگان برگزار شد. نخستین نشست مدیران نگهداری و تعمیرات پتروشیمی های 
پــارس جنوبی به میزبانی پتروپالایش کنگان برگزار شــد که مدیران نگهداری و 
تعمیرات در این نشســت به تبادل نظر، تجارب، چالش ها و راهکارهای لازم برای 
پیشــبرد اهداف شرکت های پتروشیمی پرداختند. در این نشست برخی تجربیات 
شــاخص مجتمع پتروپالایش کنگان و آشنایی با الگوی تعالی بخش ۱۰ ستاره در 
حوزه نفت و توانمندی شــرکت ســازنده توربوکمپرسور نفت در زمینه خدمات 
مورد نیاز صنعت پتروشیمی و دستاوردهای به دست آمده در حوزه تعمیرات دیگر 
مجتمع های منطقه ویژه پارس جنوبی بحث و بررســی شــد. شرکت پتروپالایش 
کنــگان با به کارگیری فناوری های روز دنیا، اهداف خود را بر ارزش هایی همچون 
توکل، تفکر و تاش استوار کرده است تا بتواند با همت، کار بیشتر و انتقال تجارب 
ارزنده از افراد مجرب به جوان ترها و به کارگیری ذهن های خاق و نوآور استفاده 
کند. مدیران اداره تعمیرات شرکت های پتروشیمی هم در این نشست از مشکل ها، 
موانــع و راهکارهای کاهش خرابی های تجهیزات دوار و جلوگیری از هدر رفت 

منابع مالی و انسانی اشاره کردند.

سرویس خبر-۸۰ کانتینر کالاهای رسوبی بندر شهید رجایی واقع در هرمزگان، 
به همت اداره کل اموال تملیکی استان کرمان در سیرجان تعیین تکلیف شد.

نخستین پرسشی که مطرح می شد این بود که این کالاها در یک بندر ساحلی 
در اســتان کرمان چکار می کردند، که مسئولان استان توضیح دادند به دنبال تاکید 
معاون اول رییس جمهور مبنی بر ضرورت ســاماندهی فوری کالاهای رسوبی، با 

استفاده از ظرفیت استان های همجوار این مهم زودتر به نتیجه برسد.
و مشخص شد در همکاری اداره کل اموال تملیکی استان کرمان و با همراهی 
منطقه ویژه اقتصادی در سیرجان، تعیین تکلیف این اموال با سرعت در دستور کار 
قرار گرفته و به سرانجام نیز رسیده است. درواقع بعد از گذشت چندماه از اولتیماتوم 
معاون اول رییس جمهور برای تعیین تکلیف کالاهای رسوب شده در بندر شهید 
رجایی بندرعباس، مدیرکل اموال تملیکی استان کرمان در مصاحبه با خبرنگار ایرنا 
از جزییات واگذاری بخشی از این کانتینرها به منطقه ویژه اقتصادی سیرجان گفت و 
آن را تشریح کرد. محمد مخبر معاون اول رییس جمهور در پی گزارش هایی درباره 
ایستایی بیش از ۲۵ هزار کانتینر حاوی کالاهای وارداتی مختلف در گمرکات شهید 
رجایی و شهید باهنر بندرعباس در سفری چند ساعته به این شهر، ضمن حضور در 
اسکله بندر شهید رجایی و بخش های مختلف گمرکات این بندرگاه، گزارش های 
واصله را از نزدیک بررسی و دستور تعیین تکلیف این کانتینرها را داده بود. در همان 
سفر بود که مخبر وضعیت انبارهای اموال تملیکی و سرعت بخشی به تعیین تکلیف 
اموال متروکه را نیازمند توجه ویژه دانست و در تماس تلفنی با رییس سازمان اموال 
تملیکی از وی خواست با هماهنگی مدیران مربوطه هرچه زودتر مشکات موجود 
احصا و برای رفع موانع موجود در این زمینه پیشنهادها و برنامه لازم ارائه شود. بعد 
از پیگیری های معاون اول، اســتان های همجوار با هرمزگان هم در راستای تعیین 
تکلیف اموال دپو شــده در بندر شــهید رجایی وارد میدان شدند و کرمان توانست 
در این زمینه موفق عمل کند. مدیرکل اموال تملیکی استان کرمان با اشاره به بازدید 
معاون اول رییس جمهور از بندر شهید رجایی)بندرعباس( و دپو شدن کالاها در این 
بندر، گفت: با توجه به زیر ساخت های دیار کریمان به ویژه در منطقه ویژه اقتصادی 
ســیرجان، اقدامات موثری را مرتبط با کالاهای دپو شده در این بندر شهید رجایی 
انجام دادیم که به خوبی به ســرانجام رسید. عباس سام نژاد ادامه داد: به منظور ارائه 
خدمات به دولت و مردم تقاضا کردیم تعداد یکهزار کانتینر )موارد دپو شده در بندر 
شهید رجایی بندرعباس( برای تعیین تکلیف به استان کرمان واگذار شود و گفتیم 
که ظرفیت این مهم در استان وجود دارد. وی تاکید کرد: با تاش های شبانه روزی 
همکاران و سایر دولتمردان در دیگر سازمان ها ۸۰ کانتینر به منطقه ویژه اقتصادی 
سیرجان آورده و ساماندهی انجام شد. مدیرکل اموال تملیکی استان کرمان با اشاره 
به اینکه اموال این ۸۰ کانتینر طی سه مرحله در حال مزایده است گفت: در مزایده 

تا ۱۲ اسفندماه ادامه دارد و تمامی اموال این ۸۰ کانتینر تعیین تکلیف خواهد شد.

ســرویس خبر-حمیدرضا محمدحسینی تختی افزود: از ابتدای سال جاری 
تاکنون چهار میلیون و ۹۶ هزار و ۶۴۳ نفر مسافر از طریق این بنادر جابه جا شده اند.از 
این مجموع، ۲ میلیون و ۸۸۱ هزار و ۱۶۵ مسافر از طریق بندر شهید حقانی به جزایر 
قشم،هرمز و بالعکس تردد داشته، که این میزان نسبت به مدت مشابه سال گذشته در 
همین مدت ۱۱ درصد افزایش به ثبت رســیده است.مدیر بنادر و دریانوردی شهید 
باهنر و شرق هرمزگان گفت: در جزیره هرمز نیز یک میلیون و ۱۹۷ هزار و ۸۱۳ مسافر 
با افزایش ۳۳ درصدی جابه جا شده که در زمینه رفت و آمد شناورها این با افزایش 
۲۸ درصدی همراه بوده است. محمدحسنی تختی، میزان جابه جایی مسافر در مسیر 
بین المللی بندر شهید باهنر به بندر شارجه را ۲۹ درصد اعام کرد و گفت: ۱۷ هزار و 
۶۶۵ مسافر  با افزایش ۹ درصدی تردد شناور از طریق این بندر رفت و آمد داشته اند.

ســرویس خبر- مدیرکل بنــادر و 
دریانوردی اســتان بوشهر گفت: با رویکرد 
این ســازمان چنانچه کالاهــا در کمتر از ۳۰ 
روز ترخیص و از بندر خارج شــود مشمول 
تخفیــف بســیار خوبی می شــود که برای 
برخورداری تجار و بــازرگان از این مزیت 
برگزاری نشست هم اندیشی با دستگاه های 

مرتبط در حال برگزاری است.
مدیرکل بنــادر و دریانوردی اســتان 
بوشــهر در نشســت هم اندیشــی تجار و 
بازرگانان استان با حضور شماری از مدیران 
اقتصادی از جمله ناظر گمرکات و مدیرکل 
گمرک بوشــهر و رئیس اتاق بازرگانی بندر 
بوشــهر اظهار کرد: در موضوع تســریع در 
روند ترخیص کالاها بخشــی از آن از اختیار 
تجار و بازرگان خارج است که در این زمینه 
پیگیری های بســیار خوبی انجام گرفته تا از 

تمام ظرفیت های موجود برای کاهش زمان 
ترخیص کالاها استفاده کرد.

وی بیــان کرد: میانگین زمان ترخیص 
کالا ۴۵ تا ۵۵ روز است که شاید عمده دلیل آن 
تعدد دستگاه های متولی در فرایند ترخیص 
است که در نشست های هماهنگی با دستگاه 
های ذیربط به دنبال ساماندهی مناسب در این 
زمینه هســتیم. محمد شکیبی نسب تصریح 
کرد: مقرر شــد اتاق بازرگانی بندر بوشــهر 
همچون گذشــته در تداوم رویکرد تعاملی 
و ســازنده خود، مســائل و مشکات تجار 
و بازرگانــان را احصا و بــه اداره کل بنادر و 
دریانوردی اســتان ارائه کند. مدیرکل بنادر و 
دریانوردی استان بوشهر ادامه داد: ۲۰ درصد 
تخفیف ســود بازرگانی بندر بوشهر نیز در 
مقطعی رونق قابل توجهی در بندر بوشــهر 
ایجــاد کرده بــود که باید با مشــارکت بین 

دستگاهی برای اعمال مجدد این تخفیف به 
شکل جامع و کامل تاش شود.

وی ادامــه داد: در حــوزه توســعه 
زیرســاخت های بندری در جنوب اســتان 
بوشــهر و رونــق صــادرات و ترانزیت به 
کشــورهای حوزه خلیج فارس، یک پست 
اســکله رمپ در بندر دیر آماده بهره برداری 
شده و احداث چهار پست دیگر نیز با جدیت 
در دست اقدام است. شکیبی نسب افزود: برای 
لایروبی حوضچه بندر دیر نیز پیگیری های 
لازم برای تحقق ایــن مهم به عنوان یکی از 
مطالبات تجار و بازرگانان در جنوب استان در 
حال انجام است. مدیرکل بنادر و دریانوردی 
استان بوشــهر اظهار کرد: در مجتمع بندری 
نگین نیز ۵۰ درصد جاده دسترســی آن آماده 
بهره برداری شــده و ۸۵ درصد از قطعات پل 
فلزی این مسیر نیز ساخته شده که تا پیش از 

پایان سال فرایند نصب این قطعات آغاز می 
شود. شکیبی نسب گفت: طرح برق رسانی به 
این مجتمع بندری نگین نیز در مرحله مطالعه 
و آماده سازی اسناد مناقصه است تا با انتخاب 
پیمانکار، این طرح در ســال آینده عملیاتی 
شود. وی عنوان کرد: با صدور مجوز زیست 
محیطی بندر نگین آن هم پس از گذشت ۱۱ 
سال، آینده روشــنی برای این مجتمع پیش 
بینی شده است. مدیرکل بنادر و دریانوردی 
استان بوشهر افزود: برای ایام نوروز پیش رو 
نیز پایانه بین المللی مسافربری شهید حقگو 
با اســتانداردهای روز بیــن المللی در طرح 
گردشگری دریایی نوروز مورد استفاده قرار 
خواهد گرفت. وی یادآور شــد: در مجموع 
در ارتباط با تمامی مطالبات و مســائل مورد 
درخواست تجار و بازرگانان در کارگروه های 

تخصصی مورد بررسی قرار می گیرد.

سرویس خبر- رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری بندر بوشهر گفت: 
۶۰ غرفه فرهنگی، هنری، ورزشی و اجتماعی در میدان شهید رئیس علی دلواری بوشهر برپا 
شد. امیر حسین احمد پور در جمع خبرنگاران در حاشیه این آئین اظهار داشت: این برنامه به 

مناسبت نکوداشت هفته بوشهر برگزار شده است که با استقبال مردم روبرو شد.
رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری بندر بوشهر تصریح کرد: غرفه ها 
در حوزه های مختلف فرهنگی، صنایع دستی و ورزشی برای بازدید عموم مردم در کنار ساحل 
خلیج فارس دایر است. احمد پور اضافه کرد: در کنار این غرفه ها فوتبال دستی و سرگرمی های 

ورزشی دیگر برای استفاده خانواده ها تدارک دیده شده است.رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشی شهرداری بندر بوشهر گفت: هر شب یکی از هیأت های ورزشی در این مکان مستقر 
می شود و مسابقاتی را برگزار می کند. وی خاطرنشان کرد: برخی از غرفه ها را نیز در اختیار زنان 
بی سرپرست و بدسرپرست قرار داده ایم.در این آئین شهردار بوشهر، رئیس کمیسیون فرهنگی 
و هنری شــورای شهر، رئیس ســازمان فرهنگی، هنری، ورزشی و اجتماعی شهرداری بندر 
بوشهر و دیگر مسؤولان ضمن بازدید از غرفه ها و گفت وگو با غرفه داران به درخواست های 

آنان رسیدگی کردند.

نخستین نشست مدیران نگهداری و تعمیرات 
پتروشیمی های پارس جنوبی برگزار شد

گام بلند دولت برای کالاهای رسوبی بنادر؛
۸۰ کانتینر هرمزگان چطور در کرمان 

ساماندهی شد؟

افزایش 33 درصدی مسافرت های دریایی 
در جزیره هرمز

سرویس خبر- رییس کمیته تبلیغات 
و اطاع رســانی نخستین نمایشگاه صنعت 
هوایــی پیام اعام کــرد؛ تاکنون ۵ هزار نفر 
از مــردم و عاقمنــدان صنعت هوانوردی 
با مراجعه به ســایت نمایشــگاه به آدرس 
  https://payamairshow.com
ثبت نام خود را بــرای بازدید از این رویداد 

ملی قطعی کردند.
به گزارش خبرنگار مناطق آزاد به نقل 
از  روابط عمومــی منطقه ویژه اقتصادی و 
فرودگاه بین المللی پیام، سیدمهدی جعفری 
بــا بیان اینکه حضور بازدید کنندگان در این 
نمایشــگاه فقط از طریق ثبت نام در سایت 
نمایشــگاه صنعت هوایی پیــام امکانپذیر 
اســت، تصریح کرد: با هــدف برنامه ریزی 

بهتــر، عاقمندان صنعت هوایی، باید پیش 
از حضوردر سایت نمایشگاه ثبت نام نمایند.

وی با اشــاره به اینکه هم اکنون امکان 
ثبت نام در سایت نمایشگاه برای بازدید عموم 

فراهم است، تاکید کرد: حضور عاقمندان در 
نمایشگاه صنعت هوایی پیام با ثبت کدملی، 
شــماره تماس در سایت نمایشگاه و پس از 
دریافت پیامک امکانپذیراست. جعفری ادامه 

داد: پــس از دریافت پیامک تائیدیه ثبت نام، 
بازدیدکنندگان در ایام برگزاری نمایشــگاه 
می تواننــد با مراجعه به مکان های پیش بینی 
شده، نســبت به دریافت کارت ورود اقدام 
نماینــد. مدیرروابط عمومــی منطقه ویژه 
اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام در ادامه با 
بیان اینکه با توجه به استقبال صورت گرفته، 
پیش بینی می شــود که حداقل ۲۰ هزار نفر 
بــرای بازدید از نمایشــگاه صنعت هوایی 
پیــام ثبت نام کنند، تاکید کــرد: عاقمندان 
بــرای  بازدید از این نمایشــگاه می توانند 
 برای نام نویســی به ســایت نمایشــگاه به 
 https://payamairshow.com نشانی
مراجعه کنند. نخســتین نمایشگاه صنعت 
هوایــی پیام از ۱۶ تا ۱۹ اســفند ۱۴۰۲ و از 
ساعت ۱۰ الی ۱۸ در فرودگاه بین المللی پیام 

برگزار خواهد شد.
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سرویس خبر- مدیر حمل و نقل 
عمومی کیش با هدف نظارت بیشــتر بر 
خدمــات ناوگان حمــل و نقل عمومی 
طــرح بازدیــد دوره ای از وضعیــت 
خودروهای ناوگان حمل و نقل عمومی 

کیش را اجرا کرد. 
 بــه گــزارش  خبرنــگار مناطق 
آزاد بــه نقل از روابط عمومی شــرکت 
عمران، آب و خدمات  کیش ، در آستانه 
فرارســیدن ســال نو و آغاز سفرهای 
نــوروزی و حضور شمارگســترده ای 

از هموطنــان در جزیره کیش مدیریت 
حمل و نقل عمومی این شرکت با هدف 
نظارت گسترده بر روند ارائه خدمات به 
ساکنان و گردشگران طرح بازدید دوره 
ای از خودروهــای ناوگان حمل و نقل 

شهری را آغاز کرده است. 
بر اســاس این گــزارش در این 
بازدیــد ها که تا نیمه اول اســفند ادامه 
دارد تمامی خودروهای ناوگان حمل و 
نقل عمومی کیش از جمله تاکسی های 
بی ســیم  و تاکســی خطی طبق برنامه 

زمانبندی اعلام شــده از سوی مدیریت 
آژانس ها با در دســت داشــتن دفترچه 
تردد و مستندات خودرویی به پارکینگ 
بلوک 9 شــرکت عمران، آب و خدمات 
مراجعه نموده و شرایط خودرو با حضور 
 همکاران مدیریت حمل و نقل بررســی 

می شود. 
وضعیت دستگاه تاکسی متر، مجهز 
بودن این دســتگاه به سیستم مکان یاب 
یا  GPS، وجود دســتگاه کارت خوان ، 
آراســتگی پوشش رانندگان، نصب آرم 

و شــماره تلفن شــرکت های تاکسی 
رانی، سیستم خنک کننده ، اعتبارکارت 
تردد و نقــص فنی از جملــه مواردی 
 اســت که در ایــن بازدید ها بررســی 

می شود.  
لازم به ذکر اســت هــم اکنون در 
جزیره کیش بیش از ۷6۷ دستگاه شامل 
560 تاکسی سفید ، 128 دستگاه تاکسی 
زرد و ۷9 دســتگاه مینــی بوس در حال 
ارائه خدمات به ســاکنان و گردشگران 

هستند.

ســرویس خبر- اولین دوره آموزشی آداب تشریفات و رفتارهای ترافیکی با هدف 
آمادگی بیشتر برای استقبال از مسافران نوروزی در سینما لبخند کیش برگزار شد. به گزارش 
روابط عمومی شرکت عمران، آب و خدمات ، در آستانه فرارسیدن نوروز و با هدف ارتقای 
سطح دانش و مهارت رانندگان خودروهای ناوگان حمل و نقل عمومی کیش در زمینه آداب 
تشریفات و مشتری مداری و همچنین رعایت قوانین ترافیکی برای ارائه خدمات شایسته تر 
به مسافران و گردشگران نوروزی یک دوره سه روزه آموزشی از ۷ اسفند در سینما لبخند کیش 
آغاز شد. در این دوره ها شرکت کنندگان در دو بخش رعایت قوانین راهنمایی ورانندگی و 
آداب تشریفات و رفتارهای ترافیکی، نکات کلیدی و مهمی را برای ترویج فرهنگ صحیح 
شهروندی در جزیره کیش به عنوان شهری نمونه در رعایت قوانین ترافیکی و راهکارهای 
ارائه خدمات مطلوب تر به مسافران آموختند. مهرداد تاوتلی دبیر جامعه هتلداران و سرگرد 
مهدی شهیدی جانشین پلیس راهور کیش مسئولیت تدریس این دوره ها را بر عهده دارند.

مدیر حمل و نقل عمومی کیش  اعلام کرد:

اجراء طرح بازدید دوره ای از خودروهای ناوگان حمل و نقل عمومی کیش 
در آستانه نوروز

برگزاری دوره آموزشــی آداب تشریفات 
و رفتارهای ترافیکــی ویژه رانندگان ناوگان 

حمل و نقل عمومی کیش

سرویس خبر - رحیم سرهنگی با 
هدف آماده ســازی امکانات نوروزی از 

کمپ اسکان مصلی بازدید کرد.
به گزارش خبرنــگار مناطق آزاد، 
دراین بازدید که بــا همراهی مدیرعامل 
و معاونان شرکت عمران، آب وخدمات 
کیــش به عنوان رییــس و اعضای کمیته 
اســکان نوروی انجام شــد گزارشی از 

اقدامــات و تمهیدات پیش بینی شــده 
بــرای آماده ســازی کمپ نــوروزی به 
 مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش ارائه

 شد.
رحیم ســرهنگی درایــن بازدید 
بــا تاکید بر لــزوم میزبانی شایســته از 
گردشــگران نــوروزی گفــت: یکی از 
تاکیدات ما درســتاد نــوروزی 1403، 

حفظ شــان همــه گردشــگران جزیره 
کیــش اســت وباید تمامــی کمیته ها و 
تمامــی فعــالان اقتصــادی وخدمات 
دهنــدگان ، میهمان نــوازی واحترام به 
گردشــگران در ارائــه خدمات مطلوب 
 کمی وکیفی را در دســتور کار خود قرار 

دهند.
وی درایــن بازدید ضمــن تقدیر 

از کمیته های نــوروزی و فعالان بخش 
خصوصی که دســت اندرکار میزبانی از 
گردشگران هســتند تاکید کرد: خدمات 
دهی به گردشگران باید به گونه ای باشد 
که گردشگران نوروزی با رضایت خاطر 
جزیره کیش را ترک کنند و جزیره کیش 
به انتخاب اول گردشگران برای سفرهای 

بعدی تبدیل شود.

ســرویس خبر - احمد علی اف در 
مراسم انعقاد تفاهم نامه همکاری با شرکت 
عمــران، آب و خدمات بــرای برگزاری 
مسابقات مچ اندازی قهرمانی آسیا ، از تلاش 
گسترده برای پاکیزگی و آراستگی کم نظیر 
کیــش تقدیر کرد . احمد علی اف دبیر کل 
فدراســیون مچ اندازی آسیا که برای انعقاد 
تفاهم نامه همکاری با شرکت عمران، آب و 
خدمات و میزبانی کیش از بیست و دومین 
دوره مسابقات مچ اندازی قهرمانی آسیا به 
این جزیره سفر کرده بود در بازدید از بخش 
های مختلف ، ظرفیت ها و امکانات مناسب 
منطقه از جمله سالن های ورزشی و هتل ها 
را زیرساخت های مناسبی برای برگزاری 
این رویــداد بزرگ بین المللی عنوان کرد.

وی افــزود: با ورود به کیش و دیدن زیبایی 
و پاکیزگی شهر، اینجا را بهترین مکان برای 
برگزاری مسابقات دیدم.دبیرکل فدراسیون 
مچ اندازی آســیا با بیان اینکه نظر برخی از 
کشــورها نسبت به میزبانی کیش برای این 
مســابقات مثبت نبود گفــت: با فیلمی که 

از فضای شــهری و امکانات خوب کیش 
بــرای آن ها و رئیس فدراســیون ارســال 
کردم نظر همگی برای برگزاری مسابقات 
دراین جزیره زیبا مثبت شــد. احمد علی 
اف تصریح کــرد: ما ماموریــت داریم با 
برگزاری این مسابقه نظر مردم کشورهای 
عضو فدراسیون را نســبت به ایران تغییر 
دهیم. وی با بیان اینکه در دوران فعالیتم به 
کشورهای بسیاری سفر کرده ام اما هیچ کجا 
به تمیزی و زیبایی و سرسبزی کیش نبوده 
اســت از محسن نظرپور به عنوان شهردار 
کیش تجلیل کرد و گفت: با مشاهده اینهمه 
سرســبزی و طراوت این ســوال در ذهن 
بیننده  مطرح می شــود که این آراســتگی 
حاصل تلاش شــهرداری است و یا مردم 
شهر را پاکیزه می کنند. دبیر کل فدراسیون 
مچ اندازی آســیا اظهار داشت: پاکیزگی و 
زیبایی کیش کار یک تیم بزرگ است که ما 
می خواهیم با این تیم بزرگترین رقابت های 
جهان را برگزار کنیم و موفقیت این رقابت 
ها به توانمندی های این تیم بســتگی دارد.

وجود هماهنگی و همدلی بین فدراسیون 
های ورزشــی کشور و مســئولان جزیره 
کیــش از نکات مهمی بــود که علی اف به 
آن اشاره وخاطر نشان کرد: فضای دوستانه 
ای در اینجا حاکم اســت و به همین دلیل 
خوب است که در مراسم افتتاحیه مسابقات 
این افراد صحبت کنند تا دوستی و همدلی 
آنان به خوبی دیده شــود. محسن نظرپور 
مدیرعامل شــرکت عمران، آب و خدمات 

کیش نیز در این مراســم با تقدیر از رئیس 
فدراســیون بدنسازی کشور برای انتخاب 
کیش به عنوان میزبان این دوره از مسابقات 
مچ اندازی، برگزاری مسابقات بین المللی را 
فرصتی مغتنم برای تبادل فرهنگی بین ایران 
و کشورهای همسایه برشمرد. وی با تاکید 
بر اینکه زیبایــی و پاکیزگی کیش مرهون 
فرهنگ بالای ساکنان جزیره است که نسبت 
به شهر خود حساس بوده و از آن به خوبی 

حفاظت می کنند گفت: زیبایی این شهر در 
گام نخست به فرهنگ والای مردمان آن و 

سپس خدمتگزاران آنها وابسته است.
نظرپور افزود: شرکت عمران، آب و 
خدمات کیش تلاش می کنند تا فضایی در 
خور شــأن و منزلت مردم کیش فراهم کند 
و ســعی ما بر این است تا کیش جزیره ای 
عاری از هرگونه آلودگی محیط زیســتی 
باشد.همچنین عبدالمهدی نصیرزاده رئیس 
فدارسیون پرورش اندام و بدنسازی کشور 
در این مراســم با بیان اینکه در نظر دبیر کل 
فدراســیون مچ اندازی آســیا کیش از دبی 
زیباتر است ، افزود: دو نقطه تهران و کیش 
برای برگزاری مسابقات در نظر گرفته شده 
بود که با دیدن کیش و بازدید از امکانات و 
زیرساخت های آن مانند سالن های ورزشی 
و هتل هــا در نهایت کیش به عنوان مکان 
برگزاری مســابقات انتخاب شــد. رئیس 
فدراسیون بدنسازی کشور با اشاره به اینکه 
در این دوره از مســابقات میزبان بانوان نیز 
خواهیم بود افزود: مسابقات بانوان و آقایان 

در دور بازه زمانی جداگانه برگزار خواهد 
شد. وی برگزاری این مسابقات را فرصتی 
مغتنم برای بی اثر کردن تبلیغات منفی رسانه 
های معاند و ترویج ایران هراسی در جهان 
عنوان کرد و افزود: این مســابقات از منظر 
سیاســی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
برای کشورما  بسیار مفید وارزشمند است و 
می تواند شرایط مناسب و امکانات مطلوب 

کشور را در سطح بین المللی معرفی کند.
در پایــان این نشســت تفاهم نامه 
میزبانی مسابقات مچ اندازی قهرمانی آسیا 
به امضاء طرفین رسید. گفتنی است؛ بیست 
و دومین دوره مسابقات مچ اندازی قهرمانی 
مردان و زنان آســیا 2024 از 31 فروردین تا 
8 اردیبهشت به میزبانی جزیره کیش برگزار 
می شود. بیست و یکمین دوره این مسابقات 
نیز ســال گذشته در عجمان امارات متحده 
عربی  با حضور 19  کشــور جهان و 800 
ورزشــکار برگزار شــده و انتظار می رود 
تعداد شرکت کنندگان در این دوره افزایش 

داشته باشد.

بازدید مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش از مراحل 
آماده سازی کمپ اسکان نوروزی در کیش

تشکیل سومین جلسه کمیته اسکان ستاد نوروزی در شرکت عمران، آب و خدمات کیش

تقدیر دبیر کل فدراسیون مچ اندازی آسیا از آراستگی؛ طراوت و زیبایی شهری کیش

سرویس خبر- به گزارش خبرنگار 
مناطق آزاد؛ در سومین جلسه کمیته اسکان 
ســتاد نوروزی کیش کــه با حضور مدیر 
عامــل و رییس هیات مدیــره ، اعضای 
هیات مدیره، معاونان و مدیران و روسای 
کمیته های فرعی مختلف این ســتاد،   در 
ســالن اجتماعات شرکت  عمران ، آب و 
خدمات کیش برگزار شــد ، راهکارهای 
ارائه خدمات مطلوب به مسافران نوروزی، 
همچنین تامین زیر ساخت های ضروری 

و نیازمندیهای بخش های مختلف بررسی 
شد.محسن نظرپور رییس هیات مدیره و 
مدیر عامل شرکت عمران ، آب و خدمات 
که ریاست کمیته اصلی اسکان و خدمات 
رفاهی ســتاد نوروزی سازمان منطقه آزاد 
کیــش را نیز بر عهده دارد با اعلام آمادگی 
برای میزبانی از گردشگران در نوروز 1403 
اظهار داشت : در کنار آماده سازی معابر و 
میادین و رنگ آمیزی جداول و جداره های 
شهری و توسعه فضای سبز با هدف تقویت  

شادابی و نشــاط درفضای شهری ، برای 
ارتقای کمی و کیفی خدمات ناوگان حمل 
و نقــل عمومی و ایجــاد فضایی مطلوب 
در کمپ هــای چادری جهت اســکان 
گردشگران نیز تمهیداتی اندیشیده شده و 
فعالیت ها در حال اجراست.با استفاده بهینه 
از ظرفیــت های موجود تلاش می کنیم تا 
میزبانی شایســته برای مسافران نوروزی 
باشیم. رییس کمیته اسکان ستاد سفرهای 
نوروزی کیش تاکید کرد: روحیه همکاری 

دربین کمیته های مختلف ستاد اسکان در 
کنار برنامه ریزی درســت و انظباط کاری 
سبب خواهد شد تا نوروز امسال مسافران 
کیش از خدمات شهری مطلوبی برخوردار 
شوند. ارائه برنامه های نوروزی هر یک از 
معاونت ها و بخش های مختلف با هدف 
آماده ســازی نیازمندی ها و تامین اعتبار 
لازم ، آماده ســازی کمپ ها و زیر ساخت 
های ضروری از جمله ســاخت سرویس 
های بهداشــتی بجای کانکس های سیار، 

جانمایی فروشگاه های عرضه مواد غذایی 
در کمپ ها و نرخ گذاری خدمات در این 
مجموعه های اقامتی ، تهیه بروشــور های 
اطلاع رسانی ، مدیریت بحران در شرایط 
ناشی از بارندگی های شدید ، اجرای برنامه 
های فرهنگی در کمپ ها با توجه به تقارن 
ماه مبارک رمضان با نوروز، مستند سازی 
فعالیت کمیته های مختلف و اطلاع رسانی 
گســترده در ســطح ملی و محلی از دیگر 

موارد مطرح شده در این جلسه بود.
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